
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا با صدور فرمانی به سردار 
سرلشکر باقری رییس ستاد کل نیروهای مسلح با تقدیر از خدمات نیروهای 
مسلّح به مردم در زمینه مقابله با ویروس کرونا، بر لزوم سازماندهی این 
خدمات در قالب یک »قرارگاه بهداشتی و درمانی« برای پیشگیری از شیوع 
بیشتر این بیماری تأکید و خاطرنشان کردند: این اقدام با توجه به قرائنی 
که احتمال »حمله ی بیولوژیکی« بودن این رویداد را مطرح کرده می تواند 
جنبه ی رزمایش دفاع بیولوژیک نیز داشته و بر اقتدار و توان ملّی بیفزاید. 

به گزارش پنجشنبه شب پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 

رییس مجلس شورای اسلامی در دیدار وزرای کشور و بهداشت، 
اقدامات  و  کرونا  شیوع  روند  از  ملی  گزارش  آخرین  دریافت  ضمن 
پیشگیرانه و مقابله ای با آن، بر هماهنگی کامل و صد در صدی کلیه 
دستگاه ها در فاز جدید مبارزه با این بیماری تاکید کرد.  علی لاریجانی 
با اشاره به ضرورت هماهنگی همه دستگاه ها در موضوع مقابله و 
پیشگیری بیماری کرونا، گفت: تمام توان مجموعه ها در دولت و دیگر 
بخش ها می بایست هماهنگ شده و در خدمت کمک به جلوگیری از 

شیوع و ریشه کنی این بیماری درآید و گزارش اقدامات انجام شده به

فرمان فرمانده معظم کل قوا به رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در زمینه مقابله با کرونا؛

قرارگاه بهداشتی و درمانی برای 
سازماندهی خدمات به مردم تشکیل شود

لاریجانی در دیدار وزرای کشور و بهداشت تاکید کرد

هماهنگی صد در صدی همه دستگاه ها 
در مقابله با کرونا
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غلامعلی رجایی:

شرایط کشور اجازه تندروی به مجلس 
یازدهم را نمی دهد

با دستور رییس جمهوری: 

سه بسته حمایتی در اختیار اقشار کم 
برخوردار قرار می گیرد

شنبه  24 اسفند 1398 19 رجب 1441   14 مارس 2020   شماره 5001  سال بیست ودوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح تشریح کرد:

تصمیم های مهم قرارگاه نیرو های 
مسلح در مبارزه با کرونا 

تکذیب ساخت قطعه جدید در بهشت معصومه قم
2
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رئیس ستاد کل نیرو های مسلح تصمیم های مهم قرارگاه  بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( نیرو های مسلح  را تشریح کرد. سردار 
سرلشکر سید محمد باقری بعد از پایان نخستین جلسه قرارگاه بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( نیرو های مسلح در ادامه مصاحبه با 
خبرنگاران:اظهارداشت: قرارگاه بهداشتی و درمانی نیرو های مسلح با هدف مبارزه با بیماری کرونا و در هماهنگی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی تا هزار درمانگاه ثابت و سیار برای معاینه بالینی بیماران کرونایی ایجاد خواهد کرد.وی افزود: سامانه نرم 
افزاری قدرتمندی در وزارت بهداشت طراحی شده است که با همکاری با سازمان بسیج اجرایی می شود و ظرف یک هفته تا ده روز 

آینده تمام مردم ایران از طریق فضای مجازی، تماس تلفنی و در صورت ضرورت با مراجعه مورد رصد قرار خواهند گرفت.

علی مطهری: 

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ادامه روند صعودی ابتلا به کرونا در 
این استان و نبود تخت در مراکز درمانی گفت: مردم قم هنوز ویروس کرونا را جدی 
نگرفته و حساسیت های لازم را نسبت به این بیماری به خرج نمی دهند.  علی ابرازه 
روز پنجشنبه در گفت وگوی، بیان کرد: تا ساعت ۱۴ دیروز درمجموع 923بیمار کرونایی 
در سطح ۵ مراکز درمانی در نظر گرفته شده قم شامل کامکار، فرقانی، امام رضا)ع(، علی 
ابن ابیطالب)ع( و شهید بهشتی بستری بودندودراین مدت تست۴2 نفر مثبت اعلام 
شدوتعدادمبتلایان به ویروس کرونا در استان قم به 888 نفررسید. قائم مقام دانشگاه 
علوم پزشکی قم ادامه داد: همچنین در از 8 صبح روزپنجشنبه تا ۱۴ دیروز نیز ۵۴ تن 
بعد از بهبودی کامل از بیمارستان های استان مرخص شده اند. وی ادامه داد: 3۵ نفر 

از بیماران بهبود یافته مبتلا به کرونا در نقاهتگاه جمکران مستقر هستند ابرازه افزود:

برای توسعه  انسانی شهرداری قم گفت :در سال 99  برنامه ریزی و سرمایه  معاون 
فضاهای سبز شهری و ایجاد محیطی بهتر و شاداب تر برای شهروندان بالغ بر هزار 
و 7۴7 میلیارد ریال اعتبار پیشنهاد شده که بر اساس آن بیش از 30 بوستان جدید 
احداث و بالغ بر ۱2 میلیون مترمربع توسعه پارک جنگلی و ۱70 هزار مترمربع توسعه 
پارک تفرجگاهی انجام خواهد شد. محسن رنجبر با بیان اینکه فرایند تدوین بودجه 
سال ۱399 از مهرماه در شهرداری قم آغاز شده است، اظهار کرد: در این راستا بالغ 
بر ۱۵ جلسه مدیریتی و 30 جلسه کارشناسی برگزار و با صرف بیش هزار نفر ساعت 
فعالیت، بودجه سال ۱399 در سه قالب، بودجه طبقه بندی اقتصادی، قالب ماموریتی 
و قالب برنامه راهبردی تدوین و بودجه در تاریخ 30 دی ماه به همراه مستندات لازم به 

شورای اسلامی شهر قم ارسال شد. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم:

قمی ها کرونا را جدی بگیرند، تخت خالی نداریم
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

سال آینده 30 بوستان جدید احداث می شود
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کرونا و درس این قرن
چندی پیش یادداشتی نوشتم با عنوان »خواندن درس این 
قرن« که ایده اصلی اش این بود: در سال ۱۳۹۹ به مرور درس 

این قرن شمسی )۱۳۰۰ تا ۱۴۰۰ ه.ش( بپردازیم.
همان جا نوشتم: چه بر سر ما در این قرن رفت و ما خود چه 

کردیم؟ شورش، انقلاب، جنبش، تحصیل، استخراج نفت، مدرن شدن، نوسازی اندیشه ها، 
ضداستعمارگری، جنگ، اشغال شدگی، تورم، رکود، افتخار، تباهی و ... یا هر آن چه نام رخداد، 

تحول، تغییر یا کنشگری بر آن می نهیم.
ما کجای »هر چه هست« ایستاده ایم؟ وضع ما اکنون چگونه است، وضع حکومت، صنعت، 
پزشکی، شهر، پایداری، محیط زیست، اندیشه، افتخار، هویت، حاکمیت قانون، عدالت، آزادی و 

... هر آن چه بودن ما را اکنون و این جا می سازد؟«
من آن روز ابداً تصور نمی کردم خیلی زود ویروسی از راه می رسد که درس این قرن را برای ایرانیان 
مرور می کند و اصلًا یک پله بالاتر می رود و از ما امتحان می گیرد و حساب می کشد. کرونا درس 
این قرن را برای ما جمع بندی کرد. بگذارید برخی از این دروس را مرور کنم. کرونا به ما نشان داد:

در ساختن نظام اداری و حکومتی باظرفیت که اجزای آن بتوانند با یکدیگر همکاری بین بخشی 
لازم برای غلبه بر مسائل پیچیده داشته باشند، بسیار توسعه نیافته ایم.

در ایجاد نظام سلامت پیشگیری محور نه درمان محور، راه زیادی نرفته ایم؛ و هنوز عموم جامعه در 
درونی کردن رعایت اصول بهداشت فردی، مشکل جدی دارند.

ما فاقد رسانه ای ملی هستیم که دروغ نگوید، پنهان کاری نکند، عقلانیت را به سخره نگیرد، تابع 
منویات سیاسی نباشد و خود در نقش کاشف حقیقت و وجدان بیدار جامعه عمل کند نه آن که 

عاملی برای سرکوبی وجدان و مولد ابهام و عدم شفافیت باشد.
ما در ساختن جامعه  و حکومتی که اعتماد عمومی به آن در سطحی رضایت بخش و مولد انسجام 

اجتماعی باشد، سخت عقب مانده ایم.
ما در ساختن نظام اداری ای که در آن مقاماتش مقید به پروتکل های رسمی اداری باشند و برای 
مثال از درون جلسه برای خودنمایی، اطلاعاتی را توئیت نکنند، و برای نشان دادن مردمی بودن 
از کرونا گرفتن خودشان فیلم منتشر نکنند، بسیار عقب مانده ایم. ما هنوز فاقد نظام اداری ای 
هستیم که در آن مشخص باشد چه کسی چه اختیاراتی دارد و در صورت تخطی چگونه عقوبت 

خواهد دید.
ما کشور و دولتی در خور جمعیت هشتادوچهار میلیونی ثروتمند خلق نکرده ایم. نظام اقتصادی 

ما در چنین لحظاتی قادر به حمایت اجتماعی مؤثر از فقرای آسیب دیده از بحران نیست.
ما هنوز ظرفیت اداری و اجرایی لازم برای شناسایی ویژگی های شهروندان را نداریم تا به دقت 
بدانیم چه کسی آسیب پذیر است و چه کسی نیازمند کمک فوری دولت بر اثر بحران کرونا نیست. 

ما هنوز فاقد نظام حمایت اجتماعی هستیم.
ما هنوز به نظام ارتباطی و هماهنگ همکاری بین نهادهای دولتی و سمن ها نرسیده ایم و 

متأسفانه سمن ها هنوز به عنوان تهدید امنیتی زیر ضرب تردید و تشکیک و تهدید قرار می گیرند.
کرونا به ما آموخت یک کشور نباید همواره در شرایط برهه حساس و پیچ تاریخی باشد؛ نباید 
بیکاری  و تورم و رکودش در مرزهای بحران باشد و دولت هایش همیشه نقش آتش نشان ایفا کنند. 
همواره در یک پیچ تاریخی و برهه حساس بودن افتخار نیست، خطرناک است. فشار مضاعف یک 

بحران فراگیر مثل کرونا، مردم زیر ضرب را خسته تر می کند.
خوب نیست با جهان در تعارض دائم باشید. اگر در تعارض دائم باشید و به همراهی های حداقلی 
قدرتی نظیر چین وابسته شوید، حتماً در لحظه ای بحرانی قادر نخواهید بود مثل بقیه کشورها بر 
پروازها و ارتباطات با منشأ کرونا محدودیت قائل شوید. برای زیستن در دنیای پرخطر و امروز باید 
دائم در شرایط مرزی و »الحمدالله خطر از بیخ گوش مان گذشت« نباشید. یک کشور هشتادوچهار 
میلیونی نباید نرخ بیکاریش دو رقمی باشد که با یک بحران کرونا، بیم افزایش بیکاری و ناتوانی 
اقتصاد ملی در تأمین بیکارشدگان، خطرناک جلوه کند. نباید سرمایه اجتماعی، افراد مهم و 
تأثیرگذار و ظرفیت های فکری و فرهنگی را به سخره گرفت و نابود کرد. این ها در لحظاتی به شدت 
کارآمد می شوند. یعنی نباید برنامه_نود و عادل فرودسی پور را نابود کنید بلکه باید حفظ کنید تا در 
این لحظات بتوانید ده ها میلیون بیننده را پای تلویزیون بنشانید و پیام ملی را به آن ها منتقل کنید.
کرونا معلم یادآوری کننده یک قرن تحول اقتصادی، اجتماعی، سیاسی، امنیتی و فرهنگی 

ماست. اگر درسش را فرانگیریم، خیلی زود دیر می شود.
* عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

سفر در بهار ۹۹ فاجعه ملی است
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در توییتی رفتن به سفر در بهار سال ۹۹ را فاجعه ملی برشمرد. 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ ارشاد اسلامی، سیدعباس صالحی 
در جدیدترین حساب توییتری خود نوشت: »مطابق گزارش مرکز آمار ایران در فصل بهار ۱۳۹۸: 
از حدود ۲۵ میلیون خانوار ایرانی، ۶۶ درصد حداقل یک سفر داشته اند و در حدود ۱۰۳ میلیون 
سفر انجام شده است )البته هر فرد می تواند چند سفر انجام داده باشد(.نصف این تعداد سفر در 

بهار ۹۹ فاجعه ملی خواهد شد.  در خانه بمانیم.«
 

مرکز مدیریت راه ها اعلام کرد؛

کنترل مسافرین در مبادی خروجی و ورودی شهرها
فرودگاه ها،  شهرها،  خروجی  و  ورودی  مبادی  در  مسافرین  کنترل  از  راه ها  مدیریت  مرکز   

ایستگاه های راه آهن و پایانه ها بر اساس مصوبه »ستاد ملی مقابله با کرونا« خبر داد. 
این مرکز همچنین درباره وضعیت راه های کشورروز جمعه۲۳ اسفندماه اعلام کرد در صورت 

مشاهده علایم اولیه از تردد مسافرین جلوگیری خواهد شد.

محمد فاضلی*

 رییس جمهوری پس از دریافت گزارش کارگروه مدیریت 
و  درآمد  کم  اقشار  از  کرونا  ویروس  شیوع  اقتصادی  آثار 
صاحبان کسب و کارهایی که بر اثر شیوع این بیماری دچار 
آسیب و لطمه شده اند، دستور داد سه بسته حمایتی در 
اختیار "اقشار کم برخورداری که کسب و کار آنان در آستانه 
سال نو، لطمه و خسارت جدی دیده اند"، قرار گیرد.  به 

ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  شب  پنجشنبه  گزارش 
ایرانی  خانوار  میلیون  سه  شود  می  برآورد  جمهوری، 
مشمول دریافت این بسته های حمایتی شوند. براساس 
به  روحانی  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت  دستور 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 

نخستین بسته حمایتی تا پیش از پایان اسفندماه در

فروشگاه ها، خیابان ها و جاده ها ظرف 2۴ آینده خلوت می شود
رصد کل ملت ایران تا ۱0 روز آینده

قم با تشخیص و اعلام کرونا 
کشور را هشیار کرد 
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فرمانده نیروی زمینی ارتش خبر داد:

استفاده از خودروهای جدید برای رفع 
آلودگی  معابر و اماکن

فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی گفت: سه دستگاه خودروی جدید برای ضد عفونی 
و نیز رفع آلودگی  از معابر و اماکن عمومی در صنایع شهید زرهرن طراحی و تولید شده و در روزهای 

آینده از آن استفاده می شود. 
امیر سرتیپ »کیومرث حیدری« ادامه داد: بر اساس نیاز قرارگاه جهادی مبارزه با ویروس کرونا و 
در راستای افزایش تجهیزات ضدعفونی کننده، مهندسان توانمند صنایع شهید زرهرن توانستند سه 
دستگاه خودروی جدید ضدعفونی کننده با قابلیت های مطلوب رفع آلودگی را تولید کنند. وی با بیان 
اینکه از این خودروها در روزهای آتی برای ضد عفونی کردن معابر عمومی استفاده می شود، اظهار 
داشت: دو دستگاه از این تجهیزات روی خودروی سبک با قابلیت پاشش بالغ بر ۲۰ متر و یکی دیگر 
نیز روی خودروی سنگین با قابلیت ۱۵ هزار لیتر و پاشش بیش از ۳۰ متر، اماکن و خیابان های شهری 
را ضد عفونی خواهد کرد. فرمانده نیروی زمینی ارتش ادامه داد: این پروژه های ضد عفونی کننده، 
با نام »رازی« در مرکز ساخت، تولید و بهینه سازی شهید زرهرن نیروی زمینی ارتش در کمترین زمان 
ممکن طراحی و تولید شد.  حیدری با اشاره به اقدامات نزاجا تصریح کرد: نیروی زمینی ارتش از 
اولین روزهای شیوع ویروس کرونا با تشکیل قرارگاه جهادی مبارزه با ویروس منحوس در تمامی 
شهرهای کشور، ضد عفونی و رفع آلودگی معابر و خیابان ها را در دستورکار خود قرارداد و همچنین 
با در اختیار گذاشتن بیمارستان های هاجر و خانواده نقش موثری را در کنترل و درمان بیماری کرونا 
داشته است.  وی افزود: قرارگاه جهادی مبارزه با ویروس کرونا، بیمارستان سیار ۵۰ تختخوابی را در 
شهر مقدس قم دایر کرد و علاوه بر درمان، مواد ضد عفونی کننده را نیز به صورت رایگان در اختیار 

مردم شهرک پردیسان می گذارد. 
 

نماینده مردم شیراز در مجلس:

نهادهای توانمند برای حل معضل کرونا 
پای کار بیایند

نماینده مردم شیراز در مجلس با بیان اینکه پیشنهاد دادیم فوری از صندوق ذخیره ارزی مبلغ دو 
میلیون دلار به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اختصاص داده شود، گفت: تمامی نهادهای 
توانمند کشور موظف هستند پای کار بیایند تا این معضل هر چه سریعتر حل شود.  بهرام پارسایی 
با اشاره به نامه خود و چهار نماینده دیگر به علی لاریجانی رییس مجلس اظهار داشت: در این نامه 
از رییس مجلس خواستیم حقوق ما تا پایان مجلس دهم را برای کمک به بیماران کرونایی و تجهیز 
امکانات برای حل این بیماری اختصاص دهد. نماینده شیراز و عضو فراکسیون امید مجلس افزود: 
شاید حقوق ما به تنهایی مشکل گشا نباشد ولی در این زمینه پیشگام شدیم و از نمایندگان مجلس 
و همه مدیرانی که برای آنها مقدور است دعوت می کنیم در این موضوع گام بردارند زیرا اگر کمبود 
امکانات پزشکی تامین نشود، در مبارزه با این بیماری شکست خوردیم. پارسایی با بیان اینکه باید یک 
سامانه شفاف برای دریافت این کمکها ایجاد تا مشخص شود که این کمکها چگونه هزینه میشود، 
گفت: مهمتر از این پیشنهاد دادیم کمیسیون تلفیق یک بند به بودجه اضافه کند مبنی بر اینکه به 

صورت فوری دو میلیون دلار  از صندوق ذخیره ارزی به وزارت بهداشت اختصاص داده شود.   

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت درگذشت 
همسر آیت الله یزدی

استاندار قم در پیامی درگذشت همسر مکرمه حضرت آیت الله 
یزدی رئیس محترم جامعه مدرسین و نماینده مردم شریف قم در 

مجلس خبرگان رهبری را تسلیت گفت. 
متن پیام تسلیت بدین شرح است :

انا لله و انا الیه راجعون 
حضرت آیت الله حاج شیخ محمد یزدی )دامت برکاته ( 

خبر درگذشت همسر مکرمه  و مومنه جنابعالی موجب تاسف و 
تاثر شد . اینجانب مصیب وارده را به شما  تسلیت عرض نموده و از 
خداوند متعال برآن مرحوم غفران و رحمت و برای سایر بازماندگان 

صبر و اجر جزیل خواستارم .

بهرام سرمست استاندار قم

مسئولان قم در اعلام تشخیص کرونا ملاحظه کاری نکردند 

چیزی به نام قم هراسی در میان مردم ایران وجود ندارد

شیوع کرونا در ایران ربطی به مردم قم ندارد
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به دولت کمک کنیم!
دکتر مایکل رایان، مدیرعامل برنامه مدیریت اضطراری 
سازمان بهداشت جهانی، درباره آخرین وضعیت ویروس 
کرونا در جهان گفته است؛ »ایران و ایتالیا اکنون در عذاب 
هستند اما به شما تضمین می دهم خیلی زود سایر کشورها 

در موقعیت مشابهی قرار خواهند گرفت«! این سخنان دکتر رایان دستکم دو فرضیه را 
پُررنگ می کند: اول اینکه »ظهور، توسعه و سیر ویروس کرونا« در همه کشورها کم وبیش 
از یک الگوی مشابه پیروی می کند و دوم اینکه، اگر چین را موفق ترین کشور در مهار بحران 
تصور کنیم، احتمالًا اتخاذ تدابیری شبیه به تدابیر چین موثرترین و آزموده ترین راهِ مدیریت 
بحران خواهد بود. اما مشکل اینجاست که ایران، برخلاف سایر کشورهای درگیر، در اتخاذ 
تدابیر ضربتی و سفت وسخت مانند چین و ایتالیا با موانع، محدودیت ها و چالش های 

ویژه ای مواجه است.
۱( اول اینکه اتخاذ این نوع تدابیر مانند تحمیل قرنطینه سراسری، تعلیق فعالیت های 
اقتصادی و حمایت مالی از بنگاه ها و کسب وکار آسیب دیده، برای دولت ایران از اغلب 
کشورهای مشابه به مراتب دشوارتر است. این تدابیر مستلزم هزینه کردن میلیاردها دلار پول 
و یک بنیه قوی اقتصادی است که ایران )پس از تحمل دو سال تحریم و »فشار حداکثری«( 
از هر دوی آن تا حدود زیادی بی بهره شده است. در مقام مقیاس، ایتالیا که شرایط مشابهی 
با ایران دارد، تاکنون فقط ۲۸ میلیارد دلار )یعنی درصد مهمی از کل بودجه سالانه ایران( را 
به موضوع کرونا اختصاص داده است و دولت بریتانیا نیز برای مقابله با بحران رقمی معادل 
۳۹ میلیارد دلار در نظر دارد.   به بیان دیگر، دولت ایران برای اتخاذ تدابیر ضربتی مورد نظر 
پول کافی در دست ندارد و »اقتصاد« نیز بر اثر فشارهای ظالمانه و غیرقانونی دولت آمریکا 
شکننده تر از آن است که برای مدت طولانی قابل »تعلیق« باشد. تبعات انسانیِ سقوط 

اقتصاد هم سنگین تر از آن است که دولت با اغماض از کنار آن عبور کند.
۲( دوم اینکه ایران مانند همه کشورها با تمام چالش ها و تهدیدهای ویروس کرونا دست 
و پنجه نرم می کند؛ اما تنها کشوری است که وادار است تحت تحریم، »فشار حداکثری« و 
کارشکنی های سیستماتیک دولت آمریکا بحران را مدیریت کند! به عبارت دیگر، در حالی 
که سایر کشورها به همکاری های چندجانبه و تبادل امکانات با یکدیگر روی آورده اند، دولت 
آمریکا حتی در اوج این بحران فراگیر همچنان دست از فشارهای غیرقانونی و کارشکنی  

برای مانع تراشی در برابر تلاش های ایران دست برنمی دارد.  
به عنوان مثال، بهرغم مخاطرات بحران، دولت آمریکا همچنان اجازه نمی دهد منابع 
مالی ایران در دیگر کشورها به کانال مالی موسوم به »کانال سوئیس« وارد شود تا از آن 
طریق برای خرید دارو و تجهیزات استفاده شود و ایضاً »مایک پومپئو« وزیر خارجه آمریکا، 
شخصاً سایر کشورها را به »مشروط کردن« ارسال کمک های بشردوستانه به ایران ترغیب 
کرده و انتظار می رود در برابر درخواست وام ۵ میلیارد دلاری ایران از صندوق بین المللی 
پول  )IMF( نیز مانع تراشی کند. در کنار آن، لابی ها و بازوهای »غیر رسمی« دولت ترامپ 
)مانند سازمان FDD و UANI( نیز از »فرصتِ کرونا« استفاده می کنند تا به بخش هایی از 
صنایع و اقتصاد ایران که تاکنون به نسبت از گزند تحریم ها در امان بوده اند، آسیب برسانند! 
در این میان، در کنار تلاش آن ها برای ترغیب دولت های اروپایی )به ویژه دولت بریتانیا( 
برای بازگرداندن تحریم های شورای امنیت و معرفی ایران به عنوان »کانون پاندمی« در افکار 
عمومی جهان، یکی از اهداف اصلی آن ها استفاده از فضای بحران برای فلج کردن صنعت 

هواپیمایی ایران و ارعاب شرکت های چینی در قطع ارتباط دوجانبه با کشور است.  
یک  با  کرونا  با  جنگ  کنار  در  کشورها؛  اغلب  برخلاف  ایران؛  دولت  اینکه  سوم   )۳
»جنگ روانی« تمام عیار هم دست و پنجه نرم می کند که این خود همراه سازی مردم با 
دستورالعمل ها و توصیه های کارشناسی را به شدت دشوار می سازد. در واقع، کارگزاران 
این جنگ روانی در تلاش هستند با تزریق اخبار و اطلاعات جعلی، ترسیم یک فضای 
غیرواقعی، ایجاد توقعات ناسازگار با نظر کارشناسان و تشدید بی اعتمادی میان ملت و 
ارگان های ذی ربط دولتی عملًا کارآمدی مقامات مسئول در مدیریت بحران را به حداقل 

برسانند.  
در واقع، از میان صد کشوری که با بحران کرونا درگیر شده اند، ایران تنها کشوری است که 
افکار عمومی آن به صورت ۲۴ ساعته با انبوهی از نامه های »محرمانه« جعلی، ویدئوهای 
انتقادات  از مشاهدات پرستاران و کادرهای پزشکی، تحلیل های بی اساس،  دروغین 
مغرضانه از کیفیت عملکرد دولت، شایعات پی در پی در مورد استعفای مقامات، آمارهای 

کذب و فضاسازی های ده ها رسانه خارج نشین لاینقطع بمباران می شود!
به عنوان مثال، شبکه های فارسی زبان خارج از کشور ساعت ها زمان به انتقاد از »قرنطینه 
نشدن شهرها« اختصاص داده اند بی آنکه از تدابیر مشابه نام برده یا دست کم چند دقیقه 
به صورت موثر و مفید در مورد موانع مالی، موانع اجرایی، تبعات امنیتی و دشواری های 
عملی پیاده سازی چنین طرحی برای کشوری در شرایط ایران اختصاص داده باشند. ایضاً 
صدها ساعت در مورد »ناکارآمدی دولت« در مدیریت بحران بحث و گفت وگو شده، بی آنکه 
به تبعات تحریم هایی که به گفته »برایان هوک« در یک سال اخیر بیش از ۵۰ میلیارد دلار از 
صندوق دولت کاسته است، اشاره ای داشته باشند.   در هر حال، دولت ایران در یک شرایط 
خاص و استثنایی و با دستان بسته - اما با کارنامه ای که دستکم مورد تمجید »سازمان 
بهداشت جهانی« است - در حال مدیریت یک بحران عظیم و خطرناک است و لازم است 

در این شرایط - به رغم تمام اختلاف و سلیقه های سیاسی - در تقویت آن کوشا باشیم.  
در این رابطه، سه گروه مسئولیت دارند:

گروه اول مردمی هستند که مستقیم در معرض شیوع بیماری قرار دارند. لازم است آن ها 
با درک شرایط و با غربال اطلاعات غلط و اعتماد به کارشناسان داخلی از یک سو با جدیت 
به تمام توصیه ها و دستورالعمل های دولت برای پیشگیری و ممانعت از شیوع بیماری به 
دقت عمل کنند؛ از سوی دیگر با تشکیل گروه های محلی و مجازی در ارائه کمک های 

مالی به بیمارستان ها و اماکن درمانی مشارکت کنند.
 نخبگان، دانشگاهیان، پزشکان، انجمن ها و سازمان های تخصصی کشور نیز می توانند 
در حمایت از تلاش ها وزارت خارجه برای رفع تحریم و جلب همکاری بین المللی با امضای 

طومار و نامه نگاری همراهی کنند.  
بسیاری از انتقادها و گلایه ها از فساد، انفعال، تصمیمات غلط و سوءمدیریت ها در چهل 
سال گذشته صحیح و مورد تایید بخش قابل ملاحظه ای از جامعه است. اما ویروس موضوع 
»مرگ و زندگی« است و امروز مشارکت عمومی برای شکست آن یک وظیفه »ملی« تلقی 

می شود.
گروه دوم ایرانیان مقیم خارج از کشور )به ویژه ایرانیان مقیم آمریکا( هستند که لازم است 
در این شرایط خاص با اِعمال فشار به دولت های میزبان، تماس با نمایندگان پارلمانی، درج 
مقاله در روزنامه ها، جلب حمایت سازمان های غیردولتی و جلب نظر افکار عمومی در رفع 

موانع ذکر شده تلاش کنند.
 لازم است افکار عمومی جهان متوجه شود که در شرایط یک پاندمی خطرناک، تهران 
و قم با پاریس و نیویورک فاصله چندانی ندارند و هر سیاستی که موجب تضعیف ساختار 
حاکمیتی، تضعیف نظام پزشکی و ناکارآمد شدن دولت ایران در مدیریت بحران شود، 

دودش مستقیم به چشم مردم سایر کشورها خواهد رفت!
بنیادها و موسسات شبهه خصوصی داخل کشور هستند که  گروه سوم سازمان ها، 
سال هاست برای ارائه خدمات »تبلیغاتی« سالانه میلیاردها تومان از ثروت ملی بودجه و 

تسهیلات ویژه دریافت می کنند.
 لازم است آن ها نیز با توجه به نیاز دولت به منابع مالی و بلاموضوع شدن خدمات شان در 
شرایط خاص کنونی نسبت به بازگرداندن بخشی از بودجه به دولت یا تخصیص بخش قابل 
ملاحظه ای از آن به بیمارستان ها و مراکز خدمات کاربردی تر، در عبور کشور از این گردنه 

سخت و مهار بخشی از فشارهای آمریکا همیاری کنند. 
کارشناس حقوق بین الملل

محمد جواد ظریف: 

صندوق بین المللی پول مسوولانه عمل کند
 وزیر امور خارجه ایران در پیامی توییتری از درخواست بانک مرکزی ایران از صندوق بین 
المللی پول برای استفاده از ابزار سریع مالی در مبارزه علیه کرونا خبر داد و گفت: صندوق 

بین المللی پول باید در طرف درست بایستد و مسوولانه عمل کند. 
به گزارش روز پنجشنبه اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، 
محمدجواد ظریف در حساب توئیتر خود از صندوق بین المللی پول درخواست کرد تا با 
توجه به شرایط ویژه ایران در مبارزه با کرونا، ایران را از طریق ابزار سریع مالی مورد پشتیبانی 
قرار دهد. در این پیام آمده است: خانم کریستینا گئورگیوا مدیر اجرایی صندوق بین المللی 
پول گفته است کشورهایی که تحت تاثیر کووید-۱۹ قرار گرفته اند،  از طریق »ابزار سریع 
مالی« مورد پشتیبانی قرار خواهند گرفت.  بانک مرکزی ما خواستار دسترسی فوری به 

این امکان است.
ظریف در ادامه اظهار امیدواری کرد: صندوق بین المللی پول و هیات مدیره آن باید به 

وظایف صندوق پایبند باشند، در طرف درست بایستند و مسئولانه عمل کنند.
ضرورت رفع تحریم های آمریکا برای مقابله با کرونا

 سخنگوی وزارت امور خارجه  همچنین در پیامی توئیتری خبر از نامه وزیر امور خارجه 
ایران به آنتونیو گوترش، برای رفع تحریم های یکجانبه آمریکا داد. 

سید عباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه ایران در حساب توئیتری خود از نامه 
محمدجواد ظریف به دبیرکل سازمان ملل متحد برای رفع تمامی تحریم های آمریکا علیه 

ایران برای مبارزه با کرونا خبر داد.
موسوی در پیام توئیتری خود نوشت: دکتر ظریف در نامه ای خطاب به دبیرکل سازمان 
ملل متحد که رونوشت آن برای روسای سازمان های بین المللی و وزرای امور خارجه همه 
کشورها ارسال شد بر ضرورت رفع تمامی تحریم های یکجانبه و غیر قانونی آمریکا علیه 

ایران برای مقابله با کرونا تاکید کرد.
بهترین و کارآمدترین کادر درمانی جهان را داریم

سیدعباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین  در توئیتی با تاکید براینکه 
نیازی به پزشک آمریکایی نداریم، گفت: بهترین، کارآمدترین و شجاع ترین کادر درمانی 

جهان را داریم. 
موسوی بامداد جمعه در این توئیت افزود: بهترین، کارآمدترین و شجاع ترین کادر درمانی 

جهان را داریم و نیازی به پزشک آمریکایی نداریم.
وی ادامه داد: بجای دلسوزی ریاکارانه و فخرفروشی مشمئز کننده تروریسم اقتصادی و 
درمانی را متوقف کنید تا دارو و تجهیزات پزشکی به کادر درمانی و مردم ایران برسد. ضمنا، 

مردم آمریکا را هم دریابید!
لازم به ذکر است :دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا روز پنجشنبه در حاشیه دیدار 

با نخست وزیر ایرلند در کاخ سفید گفت که برخی کشورها در وضعیت بحرانی هستند.
وی همچنین گفت که »ما بهترین پزشکان جهان را داریم و به ایران پیشنهاد کمک 

داده ایم«.

فرمان فرمانده معظم کل قوا به رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در زمینه مقابله با کرونا؛

قرارگاه بهداشتی و درمانی برای سازماندهی 
خدمات به مردم تشکیل شود

اقدام قرارگاه بهداشتی جنبه  رزمایش دفاع بیولوژیک دارد

حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا با صدور فرمانی به سردار سرلشکر باقری 
رییس ستاد کل نیروهای مسلح با تقدیر از خدمات نیروهای مسلّح به مردم در زمینه مقابله با 
ویروس کرونا، بر لزوم سازماندهی این خدمات در قالب یک »قرارگاه بهداشتی و درمانی« برای 
پیشگیری از شیوع بیشتر این بیماری تأکید و خاطرنشان کردند: این اقدام با توجه به قرائنی 
که احتمال »حمله ی بیولوژیکی« بودن این رویداد را مطرح کرده می تواند جنبه ی رزمایش 

دفاع بیولوژیک نیز داشته و بر اقتدار و توان ملّی بیفزاید. 
به گزارش پنجشنبه شب پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن فرمان رهبر 

معظم انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسمه تعالی

 سردار سرلشکر باقری
با تقدیر از خدماتی که نیروهای مسلّح تاکنون در زمینه ی کرونا به مردم عزیز تقدیم کرده اند 
و با تاکید بر ادامه و گسترش هرچه بیشتر آن، لازم است سازماندهی این خدمات به شکل 
یک قرارگاه بهداشتی و درمانی بوده و علاوه بر درمان و ایجاد مراکز درمانی مانند بیمارستان 
صحرایی و نقاهتگاه و غیره، به پیشگیری از شیوع بیشتر بیماری با شیوه های لازم نیز بپردازد. 
تقسیم وظائف و مأموریتهای سازمانها و بخشهای نیروهای مسلّح از وظائف این قرارگاه است. 

این قرارگاه باید در هماهنگی کامل با دولت و وزارت بهداشت و درمان عمل کند.
این اقدام با توجه به قرائنی که احتمال »حمله ی بیولوژیکی« بودن این رویداد را مطرح کرده 

می تواند جنبه ی رزمایش دفاع بیولوژیک نیز داشته و بر اقتدار و توان ملّی بیفزاید.
امید است با هدایت الهی و پشتیبانی ویژه ی حضرت بقیه الله ارواحنا فداه ملت ایران همواره 

پیروز و برخوردار از امنیت و سلامت باشند.

غریب آبادی نماینده ایران در آژانس:

 برخی دنبال بازکردن ادعاهای مختومه شده اند
نماینده ایران در آژانس گفت: درخواست های آژانس باید بر مبنای یک منطق، اصول شفاف 
و منطبق با اسناد مرتبط آژانس باشند که در مورد دو درخواست دسترسی اخیر این موارد 

صدق نمی کند. 
کاظم غریب آبادی، سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های بین المللی در وین، در 
نشست شورای حکام درخصوص موافقت نامه پادمان در ایران، مواضع جمهوری اسلامی 

ایران را تشریح کرد. 
سفیر و نماینده دائم کشورمان در ابتدای سخنان خود، صدور گزارش دوم از سوی مدیرکل 
آژانس در کنار گزارش برجام را به چالش کشید و گفت: اول، چه ضرورت و توجیهی برای 
صدور یک گزارش مکتوب جداگانه درخصوص چنین ادعاهایی، به ویژه هنگامی که ایران 
با آژانس درخصوص این موضوع در تعامل است، وجود داشت؟ ثانیا، آیا آژانس به همه موارد 
مشابه با همین روش برخورد می کند؟ سوما، چرا آژانس یک گزارش مستقل جدا در چارچوب 
پادمان منتشر و حتی یک آیتم جدید به دستورکار نشست جاری شورای حکام اضافه کرده، 
در حالی که به طور همزمان این موضوع در چارچوب پروتکل الحاقی و گزارش آژانس در مورد 
برجام نیز مدنظر آژانس قرار گرفته و برخی بندهای مثبت آن درخصوص دسترسی ها را حذف 
کرده است؟ غریب آبادی تاکید کرد: داشتن یک گزارش جدا در موضوع موافقتنامه پادمان، 
در حالی که همین مشحون از اشارات به تعهدات ایران ذیل پروتکل الحاقی است، هیچ 
اساسی ندارد. ما این روش را کاملا غیر سازنده و غیر حرفه ای تلقی می کنیم و رویکرد خود 
را نیز بر این اساس، تنظیم خواهیم کرد. سفیر کشورمان در ادامه با اشاره به اینکه متاسفانه 
فشارهای مخربی از سوی اندکی از اعضای آژانس بر این نهاد تحمیل می شود تا این نهاد را از 
عملکرد اساسنامه ای اصلی خود منحرف کنند، گفت: مطابق با ماده ۲ اساسنامه آژانس "... 
هر دولت عضو متعهد می شود تا به شخصیت بین المللی و مسئولیت های مدیرکل و کارمندان 

آژانس احترام گذاشته و به دنبال اعمال نفوذ بر آنها در زمان انجام وظایفشان نباشد."
وی همچنین به سخنان  آمانو، مدیرکل قبلی آژانس، در ژانویه ۲۰۱۹ اشاره کرد که گفت 
"تلاش ها برای مدیریت خرد و فشار بر آژانس در راستی آزمایی هسته ای مخرب بوده و شدیدا 
مضر می باشد ... استقلال آژانس نباید تضعیف گردد". غریب آبادی افزود: در مناسبت های 
گوناگون، برخی هیات های مشخص چه در این اتاق، و چه خارج از آن، به آژانس فشار آورده 
اند تا برخی ادعاهای مختومه شده گذشته را مجددا باز نماید. فشار و اعمال نفوذ از هر نوعی 
بر روی آژانس، برخلاف اساسنامه آژانس می باشد.  نماینده دائم کشورمان با اذعان به اینکه 
ایران حق آژانس را در سوال، پیگیری اظهارنامه ها و درخواست برای دسترسی، بر اساس 
ماموریتش، زیر سوال نمی برد، تاکید کرد که همزمان کشورها نیز حق دارند تا اسناد و دلائل 
منطقی و معتبری را از آژانس در این مواقع مطالبه نمایند. غریب آبادی در پایان با خاطرنشان 
کردن این موضوع که همه از جمله آژانس و کشورهای عضو وظیفه دارند تا با هوشیاری در 
رسیدگی به چنین موضوعاتی در یک رویه محتاطانه، از تخریب تصویر بزرگتر همکاری بین 
ایران و آژانس جلوگیری کنند، افزود: در این برهه بحرانی و حساس که مشحون از مشکلات 
جدی، از جمله در رابطه با برجام است، آژانس مسئولیت بزرگی در حفظ حرفه ای گری، بی 
طرفی و استقلال و در نتیجه، اعتبار خود دارد. در همین راستا، قویا با مدیرکل در این موضع 
که استقلال آژانس در رابطه با اجرای فعالیت های راستی آزمایی از اهمیتی شاخص برای این 

اعتبار برخوردار است، موافق هستم.
 

لاریجانی در دیدار وزرای کشور و بهداشت تاکید کرد

هماهنگی صد در صدی همه دستگاه ها در 
مقابله با کرونا

رییس مجلس شورای اسلامی در دیدار وزرای کشور و بهداشت، ضمن دریافت آخرین 
گزارش ملی از روند شیوع کرونا و اقدامات پیشگیرانه و مقابله ای با آن، بر هماهنگی کامل و 

صد در صدی کلیه دستگاه ها در فاز جدید مبارزه با این بیماری تاکید کرد. 
علی لاریجانی با اشاره به ضرورت هماهنگی همه دستگاه ها در موضوع مقابله و پیشگیری 
بیماری کرونا، گفت: تمام توان مجموعه ها در دولت و دیگر بخش ها می بایست هماهنگ 
شده و در خدمت کمک به جلوگیری از شیوع و ریشه کنی این بیماری درآید و گزارش اقدامات 
انجام شده به مردم داده شود. لاریجانی بررسی های میدانی در استان ها و دریافت بهنگام 
اطلاعات دقیق از نیازمندی های مردم و مراکز درمانی را لازمه تصمیم گیری هماهنگ در 
مقابله با کرونا دانست و افزود: تجمیع همه ظرفیت های کشور برای ارائه هر چه روان تر خدمات 
بهداشتی، درمانی و دارویی، نیازمند دو اصل هماهنگی صد در صدی و سرعت عمل در هر 
دو سطح ملی و استانی است. رئیس مجلس، ترمیم و جبران افت شماری از کسب و کارها 
در کشور به دلیل شیوع کرونا را ضروری دانست و تاکید کرد: حمایت از کسب و کارها در 
شرایط فعلی باید در ستاد اقتصادی دولت پیگیری شده و تمهیدات ویژه و هدفمندی برای آن 
اندیشیده شود. وی همچنین با توجه به احتمال سفر برخی از شهروندان در این ایام از وزرای 
کشور و بهداشت خواست تا با همکاری صداوسیما هشدارهای لازم را در این خصوص به مردم 
ارائه دهند. همچنین، عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور و سعید نمکی، وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در ابتدای این دیدار، گزارش مشروحی از آخرین تحولات در مورد 
بیماری کرونا و تدابیر انجام شده در سطح کشور به رییس مجلس شورای اسلامی ارائه کردند.

 
فرمانده ستاد عملیات مقابله با کرونا در کلان شهر تهران:

 مراسم چهارشنبه  سوری امسال نباید برگزار شود
 فرمانده ستاد عملیات مقابله با کرونا در کلان شهر تهران با تاکید بر لزوم کاهش فعالیت 
ادارات و سایر مراکز در هفته پایانی سال، گفت: مراسم چهارشنبه  سوری امسال نباید برگزار 

شود. 
به گزارش پنجشنبه شب دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، علیرضا زالی ضمن تشریح 
آخرین مصوبات این ستاد، بر عدم انجام برخی کارها مانند برگزاری چهارشنبه  سوری تاکید 
کرد و افزود: جلوی این رفتارها که ممکن است سبب افزایش بیماری در هفته پایانی سال شود 
نیز باید گرفته شود. وی با اشاره به مصوبات روز پنجشنبه جلسه فرماندهی مدیریت کرونا در 
کلانشهر تهران گفت: همچنان تاکید ما بر آگاهی رسانی و ارائه آموزش های لازم به مردم است. 
او ادامه داد: استفاده از ظرفیت شبکه های بهداشت استان تهران به ویژه مراکز جامع سلامت 

برای افزایش بیماریابی و پیگیری بیماران بستری شده از اهداف اصلی ما است.
فرمانده ستاد عملیات مقابله با کرونا در کلان شهر تهران خاطرنشان کرد: نکته مهم آن 
است که بتوانیم با مجموع بیماریابی و پیگیری بیماران یا بهبودیافتگان احتمال بروز بیماری را 
کاهش دهیم. هنوز هم سطح قابل قبولی از مداخلات در رابطه با تعطیلی مراکز غیر ضروری 
اعم از اداره ها و سایر مراکز را شاهد نیستیم. زالی با اشاره به اینکه همچون سنوات گذشته 
هفته پایانی سال هفته پر کاری نبود، ادامه داد: از مسئولان می خواهیم تذکرات را جدی 
گرفته و فعالیت ها در ادارات و سایر مراکز را به حداقل برسانند. البته مراکز اصلی شهر مانند 
پمپ بنزین ها، آتش نشانی ها، مراکز ارائه  دهنده خدمت درمانی فعال هستند. اگر بخواهیم با 
همین ریتم حضور مردم در سطح شهر پیش برویم کنترل بیماری برایمان بسیار سخت خواهد 

بود.
وی افزود: طبق هشداری که از روزهای قبل دادیم این بیماری در شهر تهران می تواند رو 
به افزایش بگذارد، پس تنها راه کنترل بیماری و کاهش فشار به کادر درمانی، کاهش حضور 

مردم در شهر است.
از  تاکید کرد: تصاویری که  با کرونا در کلان شهر تهران  فرمانده ستاد عملیات مقابله 
کشورهایی همچون کره جنوبی به دست ما می رسد نشان دهنده افزایش تداخلات و کاهش 
بسیار چشمگیر حضور مردم در سطح شهر است و امیدواریم ما نیز در شهر تهران و کشور 

شاهد کمرنگ تر شدن حضور مردم در سطح شهر باشیم.

مهم  های  تصمیم  مسلح  نیرو های  کل  ستاد  رئیس 
قرارگاه  بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( نیرو های مسلح   

را تشریح کرد.
سردار سرلشکر سید محمد باقری بعد از پایان نخستین 
جلسه قرارگاه بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( نیرو های 
خبرنگاران:اظهارداشت:  با  مصاحبه  ادامه  در  مسلح 
قرارگاه بهداشتی و درمانی نیرو های مسلح با هدف مبارزه 
با بیماری کرونا و در هماهنگی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی تا هزار درمانگاه ثابت و سیار برای معاینه 

بالینی بیماران کرونایی ایجاد خواهد کرد.
وزارت  در  قدرتمندی  افزاری  نرم  سامانه  افزود:  وی 
بهداشت طراحی شده است که با همکاری با سازمان 
بسیج اجرایی می شود و ظرف یک هفته تا ده روز آینده 
تمام مردم ایران از طریق فضای مجازی، تماس تلفنی و در 

صورت ضرورت با مراجعه مورد رصد قرار خواهند گرفت.
مشخص  سامانه  این  در  مشکوک  افراد  افزود:  وی 
می شود و برای معاینات تکمیلی به مراکز مقدماتی معرفی 
خواهند شد و ما آمادگی داریم تا هر تعداد که مورد نیاز 
به بخش کشوری  و سیار  ثابت  تا هزار درمانگاه  باشد، 
کمک کنیم تا در این مراکز رصد و معاینات بالینی انجام 

شود.
سردار باقری افزود: در بخش لجستیک نیز در بخش 
تامین ماسک تخصصی ان ۹۵ برای کادر بیمارستانی و 
همچنین سایر تجهیزات بیمارستانی و از جمله لباس، 
وزارت دفاع خط تولید مفصلی ایجاد کرده و توان تولید 
کیت تشخیص کرونا نیز ایجاد شده و در مورد ماسک 
معمولی هم به میزانی که اعلام شده از طریق وزارت دفاع 
و در  و همچین بسیج اصناف سازماندهی شده است 

آینده ای نزدیک این کار توسعه خواهد یافت. 
رییس ستاد کل نیرو های مسلح افزود: در بخش تامین 
کادر درمانی نیز که از جمله مشکلات اساسی ماست و با 
توجه به این که کادر درمانی اکثر بیمارستان ها در مدت 

بیست و چند روز گذشته خسته هستند، سازماندهی 
کردیم که عزیزان بسیجی ما و دانشجویان دانشگاه های 
علوم پزشکی و علاقه مند و داوطلب و همچنین سربازان 
متخصص رشته های مرتبط و بازنشستگان و سایر اقشار 
سابقه دار و متخصص به کارگیری شوند و افرادی که نیاز 
به آموزش تکمیلی دارند نیز دوره یک هفته ای آموزش 
ببینند تا در خدمت پرستاران باشند. سردار باقری گفت: 
بهداشتی  قرارگاه  امنیتی  انتظامی  کمیته  همچنین 
درمانی نیرو های مسلح به همراه وزارت کشور و استانداران 
روال خلوت کردن فروشگاه ها، خیابان ها و جاده ها را با 
تصمیم ملی که اتخاذ می شود، انجام خواهد داد که این 
کار هم ظرف ۲۴ آینده انجام خواهد شد. وی افزود: از 
مردم درخواست می کنیم به توصیه ها و درخواست های 
وزارت بهداشت عمل کنیم تا زنجیره انتقال این بیماری 
نیز  قوا  انتظاری که در حکم فرمانده کل  و  قطع شود 
وجود داشت این بود که راه های اساسی از جلوگیری از 
شیوع بیشتر این بیماری اتخاذ شود که در جلسه امروز 
تصمیمات مهمی گرفته شد و امیدواریم با اجرایی شدن 

این تصمیمات جلوی شیوع بیشتر بیماری گرفته شود.
و در  انتظاری که وزارت بهداشت دارد  افزود: هر  وی 
نداشته  وجود  آن  برای  لازم  توانمندی  کشوری  بخش 
باشد، اعلام کند تا ما به کمک آن بیاییم و امیدواریم این 
این  زنجیره  بخش ها  با همکاری همه  که  بیفتد  اتفاق 

بیماری قطع شود.
ارائه ظرفیت بیمارستانی نیرو های مسلح به 

بیماران کرونایی
رئیس ستاد کل نیرو های مسلح از آمادگی برای ارائه 
۷۰ درصد ظرفیت بیمارستانی نیرو های مسلح به بیماران 

کرونایی خبر داد.
سردار سرلشکر سید محمد باقری بعد از پایان نخستین 
جلسه قرارگاه بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( نیرو های 
مسلح افزود: قرارگاه بهداشتی و درمانی نیرو های مسلح 

پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  همکاری  با 
و همکاری مردم زنجیره بیماری انتقال بیماری کرونا را 
این  بیشتر  امیدواریم که جلوی شیوع  و  قطع می کند 
بیماری هر چه سریعتر گرفته شود وی افزود: از همان روز 
اول که این ویروس پیدا شد قرارگاه نیرو های مسلح برای 
مقابله با کرونا در ستاد کل و با حضور نیرو های مسلح، 
ارتش و سپاه نیروی انتظامی و وزارت دفاع تشکیل شد و 
با امر شب گذشته فرمانده معظم کل قوا سطح قرارگاه به 
عالی ترین سطح نیرو های مسلح ارتقا یافت و امروز اولین 
جلسه آن با حضور فرماندهان نیرو های مسلح، وزیر دفاع 
و دکتر جمشیدی نماینده وزیر بهداشت برگزار شد.  وی 
دستورالعمل  و ۱۰  متعدد  تصمیمات  بر  علاوه  افزود: 
اجرایی گذشته امروز تصمیمات مهم و اساسی خوبی 
اتخاذ شد و نیرو های مسلح هم اکنون در مسئله بهداشت 
محیط در اکثر شهر های کشور فعال هستند و از جمله 
در بخش درمان، ۲ هزار تخت از مجموع ۶ هزار تخت 
بیمارستانی نیرو های مسلح در اختیار بیماران کرونایی یا 
مشکوک به آن قرار گرفته است و برای در اختیار قراردادن 
۷۰ درصد این ظرفیت به وزارت بهداشت اعلام آمادگی 
کردیم در حالی که این میزان در بخش کشوری یعنی 
خصوصی  و  اجتماعی  تامین  دولتی،  بیمارستان های 

تقریبا ۸ درصد است.
بخش  در  افزود:  مسلح  نیرو های  کل  ستاد  رئیس 
استراحت گاه های قبل و بعد بیمارستانی نیز دوستان 
را  تخت  هزار   ۱۰ اختصاص  تقاضای  بهداشت  وزارت 
داشتند که همه آن را برعهده گرفتیم و ۴ هزار تخت آن 
آماده و فعال شده که البته همه آن مورد استفاده قرار 

نگرفته است و ظرفیت خالی در این بخش وجود دارد.
نخستین جلسه قرارگاه بهداشتی

 درمانی امام رضا )ع(
نخستین جلسه قرارگاه بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( 
نیروهای مسلح )پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا( در 

ستاد کل نیروهای مسلح برگزار شد.
بدنبال دستور رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرمانده 
کل قوا به سردار سرلشکر پاسدار باقری رئیس ستادکل 
و  بهداشتی  قرارگاه  جلسه  نخستین  مسلح،  نیروهای 
درمانی امام رضا علیه السلام نیروهای مسلح )پیشگیری 
و مقابله با ویروس کرونا( در ستادکل نیروهای مسلح برگزار 
شد.این جلسه، به ریاست رئیس ستادکل نیروهای مسلح 
و با حضور فرماندهان کل ارتش جمهوری اسلامی ایران، 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح، فرمانده نیروی انتظامی، رئیس سازمان 
درمان  و  بهداشت  اداره  رئیس  مستضعفین،  بسیج 
نیروهای  ستادکل  معاونان  و  مسلح  نیروهای  ستادکل 
مسلح برگزار شد.در این جلسه، درباره جزئیات تشکیل 

این قرارگاه و ساختار آن بررسی و تصمیم گیری شد.

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح تشریح کرد
تصمیم های مهم قرارگاه نیرو های مسلح در مبارزه با کرونا 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: در گیلان و قم و سایر استان هایی 
که اجرای طرح بسیج ملی مقابله با کرونا آغاز شده بود، موج ورود نسبت به خروج در 

بیمارستانها، منفی شده و کاهش یافته است. 
سعید نمکی  روزپنجشنبه  با اشاره به اجرای طرح بسیج ملی مقابله با کرونا در کشور، 
گفت: این طرح ابتدا در ۴ استان کشور کشور اجرا شد و نتایج بسیار مطلوبی گرفتیم 
و مقرر شد که بعد از چندین روز در صورت نتیجه بخش بودن طرح، آن را در کل کشور 
اجرا کنیم براین اساس در استان های گیلان، قم و سایر استان ها به نقطه ای رسیدیم 
که دیگر شاهد امواج طوفانی مراجعه بیماران نیستیم و همکاران ما در دو سه روز اخیر 

به نقطه آرامش نسبی رسیده اند.
وی گفت: در دو روز گذشته حدود ۳ و نیم میلیون نفر از نظر ابتلا به ویروس کرونا در 
این استان ها، ارزیابی شده اند که از بین این افراد نیز یک هزار و ۲۰۰ نفر را شناسایی 
کردیم که باید تحت مراقبت قرار گیرند و در بین آنها، فقط ۲۷۰ نفر بستری شدند و 
حدود ۲۷۰۰ نفر از افرادی که با بیماران مبتلا به کووید۱۹ در ارتباط بودند، شناسایی 

شدند و تحت مراقبت قرار گرفتند.
وزیر بهداشت یادآور شد: امروز با استانداران نشست ویدیو کنفرانسی داشتیم چون 
تمام تلاش ما این است که نشست های فیزیکی را محدود و سعی کنیم که از راه دور و از 
طریق ویدیوکنفرانس با همکاران خودمان و استانداران در ارتباط باشیم. در این نشست 
ابعاد طرح بسیج ملی مقابله با کرونا برای آنها تشریح شد و هر روز معاون بهداشت وزارت 
بهداشت به عنوان  مدیر اجرایی این طرح، اخبار آن و همچنین پیشرفت کار در استانها 

را به اطلاع مردم می رساند.
نمکی گفت: تقاضا دارم که صدا و سیما به ویژه در مراکز استانها کاملا با طرح بسیج 
ملی مقابله با کرونا همراهی کنند و در ارائه اخبار، ترویج و ترغیب مردم به مشارکت در 

سامانه salamat.gov.ir، بیماریابی و آموزش های مورد نیاز مردم کمک کنند.
وی افزود: طرح بسیج ملی مقابله با کرونا با همکاری وزارت بهداشت، سازمان بسیج، 

سازمان های مردم نهاد، نظام پرستاری و نظام پزشکی و سایر ارگانها در کشور آغاز شد 
و هدف ما این است که با استفاده از بستر پرونده الکترونیک سلامت، ارتباط تنگاتنگی 

را با خانواده ها برای بیماریابی داشته باشیم.
اعزامی سازمان  ارشد  کارشناسان  از  نفر  با ۱۲  وقتی  کرد:  اضافه  بهداشت  وزیر 
جهانی بهداشت به ایران، طرح بسیج ملی مقابله با کرونا را مطرح کردیم، به شدت 
مورد استقبال آنها قرار گرفت و اعلام کردند که اگر این طرح در ایران اجرا شود به 
عنوان الگویی بسیار موفق می تواند در سایر کشورها نیز ارائه شود و آنها نیز مانند ما 
معتقد بودند که اگر بتوانیم بیماران را در مراحل ابتدایی تشخیص دهیم، از چرخش 
آنها در جامعه پیشگیری کنیم و افرادی که در روزهای گذشته با آنها در تماس بوده اند 
را شناسایی و ایزوله کرده و آموزش های لازم را به این افراد ارائه دهیم، زنجیره انتقال 

ویروس کرونا را قطع کرده ایم.
کاهش بار تراکم بیمارستانها بااجرای طرح بسیج ملی مقابله با کرونا 

نمکی ادامه داد: در طرح بسیج ملی مقابله با کرونا به دنبال این هستیم که سرعت 
تعداد  خوشبختانه  و  دهیم  افزایش  بیماری،  علائم  دارای  افراد  برای  را  تشخیص 
آزمایشگاه های کشور از ۳ به ۵۰ آزمایشگاه در این هفته رسیده و در هفته آینده، 
تعداد آزمایشگاه ها در کشور به ۷۰ می رسد و بخش خصوصی مورد وثوق نیز به عنوان 
آزمایشگاه های مرجع، به ما کمک خواهند کرد تا سرعت تشخیص بیماری افزایش 
پیدا کند و افراد مبتلا را در اولین مراحل، ایزوله کرده و از آلودگی سایر افراد، جلوگیری 
کنیم. وی تصریح کرد: بر خلاف روزهای اول که هجمه سنگین مردم به دلیل ترس از 
کرونا، باعث شد افراد آلوده و مشکوک را در بیمارستانها در کنار همدیگر بستری کنیم 
اما در طرح بسیج ملی مقابله با کرونا، کاملا افراد مشکوک و آلوده از همدیگر جدا می 
شوند و با مسیر خاصی که تعریف شده، این افراد هیچ ارتباطی با همدیگر نخواهند 
داشت. بار تراکم بیمارستانها با اجرای این طرح، به شدت کاهش می یابد و با شناسایی 
موارد آلوده قبل از ورود به بیمارستان، موج گرفتاری های آینده را پیش بینی می کنیم.

وزیر بهداشت اعلام کرد

کاهش موج ورود مبتلایان به کرونا به بیمارستان ها درقم و گیلان

رضا نصری*

تندروی  اجازه  کشور  شرایط  گفت:  اصلاح طلب  فعال 
به مجلس یازدهم را نمی دهد با این وجود کشور به دلایل 
یازدهم  مجلس  در  شایسته  نیروهای  حضور  از  مختلف 

محروم شد و ضرر کرد. 
نیمه  مجلسی  را  یازدهم  مجلس   ، رجایی«  »غلامعلی 
لیست  در  ما  آنچه  دست کم  گفت:  و  کرد  عنوان  کارآمد 
تهران مشاهده کردیم افرادی مسلط و برخوردار از تجربه 
و شایستگی در آنها کمتر دیده می شود که این عوامل به 

خودی خود فرایند اجرایی مجلس یازدهم را کند می کند.
مشاور پیشین مرحوم آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی 
افزود: مدتی طول می کشد که مجلس بعدی جایگاه خود 
امور مدیریتی کشور  اگرچه جوان گرایی در  پیدا کند.  را 
موضوع مهم و خوبی است، در مجلس شورای اسلامی 
نباید بحث پیری، جوانی و سن و سال مطرح شود، بلکه 
برای نمایندگان، خبرگی، پختگی و تجربه باید در اولویت 
قرار گیرد، از این جهت مجلس بعدی این موانع را سر راه 

خود دارد.
رجایی با اشاره به یکدست بودن مجلس یازدهم گفت: 
اصولگرای  یکدست  مجلس  اگر  می شود  پیش بینی 
یازدهم، نتواند درک صحیحی از شرایط منطقه و کشور 
در اوضاع کنونی داشته باشند و برای دولت مانع تراشی 

کند، باعث خسارت خواهد شد. حال باید دید که مقامات 
عالی رتبه نظام چقدر می توانند مانع تندروی و کشیدن ترمز 
داد: صحبت های  ادامه  افراطی شوند.   وی  نمایندگان 
بعضی از این افراد حاکی از آن است که به محض استقرار 
در مجلس و با فاصله کوتاهی ممکن است سوال از کابینه 
را شروع کنند و چون رای اعتماد مجلس قبلی به وزرا را 
قبول ندارند و آنرا جهت دار می دانند. بنابراین مانع ادامه کار 

برخی از وزرای دولت روحانی خواهند شد.
کرد:  تهران خاطرنشان  رسانه ای شهردار  مشاور سابق 
جایگاه و شان مجلس این است که همواره مطالبه گر باشد 
و بر وضعیت اجرای قوانین نظارت کند، امیدوارم مجلس 
یازدهم این مهم را بتواند انجام دهد. به نظرم اگر اعضای 
پارلمان سن و تجربه کافی نداشته باشند از عهده نظارت بر 

اجرای قوانین بر نمی آیند.
دولت نتوانست از ظرفیت اصلاح طلبان استفاده کند 

رجایی در گفت وگویی یادآور شد: کسی که تجربه کار 
شهرداری ها و فرمانداری ها را ندارد، در مقام ناظر چگونه 
نظارت  وزیر  و  شهردار  فرماندار،  استاندار،  بر  می خواهد 
چینش  دلیل  به  کشور  می کنم  فکر  جهت  این  از  کند؟ 
بعضی  از  یازدهم  مجلس  و  کرد  ضرر  نظارتی  نهادهای 

نیروهای شایسته محروم شد.

از  قبل  چه  اصولگرایان  داخلی  اختلافات  درباره  وی 
انتخاب شدن و چه بعد از آن، اظهار کرد: آنها برای ریاست 
مجلس هم اختلاف خواهند داشت و هر کدام می خواهند 
نفر خودشان بر ریاست مجلس بنشیند. این اختلافات در 
تهران وجود داشت، ما نگران اختلاف آنها نیستیم و با توجه 
به عقبه ای که دارند حتماً با هم هماهنگ می شوند که چه 

کسی رئیس باشد و کمیسیون ها به چه شکل اداره شوند.
رجایی افزود: به هر حال برداشت من این است که شرایط 
کشور اجازه نمی دهد بعضی از تندروها برای مجلس خط و 
مشی تعیین و دولت را متوقف کنند. باید مانع تندروی آنها 

شد تا کشور را در سراشیبی قرار ندهند.
اقلیت  نقش  خصوص  در  اصلاح طلب  فعال  این 
اظهار کرد: اصلاح طلبان  آینده  در مجلس  اصلاح طلب 
داشتند  مجلس  در  هم  بیشتری  تعداد  که  شرایطی  در 
نتوانستند کارایی لازم را داشته باشند  بنابراین آنها چاره ای 

ندارند و باید مرخصی بروند.
وی با بیان اینکه دولت نتوانست از ظرفیت اصلاح طلبان 
استفاده کند، خاطرنشان کرد: از طرفی اصلاح طلبان در 
بدنه و کادر مدیریتی کشور رفته رفته جایگاه خود را از دست 
دادند و با بیشترین هزینه کمترین حضور را در سطح دولت 

دارند.

غلامعلی رجایی:

شرایط کشور اجازه تندروی به مجلس یازدهم را نمی دهد 

رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که در شرایط 
کنونی به جای تخریب، تمرکز تمام بخش ها باید بر روی 

با اشاره به ضرورت تمرکز تمام بخش های کشور برای مقابله با کرونا و پرهیز از سیاسی 
کاری در این عرصه، بیان کرد: در شرایط کنونی دولت و وزارت بهداشت مسئول تامین 
سلامت و بهداشت جامعه بوده و در پیشگیری، کنترل و درمان این ویروس نقش اساسی 

را در کل کشور و مراکز استان ها دارند.
وی اظهار کرد: دولت تا به امروز هر چه در توان داشته به کار گرفته و حمایت های مالی 
لازم را انجام داده است. در چنین شرایطی متاسفانه شاهد هستیم به جای آنکه همه 
مسئولان در سطوح مختلف برای پیشگیری از شیوع این ویروس تمرکز داشته باشند، 

عده ای رو به سیاسی کاری آورده اند.
نماینده مردم ایلام در مجلس تصریح کرد: عده ای می گویند جلسات ستاد مقابله با 
کرونا باید هر روز با حضور عالی ترین مقامات برگزار شود. عده ای دیگر می گویند رئیس 
ستاد باید دبیر شورای عالی امنیت ملی باشد. گروهی دیگر می گویند رییس جمهور باید 
رییس ستاد باشد. عده ای دیگر می گویند معاون اول رئیس جمهور باید ریاست ستاد را 
بر عهده بگیرد. عده ای دیگر نیز جنگ روانی به راه انداخته اند و هر روز از ابتلا گروهی از 
مسئولان خبر می دهند. یک روز می گویند معاون اول رییس جمهور مبتلا شده و حتی 

بعد از تکذیب خبر غیبت ایشان را در جلسات دولت به میان می کشند.

وی در ادامه تاکید کرد: روشن نیست این افراد به دنبال چه هستند. با این رویکرد اگر 
رئیس جمهور نیز ریاست ستاد را به عهده بگیرد عده ای می گویند چرا وزیر بهداشت که 
در این زمینه تخصص دارد در میدان نیست. برای این افراد فقط تخریب مهم است. آیا 
بهتر نیست در شرایط کنونی به جای تخریب تمرکز تمام بخش ها بر روی برنامه ها و نحوه 

اجرای دستورالعمل ها برای مقابله با کرونا باشد.
باشد،  اولویت همه مسئولان  در  باید  مردم  اینکه سلامت  بر  تاکید  با  ادامه  در  وی 
خاطرنشان کرد: بهتر است به جای بازی های سیاسی همه بخش ها به میدان آمده و به 
آسیب شناسی برنامه ها و تمرکز بر دستورالعمل های موثر بر کنترل این ویروس پرداخته 
شود. امروز اکثر کشورها درگیر این ویروس هستند و دارند آن را تجربه می کنند. سازمان 
بهداشت جهانی نیز هر روز توصیه ها و دستور العمل های خود را با توجه به تجارب 

کشورها به روز می کند.
میرزایی در پایان افزود: همه مسئولان در سطوح مختلف باید کمک کنند تا با استفاده 
از تمام ظرفیت ها بر این ویروس غلبه کنیم. همه کشورها اعلام کردند که فعلا این ویروس 
درمان خاصی ندارد و تمرکز بر روی پیشگیری است. دولت ما هم در این زمینه کوتاهی 
نکرده است. اگر نمی توانیم به دولت کمک کنیم حداقل سنگ جلوی پای آن نیندازیم. 
آقای رئیس جمهور در انتخابات ۱۴۰۰ کاندیدا نیست پس بیایید تخریب ها را کنار 

بگذاریم و بر روی کنترل این ویروس متمرکز شویم.

جلال میرزایی:
تخریب ها را کنار بگذاریم و بر روی کنترل »کرونا« متمرکز شویم
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دلایل ناهمقدی پاها؛

چرا یکی از پاهایتان کوتاه تر شده است؟!
تنها راه تشخیص درست تفاوت دائمی و ساختاری در قد پاها، استفاده از عکس با اشعه ی 
X یا سی تی اسکن است. زیرا گاهی ظاهر غیریکنواخت پاها ناشی از یک تفاوت واقعی در قد 
پاها نیست. هرچند اتفاق نادری است اما به طور کلی این امکان وجود دارد که پاهای یک نفر 
اندازه های یکسان نداشته باشند. بعضی از افراد حین تولد با پاهای غیر هم اندازه به دنیا می آیند 
اما این مسئله قابل تشخیص نیست و به چشم نمی آید تا زمانی که سن شان بالاتر برود. خیلی 

از افرادی هم که این مسئله را دارند دلایلی می تواند داشته باشد که در ادامه ذکر شده است.
آسیب استخوانی: استخوان شکسته ی پا ممکن است در جهت دیگری  ترمیم شود و رشد 
کند، مخصوصاً اگر از چند قسمت شکسته باشد یا اگر بافت عضله آسیب دیده باشد. جالب است 
بدانید شکسته شدن استخوان همیشه هم باعث محدودیت رشد آن نمی شود. بلکه گاهی ممکن 

است استخوان شکسته، طی پروسه ی ترمیم، به میزان غیرعادی رشد کرده و بزرگ تر شود.
آسیب های ورزشی: بچه هایی که در سنین رشد هستند در معرض این اتفاق قرار دارند که 
به دلیل بعضی از ورزش ها، رشد قدی استخوان پاهایشان محدود شود. بچه ها صفحات رشدی 
دارند که با رسیدن به بزرگسالی، این صفحات تبدیل به استخوان سفت و جامد شده و اصطلاحاً 
بسته می شوند. ورزش های پُربرخورد مانند فوتبال و حتی بازی های مفرح و ساده ای مانند 

اسکیت بُرد و اسکی، از این جهت برای بچه ها بسیار خطرناک اند.
استفاده ی زیاد از پاها: بعضی از افراد ورزشکار به دلیل ساده ای مانند استفاده ی زیاد از 
دست ها و پاها، فشار مزمن و زیادی به اندام خود وارد می کنند. مثلًا استفاده ی زیاد از دست ها 
در ورزش می تواند سبب عارضه ای به نام Little League Shoulder شود. فقط یادتان باشد که 

ورزش ها بد نیستند، فقط نباید تمام مدت سال تنها به یک ورزش بپردازید.
به زمین افتادن: حوادث معمول مانند بر زمین افتادن یا تصادف کردن می تواند از چند طریق 
بر استخوان ها اثر بگذارد و ضربه ی وارد شده می تواند به صفحات رشد استخوانی در کودکان 
آسیب وارد کند. تصادف می تواند سبب آسیب به نخاع فرد نیز بشود که نتیجه ی آن، کاهش 
توده ی استخوان به میزان قابل توجهی خواهد بود. بیشتر افراد دچار مشکل موقتی ناهمقد بودن 
پاها هستند و اغلب این عارضه به دلیل گرفتگی همسترینگ ها، عضلات چهارسر زانو، پایین کمر 

یا ضعف میان تنه است.
فعالیت های خطرناک: خیلی از فعالیت ها و تحرک های معمول دوران کودکی، حتی چیزهایی 
مانند ترامپولین می توانند خطرناک تر از آن باشند که تصورش را می کنید. ترامپولین خطر افتادن 
و شکستگی استخوان و حتی آسیب های جدی ستون فقرات را به دنبال دارد. همیشه از بی خطر 

بودن فعالیت های فرزندتان مطمئن شوید و شرایط ایمنی را کنترل کنید.
وضعیت بدنی ناهمسان: شاید شنیده باشید که وضعیت بدنی نادرست می تواند باعث 
ناهمسانی پاها شود، اما این مسئله فقط از جهت ظاهری است. برخلاف باور عمومی، وضعیت 
نامتعادل بدنی فقط می تواند منجر به قوز شدن شود که در واقع استخوان های فرد را دفرمه 

نمی کند یا به آن ها آسیب نمی زند و ضمناً با تمرین و ورزش مناسب، قابل برطرف شدن است.
بیماری ها: بیماری ها و عوارض زیادی وجود دارند که می توانند بر نحوه ی رشد استخوان ها اثر 
بگذارند، مانند تومورهایی که می توانند روی صفحات استخوانی رشد کنند یا رشد غضروف ها 
روی استخوان ها. حتی بیماری هایی که بر سیستم عصبی اثر می گذارند نیز می توانند رشد 

استخوان را محدود کنند.
ناهمقد بودن موقتی پاها: بیشتر افراد دچار مشکل موقتی ناهمقد بودن پاها هستند و اغلب 
این عارضه به دلیل گرفتگی همسترینگ ها، عضلات چهارسر زانو، پایین کمر یا ضعف میان تنه 

است.
هم تراز نبودن لگن: استخوان های لگن در صورت هم تراز نبودن دچار اندکی کجی خواهند 
شد. چند دلیل می تواند علت این کجی استخوان لگن باشد. علائم و درمان بستگی به علت 

هم تراز نبودن استخوان های لگن دارد.
دلایل اصلی ناهمترازی استخوان لگن شام موارد زیر می شود:

. قوزی پشت که می تواند خفیف تا شدید بوده و به مرور زمان تغییر کند
. تفاوت در قد پاها که ناشی از وضعیت بدن و طرز ایستادن است

. یک تفاوت فیزیکی یا ساختاری در طول پاها
ناهمتراز بودن لگن بر همه چیز اثر می گذارد: لگن شما توسط ستون فقرات به شانه ها و 
بالای کمرتان مرتبط است. همچنین لگن به پاهایتان نیز متصل است. بنابراین تأثیرات ناهمترازی 
لگن می تواند گاهی در این قسمت های بدن دیده شود: . شانه های ناهمتراز: شانه های شما نیز 
ممکن است بالا و پایین به نظر برسند. به این صورت که در سمتی که لگن پایین تر است، شانه 

معمولًا بالاتر است.
. بیرون زدگی استخوان کتف: استخوان کتف ممکن است در سمتی از بدن که لگن پایین تر 

قرار گرفته، بیرون زدگی داشته باشد.
. انحنای ستون فقرات: اگر علت ناهمتراز بودن لگنتان، کوژپشتی باشد، ممکن است ستون 

فقرات شکلی شبیه S یا C پیدا کند.
. تفاوت در قد پاها: ناهمترازی لگن می تواند باعث شود پا در سمتی از بدن که لگن بالاتر 
است، بلندتر احساس شده و بلندتر هم به نظر برسد، در حالی که در واقع دو پا همقد هستند. 
توجه داشته باشید که بلندتر بودن یک پا نسبت به دیگری نیز می تواند باعث ناهمترازی لگن 

شود.
چگونه می توان تفاوت در قد پاها را تشخیص داد؟

 X تنها راه تشخیص درست تفاوت دائمی و ساختاری در قد پاها، استفاده از عکس با اشعه ی
یا سی تی اسکن است. زیرا گاهی ظاهر غیریکنواخت پاها ناشی از یک تفاوت واقعی در قد پاها 
نیست. فاکتورهایی مانند قوس ستون فقرات نیز می توانند پاها را غیریکنواخت جلوه دهند، در 
حالی که از نظر ساختاری تفاوتی وجود ندارد. همین طور، عدم تعادل عضلانی به صورت موقتی 

هم می تواند سبب شود یکی از پاها کوتاه تر از آن دیگری به نظر برسد.

سلامت 

شیوع بیماری کوید ۱۹ در سراسر جهان بی تردید وحشتناک است. همه گیری یک 
بیماری می تواند محرکی برای بروز اضطراب در انسان باشد. در این مدت، ما نمی 

دانیم که بیماری در نهایت تا چه اندازه گسترده و مرگبار خواهد بود.
احساس ترس، اضطراب، غم و عدم اطمینان طی یک دوره همه گیری بیماری 
شرایطی عادی است. خوشبختانه، انجام اقدامات پیشگیرانه درباره سلامت روانی می 

تواند هم به تقویت ذهن و هم جسم انسان کمک کند.
از جمله روش های مراقبت از خود می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- مطالعه اخبار از منابع معتبر و همچنین پرهیز از خواندن خبرهای مختلف
- شناخت مواردی که می توان بر آنها کنترل داشت مانند رعایت بهداشت

- انجام اقداماتی که توسط مقامات بهداشت و سلامت توصیه شده اند
- مد نظر قرار دادن روش های مراقبت از خود

- دریافت کمک حرفه ای از یک متخصص سلامت روان در صورت نیاز
روش های مدیریت استرس 

روشی که برای مقابله با استرس انتخاب می کنید می تواند تاثیر چشمگیری در 
انجام اقدامات مفید و مدیریت سلامت روانی شما داشته باشد. در ادامه چند روش 

برای کمک به کاهش اضطراب ناشی از کروناویروس جدید ارائه شده اند.
اخبار را از منابع معتبر دریافت کنید

برای دریافت اطلاعات موثق درباره چگونگی محافظت از خود در برابر بیماری، 
اخبار و توصیه های ارائه شده از سوی منابع معتبر را دنبال کنید و از رسانه هایی که 

شایعات و اخباری بدون منبع معتبر را پخش می کنند، دوری کنید.
یک برنامه عملی تهیه کنید 

برخی اقدامات را همواره می توانید برای کاهش خطر مد نظر قرار دهید. این می 
و محدود کردن  و صابون  با آب جاری  به سادگی شستشوی مکرر دست ها  تواند 
ترددهای شهری یا مسافرت های برون شهری باشد. توجه به این موارد می تواند به 
شما در تمرکز بر گزینه هایی که روی آنها کنترل دارید، کمک کند. فقط اطمینان 
حاصل کنید که اقدامات خود را بر اساس توصیه های ارائه شده از سوی منابع معتبر 

تنظیم می کنید.
محدودیت هایی را برای مصرف رسانه ای خود تعیین کنید 

متمرکز شدن بر داستان های رسانه ای که درباره سرعت شیوع بیماری یا تعداد افراد 
بیمار صحبت می کنند می تواند به افزایش اضطراب منجر شود. مصرف رسانه ای 

خود را به یک بازه زمانی خاص یا مطالعه تعداد مشخصی از مقالات محدود کنید.
در شرایطی که آگاه بودن مفید است، اما بمباران نکردن خود با اخبار مضطرب 

کننده در تمام طول روز نیز اهمیت دارد.

از تفکر دنباله رو پرهیز کنید 
توجه داشته باشید افراد بسیاری اقداماتی را انجام می دهند که ممکن است کمک 
خاصی به بهبود شرایط موجود نکنند. تنها به دلیل این که دیگران اقدامات خاصی را 
برای پیشگیری و مقابله با بیماری انجام می دهند دلیل بر آن نمی شود که شما نیز این 
کارها را انجام دهید، مگر این که آنها توسط مقامات بهداشت و سلامت توصیه شده 
باشند. در غیر این صورت، اقدامات شما ممکن است بی فایده یا حتی مخرب باشند.

به خوبی از خود مراقبت کنید 
دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل، خواب کافی، و فعالیت های مفید در 
اوقات فراغت برای تقویت روحیه و خلق و خو همواره عامل کلیدی در حفظ سلامت 
روانی و جسمانی طی زمان های استرس زا است. مراقبت از خود به تقویت سیستم 

ایمنی نیز کمک می کند.
کمک حرفه ای دریافت کنید 

اگر سلامت روانی شما تحت تاثیر استرس ناشی از شیوع یک بیماری قرار گرفته 
است، دریافت کمک حرفه ای شاید بازگشت شما به شرایط عادی را تسهیل کند. یک 
متخصص سلامت روان می تواند به مدیریت ترس ها و نگرانی های شما کمک کرده و 

همچنین به شما در اتخاذ بهترین اقدامات برای خود و خانواده تان کمک کند.
نگرانی های سلامت روانی 

افزون بر نگرانی های سلامت روانی که ممکن است در نتیجه اضطراب ناشی از یک 
همه گیری بیماری شکل بگیرند، نظارت بر شرایط سلامت روانی فعلی افراد برای 

حصول اطمینان از وخیم تر نشدن آنها نیز اهمیت دارد.
افسردگی و اضطراب 

برخی افراد ممکن است مشکلات سلامت روانی را برای نخستین بار طی یک همه 
گیری بیماری تجربه کنند. در همین راستا، مشکلات سازگاری، افسردگی و اضطراب 
ممکن است رخ دهند. نتایج یک مطالعه درباره شیوع ویروس ابولا در سیرالئون، 
افزایش تعداد افرادی که مشکلات سلامت روانی و روانی اجتماعی را گزارش کرده 
بودند، نشان داد. مطالعه ای دیگر درباره شیوع آنفلوآنزای H۱N۱ در سال ۲۰۰۹، 
و  درد  مانند  )علائمی  سوماتورفور  اختلالات  جمله  از  عاطفی  علائم  انواع  افزایش 
خستگی که با یک دلیل جسمی قابل توضیح نیستند( را نشان داد. افزون بر این، 
برخی شرایط سلامت روانی موجود ممکن است وخیم تر شوند. پژوهش ها نشان داده 
اند افرادی که به طور خاص نسبت به استرس و اضطراب آسیب پذیر هستند، ممکن 
است در معرض خطر بیشتری برای مواجهه با مشکلات سلامت روانی قرار داشته 
باشند. همچنین، اضطراب شدید ممکن است موجب استفاده از مواد مخدر شود. 
افرادی که دوران ترک و بهبودی را سپری می کنند ممکن است احتمال بیشتری 

داشته باشد که به واسطه سطوح بالای استرس خود بار دیگر استفاده از مواد مخدر را 
آغاز کنند. طی یک دوره همه گیری بیماری، افرادی که از دیگران مراقبت می کنند 
ممکن است در معرض خطر بیشتری برای تجربه علائم عاطفی قرار داشته باشند. آنها 

ممکن است موارد زیر را تجربه کنند:
- افزایش افسردگی و اضطراب

- افزایش نگرانی درباره محافظت از عزیزانشان
- احساس گناه درباره ابتلا یا عدم پیشگیری از ابتلای یکی از عزیزانشان به بیماری، 

اگر بیمار شده است
کودکان اغلب راهبردهای مقابله با استرس که در والدین خود مشاهده می کنند را 
اتخاذ می کنند. والدینی که طی یک همه گیری بیماری مضطرب می شوند، ممکن 

است در نهایت شاهد بروز اضطراب در فرزندان خود نیز باشند.
اضطراب زیاد و احساس ناتوانی می تواند افراد را به اتخاذ روش های درمانی یا 
اقدامات پیشگیرانه که از پشتوانه علمی برخوردار نیستند، تشویق کند. برخی از این 
روش های ممکن است هم برای افراد و هم کل جامعه مضر باشند. از این رو، اطمینان 

حاصل کردن از مفید بودن هر اقدامی اهمیت دارد.
نشخوار ذهنی یا انزوا 

واکنش های شخصی به افزایش ترس ممکن است متفاوت باشد. اما افراد بسیاری 
افزایش نشخوار ذهنی درباره احتمال ابتلا به بیماری را تجربه می کنند. آنها ممکن 
است زمانی که ضرورتی وجود ندارد رفتار خود را تا حد زیادی تغییر دهند، به عنوان 
مثال، خود را منزوی کرده یا برای نتایجی فاجعه بار آماده می شوند. افرادی با آسیب 
پذیری های خاص ممکن است افزایش در بیماری روانی یا پارانویا را تجربه کنند. این 
می تواند تمایل به ترکیب حقایق مرتبط با شیوع بیماری با یکدیگر یا توجیهی برای 

تفکر توهمی را شامل شود.
چگونه واکنش نشان دهم؟ 

افرادی که دچار وحشت شده اند ممکن است در اطراف شما حضور داشته باشند. 
از سوی دیگر، شما ممکن است با افرادی مواجه شوید که به هیچ وجه نگران شیوع و 
همه گیری یک بیماری نیستند و مطمئن هستند که این شرایط آنها را تحت تاثیر قرار 
نمی دهد. شما ممکن است انواع مختلف عواطف را احساس کرده یا ممکن است 

سردرگم شده و ندانید که چه احساسی دارید.
واکنش به ناشناخته 

تهدیدات  و  داده  نشان  حد  از  بیش  واکنش  ناشناخته  تهدیدات  به  معمولا  افراد 
شناخته شده را کمتر جدی می گیرند. به عنوان مثال، اگرچه تصادفات خودرو رایج 
هستند، اما رانندگی یا سوار شدن به خودرو احساس ترس را در افراد ایجاد نمی کند.

به طور مشابه، شما ممکن است چندان از آنفلوآنزا هراس نداشته باشید. این در 
شرایطی است که آنفلوآنزا هر ساله افراد بسیاری را بیمار کرده و هزاران نفر نیز جان 
خود را به واسطه آن از دست می دهند. با این وجود، افراد بسیاری توجهی به دریافت 
واکسن آنفلوانزا ندارند زیرا از آن نمی ترسند. عکس این شرایط نیز صادق است؛ هرچه 
کمتر درباره چیزی بدانیم، احتمال این که بیشتر عصبی و نگران شویم نیز بیشتر می 
شود. زمانی که با موردی ناشناخته مواجه هستید، احتمال این که به اضطراب جدی 
مبتلا شوید، بیشتر است. این یکی از دلایلی است که همه گیری های بیماری در 
گذشته، مانند ویروس ابولا و ویروس زیکا، افزایش نگرانی در بیشتر افراد را به همراه 
داشت.   بمباران شدن با اخبار مختلف که دائما درباره آمار مرگ و میر ناشی از بیماری 
صحبت می کنند و گزارش هایی که بر تعداد افراد مبتلا به بیماری تاکید می کنند می 
تواند موجب برآورد بیش از حد خطرات توسط افراد شود. با این وجود، منابع معتبر 

رسانه ای می توانند طی یک دوره همه گیری بیماری موجب آثاری مثبت شوند.
تاثیر رسانه 

یک دلیل برای این امر ممکن است از پاسخ مغز به تهدیدات جدید ناشی شود. 
مطالعه ای در سال ۲۰۱۳ که در نشریه PLOS One منتشر شد، نشان داد که بخش 
آمیگدال مغز )بخشی که در پردازش پاسخ های عاطفی نقش دارد( در مواجهه با 
تهدیدات ناشناخته افزایش فعالیت را تجربه می کند. این به افزایش اضطراب منجر 
می شود. آمیگدال در مواجهه با تهدیدی آشنا به شیوه ای متفاوت واکنش نشان می 
دهد. رسانه می تواند با گزارش مداوم در مورد شیوع یک بیماری، مانند کروناویروس، 
سوخت مورد نیاز برای افزایش اضطراب را تامین کند. با این وجود، زمانی که به درستی 
استفاده شود، رسانه می تواند نقش تاثیرگذاری در انتشار اطلاعات مفید داشته باشد.

سخن پایانی 
بیشتر موارد همه گیری بیماری تقریبا به همان سرعت که آغاز می شوند، خاتمه می 
یابند. اما مدیریت اضطراب در مواجهه با شیوع یک بیماری جدید و فراگیری موارد 
بیشتر درباره چگونگی محافظت از خود می تواند دشوار باشد. خوشبختانه، اتخاذ 
اقدامات پیشگیرانه درباره سلامت و بهزیستی روانی می تواند به مدیریت سلامت 

روانی طی این دوره های بروز تردید و عدم اطمینان کمک کند.

برای آنها که اضطراب ابتلا به کرونا دارند! 

هنگام ورود به منزل چه نکاتی را رعایت کنیم؟ رفتارها  و عادت هایی که به ریه تان آسیب می زند
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

تدارک هشت برنامه فرهنگی برای
 درخانه ماندن قمی ها 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تاکید بر ضرورت درخانه ماندن مردم برای 
پیشگیری از بیماری کرونا، گفت: اداره کل ارشاد قم هشت برنامه فرهنگی و هنری را از طریق 

فضای مجازی جهت استفاده خانواده ها در این ایام تدارک دیده است. 
به  مردم  توجه  ضرورت  و  کرونا  بودن  جدی  به  اشاره  با   ، کاشانی  حسینی  موسی  سید 
توصیه های پزشکی برای کنترل چرخه این ویروس خطرناک، اظهار داشت: همه دستگاه ها 
و مجموعه های مختلف در استان با طرح شعار در خانه بمانیم، همه ظرفیت های خود را برای 

تحقق این امر به کار گرفتند.
وی با اشاره به مصوبه شورای اطلاع رسانی قم مبنی بر استفاده از ظرفیت فضای مجازی 
و هنرمندان و برنامه های گوناگون هنری و فرهنگی به منظور تبیین، تفهیم و درک بیشتر این 
ضرورت برای خانواده ها، گفت: در این راستا به همت اداره کل ارشاد قم چند برنامه پیگیری و 
دنبال شده که پویش در خانه بمانیم و کتاب بخوانیم با مشارکت چند کتاب فروشی قم ازجمله 

آن به شمار می آید.
این مسئول با اشاره به شرکت حدود پنج کتاب فروشی استان در طرح فوق، خاطرنشان کرد: 
علاقه مندان می توانند کتاب خود را سفارش داده و با ۲۰ درصد تخفیف و هزینه ارسال رایگان 

درب منزل تحویل بگیرند.
حسینی کاشانی، راه اندازی صفحه ای در فضای مجازی تحت عنوان پیک امید قم با همکاری 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان را مورداشاره قرار داد و افزود: در این صفحه 
علاوه بر بازی هایی که به کودکان آموزش داده می شود، نکته هایی مفید مختص بزرگ سالان 
نیز وجود دارد. وی ادامه دارد: در این صفحه هر شب یک برنامه زنده با برگزاری مسابقه های 
مختلف اجرا و پخش می شود و مخاطبان می توانند نقاشی ها و کاردستی های خود را برای این 

صفحه ارسال کنند.
مدیرکل ارشاد قم ادامه داد: خوشبختانه این اقدام به تدریج مورد استقبال خانواده ها قرار 
می گیرد و امیدواریم با تبلیغاتی که صورت می گیرد، کودکان را بیش ازپیش به استفاده از این 
برنامه ها ترغیب کنیم.  وی جشنواره فیلم در خانه بمانیم با همکاری خانه مستند و انجمن 
سینمای جوان را نیز موردتوجه قرار داد و گفت: موضوع این جشنواره در خانه بمانیم است و 
شرکت کنندگان می توانند با توجه به موضوع هایی که در پوستر جشنواره نیز آمده، با استفاده 
از تلفن همراه از حال و هوای نوروز امسال و ماندن در خانه و سبک متفاوت زندگی این روزها 
و همچنین موضوع اقتصاد مقاومتی خانواده ها، فیلم هایی را تهیه و در این جشنواره شرکت 
نمایند. مدیرکل ارشاد قم اذعان داشت: با توجه به برخی کم لطفی هایی که در این ایام در 
خصوص شهر قم شاهد هستیم، ما فراخوان شعری را نیز با موضوع شهر مقدس قم با همکاری 
سازمان فرهنگی و هنری شهرداری قم برنامه ریزی کردیم و کلیه دوستداران شعر و ادب این 
امکان را دارند تا آثار خود را با محوریت شهر قم ارسال کنند، و شعرهای ارسالی نیز در فضای 

مجازی انتشار خواهد یافت .
وی در ادامه فراخوان صورت گرفته برای هنرهای تجسمی با موضوع مدافعان سلامت به ویژه 
پرستاران و پزشکان و کادر درمانی که در خط مقدم مبارزه با کرونا فعالیت می کنند را مورداشاره 
قرار داد و گفت: آثار هنرمندان در قالب تصویرسازی، نقاشی و پوستر با موضوع یادشده ارائه 

می شود.
حسینی کاشانی همچنین با اشاره به انجام برخی برنامه های قرآنی با همکاری موسسه های 
قرآنی استان در چارچوب پویش در خانه بمانیم، گفت: در این برنامه که ویژه کودکان در نظر 
گرفته شده، علاقه مندان به شرکت در آن، موضوع هایی نظیر حفظ و تلاوت های قرآن که در 
آن مهارت لازم کسب نمودند را ضبط نموده و جهت پخش در فضای مجازی ارائه کنند تا به 

برترین ها جوایزی داده شود.
حسینی کاشانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به هماهنگی بین اصحاب رسانه 
جهت پرداختن بهتر و موثرتر به مقوله پویش در خانه بمانیم، یادآور شد: در زیرمجموعه شورای 
اطلاع رسانی استان با حضور تعدادی از خبرنگاران کمیته ای تشکیل شده و درزمینهٔ تولید 

محتوایی و خط رسانه ای فعالیت صورت می گیرد.
مدیرکل ارشاد قم همچنین گفت: علاوه بر برنامه های مذکور، مسابقه عکس نیز از دیگر 

برنامه هاست که فراخوان آن طی روزهای آینده اعلام خواهد شد.
 وی یادآور شد: فیلم های یک دقیقه ای از مجموعه چهره های فرهنگی و هنری استان نیز 
ازجمله برنامه هایی است که انجام آن از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای ما تکلیف 

شده است، تا از زبان و بیان این افراد نیز اهمیت در خانه ماندن به مردم گوشزد شود.
مدیرکل ارشاد قم در پاسخ به سوالی در مورد وضعیت برگزاری آیین های مختلف فرهنگی، 
هنری و سینمایی و همچنین فعالیت آموزشگاه های هنری استان بیان کرد: به منظور جلوگیری 
از تجمع های انسانی و رعایت اصول بهداشتی، همه این برنامه کماکان تا پایان سال جاری لغو 

و تعطیل است، و انجام آن ها از ابتدای سال ۹۹ نیز مستلزم تصمیم گیری های آینده می باشد.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم :

کاهش ذخایر خون در قم به هشدار نزدیک شد
 مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: میزان اهدای خون درقم ازابتدای اسفندماه جاری 
تاکنون نسبت به مشابه سال گذشته ۵۰ درصد کاهش یافته که این موضوع وضعیت ذخایر 

خون استان را به هشدار نزدیک کرده است. 
مرتضی نوریان با بیان اینکه با شیوع کرونا شاهد کاهش اهدای خون در قم و کشور هستیم، 
اظهار داشت: میزان اهدای خون از ابتدای اسفندماه ۵۰ درصد و میزان مصرف نیز در این 

مدت ۳۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش داشته است.
وی ادامه داد: در مجموع ذخایر خون قم نسبت به ۲۲ روز ابتدایی اسفندماه ۹۷، با کاهش 

۲۰ درصدی مواجه می باشد که ادامه  این روند نگران کننده است.
مدیرکل انتقال خون قم، دلیل کاهش ۳۰ درصدی مصرف خون در قم را جابه جایی زمان 
انجام جراحی های غیر اورژانس بیشتر بیمارستان ها استان به زمان دیگر دانست و گفت: با 
توجه به شیوع بیماری کرونا و تخصیص بخش زیادی از ظرفیت بیمارستانی قم به این بیماران، 
انجام عمل های غیرضروری به زمان دیگری موکول  این موجب کاهش مصرف خون در این 

استان در این مدت شده است.
نوریان اظهار داشت: نه تنها قم بلکه شبکه خون رسانی کشور نیز با شیوع کرونا ، با کاهش 
مواجه شده است که با توجه به نیاز مستمر بیماران مختلف از جمله بیمارانی دیالیزی و تالاسمی 
و مجروحان ناشی از تصادفات رانندگی، از مردم نوع دوست استان که از سلامت برخوردار 

هستند، درخواست داریم تا این بیماران را در این ایام تنها نگذارند.
وی ادامه داد: توصیه و درخواست ما به اهدا کنندگان و مردمی که از سلامت برخوردار هستند 
وعلایم بیماری را ندارند، این است که جهت اهدای خون به مراکز انتقال خون قم مراجعه و 

نسبت به اهدای خون اقدام کنند.
مدیرکل انتقال خون قم با تاکید بر رعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال خون این استان 
تاکید کرد: این مرکز به صورت مستمر ضدعفونی و گندزدایی می شود ضمن اینکه پیش از ورود 
اهدا کنندگان به این مراکز، وسایل مراقبتی فردی شامل دستکش و ماسک نیز در اختیار آنان 

قرار داده می شود.
وی گفت: ادامه روند کاهشی اهدای خون درقم موجب می شود تا ذخایر خونی استان در 

هفته های آینده در وضعیت بحرانی قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه درحال حاضر شرایط ذخایر خون استان نزدیک به هشدار است، گفت: 
عبور از شرایط خاص کنونی نیازمند همدلی و یاری رسانی به یکدیگر می باشدتا در این شرایط 

بیماران نیازمند به دریافت مستمر خون دچار مشکل نشوند.
مدیرکل انتقال خون قم با بیان اینکه کسانی که از سلامت ظاهری برخوردار هستند، مشکلی 
برای اهدای خون ندارند، افزود: شبکه خون رسانی کشور به دلیل کاهش اهدای خون نیاز به 

اهدای خون دارد.
وی با تاکید بر لزوم به همراه داشتن کارت ملی توسط داوطلبان اهدای خون، افزود: تمام 
افراد بالای ۱۸ سال سن که از سلامت کامل برخوردار بوده و هیچ گونه علامتی از آنفلوانزا یا 

سرماخوردگی ندارند، امکان اهدای خون دارند.
نوریان در ادامه با اشاره به برنامه های این اداره کل برای فعالیت در ایام تعطیلات نوروزی 
گفت: مرکز انتقال خون روح الله قم در ایام تعطیلات نوروز به غیر از روز های جمعه و۱۳ فروردین 
در بقیه روزها از ساعت ۷:۳۰ تا ۱۳:۳۰ پذیرای اهدا کنندگان است. وی ادامه داد: با توجه به 
غیرقابل پیش بینی بودن شرایط شیوع کرونا در کشور و استان در روزهای آینده و ایام تعطیلات 

نوروزی، درخواست ما ادامه داشتن استمرار اهدای خون در این ایام است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد

تولید محصولات آموزشی در حوزه مدیریت پسماند
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: تولیدات متعددی در حوزه 
آموزش مدیریت پسماند در قالب بروشور، کتاب، تئاتر، نرم افزار، پوستر و... صورت گرفته است.

ابوالقاسم مقیمی با بیان اینکه اقشار مختلف نیز به صورت تخصصی آموزش می دهیم، گفت: 
دوره های مختلف آموزشی برای تاکسیران ها در شهر قم برگزار می شود که در کنار آن آموزش 

زبان عربی نیز برگزار شده تا بتوانیم خدمات به زائرین نیز داشته باشیم.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه یکی از مهم ترین 
اتفاقات در حوزه فرهنگ شهروندی بحث مدیریت پسماند است، اظهار کرد: مدیریت پسماند 
تنها به معنای زمان گذاشتن زباله درب منزل نیست بلکه در حوزه های مختلف این مساله 
تعریف می شود. مقیمی با تاکید بر اینکه تفکیک زباله، کاهش تولید و کم حجم سازی زباله جزو 
سرفصل های آموزشی حوزه مدیریت پسماند است، افزود: سازمان مدیریت پسماند نیز در قالب 
طرح همیار بازیافت در حوزه فرهنگ شهروندی با اولویت قشر دانش آموز آموزش های لازم را 

ارائه می کند.
وی اظهار کرد: البته تولیدات متعددی نیز در این حوزه در قالب بروشور، کتاب، تئاتر، نرم افزار، 

پوستر و… صورت گرفته است.

آخرین فرصت ارسال آثار28 اسفند؛

انتشار فراخوان شعر با موضوع قم 
حوزه هنری استان قم با همکاری سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم در اطلاعیه ای 
از انتشار فراخوان شعر با موضوع قم خبر داد و اعلام کرد که شاعران علاقمند تا ۲۸ اسفندماه 

فرصت دارند آثار خود را ارسال نمایند. 
در این اطلاعیه اعلام شده است فراخوان شعری با موضوعات قم شهر اهل بیت )ع(، قم 

شهر انقلاب و جهاد، قم شهر علم و فضیلت و شخصیت و هویت شهر قم منتشر شده است.
شاعران تا ۲۸ اسفند ماه ۱۳۹۸ فرصت دارند تا اشعار خود در انواع قالب کلاسیک را در 
پیام رسان های ایتا و تلگرام به نشانی poemqom@ ارسال نمایند. اشعار منتخب هم زمان با 
نوروز ۱۳۹۹ در فضای مجازی منتشر می شود و به ۱۰ برگزیده این فراخوان کارت هدیه پنج 
میلیون ریالی اهدا خواهد شد. فراخوان شعر با موضوع شهر مقدس قم به همت اراده کل ارشاد 
اسلامی استان، حوزه هنری قم و سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم منتشر شده 

است.

اجتماعی

از ۸  گفت:  )ع(  طالب  ابی  بن  علی  سپاه  فرمانده 
اسفند با ۱۴ دستگاه خودرو و با ظرفیت های مردمی در 
حال استریل کردن معابر قم هستیم که تا کنون ۳۰۰ 

هکتار ضد عفونی شده است.
سردار سید محمد تقی شاهچراغی غروب چهارشنبه 
در گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه در حال حاضر در 
میدان نبرد سختی قرار داریم، اظهار کرد: در عرصه های 

گوناگون برای کمک به مردم خدماتی صورت می گیرد.
و  پیشگیری  برای  اینکه در حال حاضر  بیان  با  وی 
مدیریت ویروس کرونا نیاز به همدلی مردم داریم، تصریح 
کرد: مردم نقش بسیار مهمی در راستای مبارزه با این 
ویروس دارند که با همدلی و همراهی با سپاه پاسداران 

به نقش آفرینی می پردازند.
فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب )ع( با اشاره به اینکه 
تا کنون شیوع ویروس کرونا در پادگان نیروهای مسلح 
دیده نشده است، تصریح کرد: از ۳۰ بهمن که خبر 
تمهیدات  شد  قطعی  کشور  در  ویروس  این  شیوع 
به صورت جدی  پادگان ها  در  غربالگری  و  بهداشتی 
انجام می شود. وی افزود: برای جلوگیری از شیوع این 
ویروس در پادگان ها به صورت مرتب ضد عفونی صورت 
می گیرد و ورودی پادگان ها نیز ورود سربازان و همکارانی 

که تب داشته باشند جلوگیری می شود.
سردار شاهچراغی ادامه داد: برای ضد عفونی کردن 
سطح شهر نیز با هماهنگی دانشگاه علوم پزشکی قم از 
۸ اسفند با ۱۴ دستگاه خودرو و با ظرفیت های مردمی 
در حال استریل کردن معابر هستیم که تا کنون ۳۰۰ 

هکتار ضد عفونی شده است.
اطراف حرم حضرت معصومه )س( هر 72 

ساعت ضد عفونی می شود
عمومی  فضای  و  بیمارستان ها  کرد:  اضافه  وی 
بیمارستان ها نیز به صورت مرتب ۴۸ ساعت و معابر 
عمومی مانند اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( 

نیز هر ۷۲ ساعت ضد عفونی می شود.
فرمانده سپاه قم با اشاره برخی درخواست های مردمی 
مبنی ضد عفونی کوچه های اطراف بیمارستان ها، بیان 

کرد: تا کنون مشکلی در روستاها گزارش نشده است.
وی با بیان اینکه ضد عفونی بیمارستان ها و نقاهتگاه ها 
نیز در دستور کار قرار دارد، تصریح کرد: تمامی مناطقی 

که در اولویت قرار دارند ضد عفونی می شود.
توزیع ۱82 هزار بسته بهداشتی توسط 

بسیجیان
شاهچراغی از توزیع ۱۸۲ هزار بسته بهداشتی به ۱۸۲ 

هزار خانواده توسط بسیجیان خبر داد و عنوان کرد: این 
عملیات در طی سه مرحله به صورت خانه به خانه انجام 

شد.
وی از دیگر اقدامات سپاه پاسداران را در قم، انجام 
عملیات ضد عفونی اماکن زیارتی و عمومی دانست و 
گفت: ضد عفونی دستگاه های خودپرداز، ایستگاه های 
اتوبوس و فضای عمومی مساجد از دیگر اقداماتی است 
که سپاه پاسداران با کمک بسیجیان و جهادگران صورت 

گرفته است.
از  ابی طالب )ع( همچنین  فرمانده سپاه علی بن 
استقرار بیمارستان سیار نیروی زمینی سپاه پاسداران 
خبر داد و بیان کرد: این بیمارستان ظرفیت بالایی در 
پذیرش بیماران دارد و تا زمانی که نیاز استان باشد به 

فعالیت خود ادامه می دهد.
وی ادامه داد: یکی از مشکلاتی که در حال حاضر در 
استان قم و سایر نقاط کشور با آن مواجه هستیم تهیه 
و توزیع ماسک است که در این راستا موفق شدیم با 
پیگیری های علوم پزشکی از وزارت بهداشت و درمان 

مجوز بگیریم تا نسبت به تولید ماسک اقدام کنیم.
عملیات تولید ماسک به صورت آزمایشی در قم

سردار شاهچراغی ادامه داد: از دو روز گذشته عملیات 
تولید ماسک به صورت آزمایشی با ۴۰ دستگاه چرخ 
خیاطی آغاز شده و ۳۰ دستگاه چرخ خیاطی دیگر نیز 
خریداری و در پردیسان برای تولید ماسک آماده شده 

است. همچنین یک دستگاه تولید ماسک نیز خریداری 
شده که با سه شیفت کاری ۱۲ هزار ماسک در روز به 

تولید برسد.
وی با اشاره به نحوه توزیع ماسک های بهداشتی در 
سطح شهر بیان کرد: بخشی از ماسک ها به صورت 
رایگان بین جامعه هدف توزیع می شود که جانبازان 
شیمیایی و مددکاران کاران اجتماعی از آن جمله است.
فرمانده سپاه قم با اشاره به حضور بسیجیان در مبادی 
ورودی و خروجی شهر، عنوان کرد: ورودی و خروجی 
قم - تهران و قم - کاشان توسط بسیجیان آموزش دیده 
کنترل و از ورود و یا خروج کسانی که تب داشته باشند 

جلوگیری و به کارشناس ارجاع می شوند.
وی با اشاره به حضور پزشکان و پرستاران بسیجی برای 
کمک به کادر درمانی قم، گفت: ۳۴ پزشک عمومی، 
پنج پزشک متخصص و ۶۳ پرستار از نقاط گوناگون 
کشور در مراکز درمانی دولتی و غیر دولتی و ۴ کانکس 

درمانی مستقر هستند.
سردار شاهچراغی اضافه کرد: با استقرار کانکس های 
درمانی ۵ هزار و ۷۰۰ نفر به کانکس ها مراجعه کردند و از 

فشاری که روی کادر درمانی است کاسته شد.
»یاوران  نقاهتگاه  مرکز  اندازی  راه  کرد:  اضافه  وی 
مهدی )عج(« نیز با همکاری دانشگاه علوم پزشکی از 
دیگر اقدامات سپاه پاسداران است که با همکاری اداره 

کل بهداشت استان قم صورت گرفته است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد

ثبت نام مرحله دوم طرح اقدام ملی مسکن 
در ابتدای سال جدید 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم از شروع ثبت نام مرحله دوم طرح اقدام ملی تولید مسکن 
استان در ابتدای سال جدید خبر داد.

حسن صبوری اظهار داشت: طرح اقدام ملی تولید مسکن با هدف خانه دار کردن مردم در 
آبان ماه سال جاری کلید خورد.

وی افزود: در مرحله اول ثبت نام، ظرفیت ۴۴۰۰ نفری برای استان قم در نظر گرفته شده بود 
که نتایج آن در بهمن ماه اعلام شد. صبوری توضیح داد: براساس نتایج اعلام شده، از تعداد 
چهار هزار نفر متقاضی شهر قم، تعداد ۲۱۵۵ نفر پذیرفته شدند و تعداد ۱۸۴۵ نفر از متقاضیان 

حائز شرایط تشخیص داده نشدند.
وی با دسته بندی متقاضیان طرح اقدام ملی به سه گروه، در خصوص پذیرفته شدگان این 
طرح توضیح داد: دسته اول متقاضیانی هستند که در مرحله اول پذیرفته شده اند که امورات 
مربوط به ثبت نام، تشکیل پرونده، افتتاح حساب و.... بر عهده اداره کل بنیاد مسکن استان 
خواهد بود. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم ابراز داشت: این دسته از افراد در مرحله اول، 
مدارک هویتی خود را در سامانه بارگذاری کرده اند اما حضور آن ها در اداره کل بنیاد مسکن 

برای ادامه روند ثبت نام به دلیل شیوع ویروس کرونا به زمان بعد موکول شده است.
وی با بیان این که تمامی حقوق مکتسبه در ثبت نام برای پذیرفته شدگان محفوظ است، 
افزود: این دسته افراد هیچ گونه نگرانی از این بابت نداشته باشند و زمان حضور آن ها برای ادامه 

فرآیند ثبت نام در قالب اطلاعیه ها به سمع و نظر آن ها خواهد رسید.
به زودی نتایج اعتراضات مرحله اول اعلام می شود

صبوری با بیان این که تایید نشدگان مرحله اول ثبت نام طرح اقدام ملی، در سامانه اعتراض 
خود را ثبت کرده اند، توضیح داد: دسته دوم متقاضیان افرادی هستند که در مرحله اول شرایط 

چهارگانه ثبت نام را کسب نکرده و در این خصوص اعتراض خود را در سامانه ثبت نموده اند.
وی افزود: به اعتراض این دسته از متقاضیان نیز در اسرع وقت رسیدگی و نتایج به زودی اعلام 
خواهد شد. به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در صورت تایید اعتراض متقاضیان، این 
افراد به گروه اول یعنی پذیرفته شدگان اضافه خواهند شد. صبوری در خصوص جاماندگان 
مرحله اول ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن اظهار داشت: دسته سوم افرادی هستند که 
متقاضی ثبت نام در طرح اقدام ملی مسکن بوده اما در مرحله اول موفق به ثبت نام نشده اند 

که این افراد می توانند در ابتدای سال آینده برای ثبت نام در این طرح اقدام کنند.
وی تصریح نمود: تمام امور مربوط به سه گروه پذیرفته شدگان، معترضین و متقاضیان مرحله 

دوم صرفاً از طریق سامانه ثبت نام به نشانی www.tem.mrud.ir انجام خواهد شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان خاطر نشان ساخت: با توجه به شیوع ویروس کرونا 
و لزوم کنترل و مقابله با آن، از عموم شهروندان و متقاضیان طرح اقدام ملی درخواست می 
شود از مراجعه حضوری به اداره کل راه و شهرسازی و اداره کل بنیاد مسکن خودداری نمایند. 

با یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی؛

نخستین مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم منصوب شد

با اجرای طرح یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی روزچهارشنبه در 
مراسمی دکتر علی جان صادق پور به عنوان نخستین مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 

قم معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، مدیرعامل شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور در این مراسم که به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد با اشاره شرایط سخت 
استان قم در مواجهه با بیماری کرونا، نقش بی بدیل آب را در حفظ سلامتی و بهداشت مهم 
ارزیابی کرد و خطاب به مدیرعامل و مدیران آب و فاضلاب استان قم گفت: این موضوع وظیفه 
شما را در شرایط کنونی سخت کرده اما یاری خداوند شما توانسته اید این وظیفه خطیر را به 
خوبی مدیریت کنید.  وی بر ضرورت تلاش برای حفظ سلامتی مدیران و کارکنان صنعت آب 
و فاضلاب تأکید کرد و اظهار داشت: شما زمانی می توانید خدمات مناسبی به مردم ارائه کنید 
که از سلامتی برخوردار باشید که با دقت نظر و با رعایت مسائل بسیار جزئی بهداشت فردی 

می شود به زودی بر شرایط سختی که در استان قم حاکم است فائق آمد.
قدردانی از اقدامات آبفای قم در روزهای کرونایی

روند خدمت رسانی شرکت های  نباید خللی در  اینکه  بیان  با  مهندس حمیدرضا جانباز 
خدماتی اتفاق بیفتد، تصریح کرد: بنابراین هم به لحاظ شرعی و هم به حکم وظیفه انسانی 
و اخلاقی توصیه می کنم همکاران صنعت آب و فاضلاب بیشتر در کنار خانواده باشند مگر 
گروه ها و بخش های خدمات رسان که امیدواریم با درایت و همت همگانی و عزم ملی در مدت 

زمان کوتاهی این مشکلات را پشت سربگذاریم و شرایط کشور به حالت عادی بازگردد.
وی در ادامه با قدردانی از تلاش ها و خدمات مهندس احمدی جبلی گفت: ایشان در طول 
مدتی که در شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم خدمت کردند منشأ تحولات بسیار خوبی 

بودند و جزو نیروهای خوب صنعت آبفای کشور به شمار می روند.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور همچنین ضمن آرزوی موفقیت برای دکتر 
صادق پور و مجموعه آب و فاضلاب شهری و قدردانی از خدمات صورت گرفته در سال های 
سخت گذشته در تأمین آب قم، بر لزوم استفاده بیشتر از ظرفیت طرح های فاضلاب در استان 
تأکید کرد. وی با اشاره به سوابق مدیریت دکتر صادق پور در شرکت های آب و فاضلاب روستایی 
فاضلاب استان گفت: امیدواریم در سایه وحدت، همدلی و یکپارچگی، شاهد اتفاقات خوبی 

در سطح استان قم زیر چتر شرکت یکپارچه آب و فاضلاب استان قم باشیم.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم تاکید کرد

آگاه سازی عمومی بر پیشگیری از حوادث 
چهارشنبه آخر سال 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم با تأکید بر آگاه سازی عمومی بر پیشگیری از حوادث 
و  بیشترین قربانیان چهارشنبه آخر سال کودکان  آمارها  برابر  چهارشنبه آخر سال گفت: 

نوجوانان هستند. 
 سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: برگزاری مراسم چهارشنبه آخر سال به شکل نادرست 

موجب شده است تا روزهای پایانی سال به روزهای نگرانی و اضطراب خانواده ها تبدیل شود.
وی با اشاره به اینکه بیشترین قربانیان چهارشنبه آخر سال را کودکان و نوجوانان تشکیل می 
دهند گفت: خانواده ها باید خطرات استفاده از مواد محترقه و آتش زا را به فرزندان گوشزد 
کنند. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم، به مبحث قانون خرید و فروش مواد محترقه اشاره 
کرد و یادآور شد: به استناد قانون مجازات اسلامی هرگونه قاچاق، خرید و فروش و ... مواد 
منفجره و محترقه بطور غیر مجاز جرم محسوب و مرتکب آن به مجازات مندرج در قانون محکوم 
می شود. وی گفت:برابرماده ۶۱۸ قانون مجازات اسلامی هرکسی با هیاهو، جنجال ، حرکات 
غیر متعارف یا با تعرض با افراد، مخل نظم و آرامش عمومی گردد و یا مردم را از فعالیت باز دارد، 

به حبس از سه ماه تا یک سال و ۷۴ ضربه شلاق محکوم می شود.
سرهنگ پیام کاویانی به عموم مردم توصیه کرد: با توجه به نزدیک شدن چهارشنبه آخر سال 
و به منظور جلوگیری از حوادثی از قبیل: آتش سوزی، خسارت مالی و جانی تقاضا می شود 
تمام مراتب قانونی و شرعی را رعایت و از استفاده مواد محترقه و آتش زا جدا خودداری گردد و در 

صورت مشاهده هر گونه تخلف، مراتب را سریعا به پلیس ۱۱۰ اطلاع دهید.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم در پایان چند توصیه برای پیشگیری از حوادث 

چهارشنبه آخر سال ارائه کرد.
۱- از نگهداری مواد محترقه، تهیه و ساخت وسایل آتش بازی دستی توسط فرزندان تان اکیدا 

خودداری کرده و نظارت بر موضوع را جدی بگیرید.
۲ - مـراقب رفتـارهای خطـرناک و نـاهنجار افـراد بوده و در صورت لزوم مراتب را به واحدهای 

گشت نیروی انتظامی و یا پلیس ۱۱۰ اطلاع دهید.
۳- از برپایی آتش در معابر باریک و در نزدیکی پست های برق یا ایستگاه های تقلیل فشار گاز 

و پارکینگ های عمومی خودداری کنید.

سرپرست پلیس راهور استان قم :

مرکز تعویض پلاک استان قم تا اطلاع ثانوی 
تعطیل شد

سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: در راستای پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، مرکز 
تعویض پلاک خودرو واقع در بلوار شهید محلاتی تا اطلاع ثانوی تعطیل شد. 

 سرهنگ غلامرضا صدفی اظهار داشت: با توجه به افزایش شیوع بیماری کرونا و افزایش 
احتمال سرایت آن در مراکزی که تجمع مردمی زیاد است، پلیس راهور قم بنا به پیشنهاد ستاد 

پیشگیری از بیماری کرونا، مرکز تعویض پلاک را تعطیل کرد.
وی افزود: ارائه خدمات این مرکز پس از عادی شدن  اوضاع مجدداً از سر گرفته خواهد شد و 

شروع فعالیت متعاقباً اعلام خواهد شد.
سرهنگ صدفی ادامه داد: پلیس راهور ناجا در حال پیگیری است تا وکالت نامه های 
صادرشده در دفاتر اسناد رسمی برای نقل و انتقال خودرو را تا زمان بازگشت اوضاع به شرایط 

عادی تمدید کند.
سرپرست پلیس راهور استان بیان کرد: طبق هماهنگی به عمل آمده با دفاتر اسناد رسمی 

استان مقرر شده  وکالت نامه ها برای نقل و انتقال خودرو کمتر از ۳ ماه صادر نشود.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف محموله شوینده احتکار شده در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف یک محموله شوینده احتکار شده در قم خبر داد. 

 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر دپو انواع شوینده در 
منزلی در قم، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.

این مقام انتظامی اضافه کرد: کارآگاهان در ادامه پس از شناسایی محل دپو مورد نظر، با 
هماهنگی مقام قضائی وارد محل شده و طی بازرسی صورت گرفته  ۱۳۲ عدد شامپو کوچک و 
بزرگ، ۹ عدد مایع لباسشوئی بزرگ، بیش از ۲۰۰ لیتر انواع شوینده و ۲۷۰ بسته پوشک نوزاد 
کشف کردند. فرمانده انتظامی استان قم ارزش محموله مکشوفه را حدود ۲۰۰میلیون ریال 
اعلام و خاطرنشان کرد: در این رابطه یک نفر متهم دستگیر و تحویل مرجع قضائی استان شد.
سردار آقاخانی با اشاره به عزم جدی پلیس برای مبارزه با احتکار کنندگان اقلام بهداشتی از 
مردم خواست تا در صورت اطلاع از احتکار هر نوع اقلام بهداشتی بلافاصله موضوع را از طریق 

تلفن ۱۱۰ به پلیس اعلام کنند.

 فرمانده سپاه علی بن ابی طالب )ع(  خبر داد؛

300 هکتار از معابر قم توسط سپاه پاسداران ضد عفونی شد

مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم با بیان اینکه در هفته درختکاری شهر قم در سطح 
کشور پیشتاز بوده است، گفت: اقدامات در توسعه فضای سبز به گونه ای بوده که سرانه 

فضای سبز قم رشد قابل توجهی داشته است.
حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی در مراسم درختکاری و کلنگ زنی مجتمع 
فرهنگی ورزشی امام جواد)ع(، با بیان اینکه در هفته درختکاری شهر قم در سطح کشور 
پیشتاز بوده است، اظهار کرد: اقدامات در توسعه فضای سبز به گونه ای بوده که سرانه فضای 

سبز قم رشد قابل توجهی داشته است.
مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم با اشاره به ابتکار شهرداری قم در اجرای پویش 
»درخت دوستی بنشانیم«، خاطرنشان کرد: این پویش با حمایت و همکاری گسترده مردم 
قم مواجه شده به گونه ای که مورد استقبال کشور قرار گرفته و امسال شاهد اجرای این پویش 

در کل کشور هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی با دعوت از مردم قم خصوصا جوانان و طلاب 
حوزه های علمیه برای شرکت در پویش »درخت دوستی بنشانیم«، گفت: اگر تمام مردم 
همت کرده و ویروس منحوس کرونا را بی اثر کرده و هرکس حداقل یک درخت را در هرجایی 
که می تواند بکارد می توانیم در کشور پیشتاز بوده و سرانه فضای سبز را به حد استاندارد 

جهانی برسانیم.
وی اظهار کرد: ما پیرو پیامبری هستیم که فرمودند هرکس درختی بکارد خصوصا درختی 
مثمر، خداوند برای او در بهشت یک درخت اعطا می کند؛ بنا برانچه در روایات آمده پیامبر 
اسلام می فرمایند حتی اگر در حین برپاکردن یک درخت قیامت هم برپا شود باید به کار 

ادامه داد تا این درخت پا بگیرد.

مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم تصریح کرد: اگر فضای سبز توسعه پیدا کند شادابی 
جامعه بیشتر شده و بیماری ها کاهش یافته و سلامت مردم ارتقا پیدا می کند.

حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی با تاکید بر اینکه در ادبیات دینی و قرآن درخت 
نشانه رحمت خدا است، گفت: درخت ها به تعبیر قرآن کریم در برابر عظمت خداوند سجده 
می کنند و در احادیث پیامبر تشویق شده به درختکاری؛ با این اهمیتی که درختکاری در 
اسلام دارد به جاست که مردم قم رتبه نخست را در درختکاری و توسعه فضای سبز داشته 

باشند.
مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم با بیان اینکه در سال های اخیر سرانه  فضای سبز 
و درختکاری در قم به طوری توسعه یافته که رتبه نخست را در کشور به دست آورده است، 
افزود: نباید به این مساله اکتفا کرد و باید سرانه فضای سبز قم را به سرانه های استاندارد 

جهانی نزدیک کنیم.
باید شهر متناسب با مدنیت اسلامی و ایرانی را محقق سازیم 

محمدی عراقی گفت: در گذشته آب و هوای قم اینقدر خشک بود که با یک باد گرد و غبار 
زیادی شهر را می گرفت اما امروز با همت مسئولان با تمام مشکلات موجود شاهد توسعه 

قابل توجه درختکاری و گل کاری هستیم.
وی با تاکید بر اینکه توسعه فضای سبز در سلامت مردم تاثیر زیادی دارد، گفت: به همت 

جوانان و طلاب حوزه علمیه باید شهر قم الگوی زیبایی و سلامت در کشور باشد.
مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم بیان کرد: باید شهر متناسب با مدنیت اسلامی و 
ایرانی را محقق سازیم. این مساله کرونا هم گذرا است و مردم قم مثل همیشه خود را در صف 

خط مقدم فدا کردند و این مصیبت را تحمل کردند.

مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم :

قم پیشتاز توسعه فضای سبز در کشور است

در یک صد و سی و پنجمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم بودجه پیشنهادی شهرداری قم در سال 
۹۹ از حیث درآمد و هزینه به میزان ۳ هزار و ۸۱۹ میلیارد 

تومان به تصویب رسید. 
به گزارش شهرنیوز، یک صد و سی و پنجمین جلسه 
علنی و رسمی شورای اسلامی شهر قم با موضوع بررسی 
بودجه سال 99 شهرداری قم با حضور ریاست و اعضای 
و  قم  شهردار  نژاد  سقاییان  مرتضی  سید  دکتر  و  شورا 
ویژه تشکیل جلسه داد و  به صورت  معاونان شهرداری 
بالغ بر 3 هزار میلیارد و 819  اعتباری  با  بودجه  کلیات 

میلیون تومان تصویب شد.
بررسی 800 پروژه عمرانی در بودجه 99 شهرداری قم

عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم به تشریح 
اظهار  و  پرداخت  قم  شهرداری  سال 99  بودجه  لایحه 
داشت: لایحه بودجه که نقشه راه شهرداری در یک سال 
آینده است در این جلسه به سرانجام رسیده و به جز دو 

سازمان به رأی گذاشته می شود.
وی از بررسی بیش از 800 پروژه عمرانی در جلسات 
تخصصی کمیسیون ها در بودجه سال 99 اشاره و ابراز 
کرد: در لایحه بودجه سال 99 توجه شورا و شهرداری بر 
اتمام پروژه های نیمه تمام بوده و به آن توجه ویژه شده 

است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم احداث پارکینگ  را یکی 
از دغدغه های مردم و مدیریت شهری دانست و تصریح 
کرد: یکی از دغدغه شهروندان در شهر قم کمبود پارکینگ 
در سطح شهر است که شورای اسلامی شهر و شهرداری 
مجموعه ظرفیت ها و منابع سال 98 را که اجرایی نشده به 
بودجه سال 99 اضافه کرده تا شاهد اتفاق بزرگی در این 

حوزه باشیم.
وحدت کلمه عامل رسیدن به توسعه و نشاط 

اجتماعی شهری
سپس دکتر سقاییان نژاد شهردار قم به موضوع تصویب 
بودجه سال 99 شهرداری و سازمان ها اشاره و خاطرنشان 
کرد: جذب بودجه ای بالغ بر بیش از 3 هزار میلیارد تومان 
یعنی تلاش و کوشش شبانه روزی در شهرداری قم که نباید 

نادیده گرفته شود.
چند  در  شهرداری  مشکلات  از  گزارشی  ارائه  به  وی 
هفته گذشته برای تحقق بودجه پرداخت و گفت: برای 
ایجاد توسعه و نشاط در شهر و جذب هر ریال از بودجه 
جریان  در  شهرداری  در  شبانه روزی  تلاشی  شهرداری، 

است.
شهردار قم با تأکید بر حفظ شأن قم در نظام جمهوری 
اسلامی و ایستادگی شهر در شرایط بحران ایجادشده، 
باید  شود  انجام  شهر  در  کاری  بخواهد  اگر  داد:  ادامه 
وگرنه  انجام شود  و همکاری  انسجام  و  کلمه  با وحدت 

نمی توانیم با همین بودجه هم کاری را به ثمر برسانیم.
وی شهرداری قم را نیازمند اعتماد دانست و بیان کرد: 
ما امروز نیازمند اعتماد شورا به تصمیمات بوده تا بتوانیم 
شرایط سخت کنونی را پشت سر گذاشته و این امر تنها با 

وحدت بین شهرداری و شورا محقق خواهد شد.
انطباق بودجه سال 99 شهرداری قم بر اساس 

برنامه 5 ساله 
مجید اخوان با ارائه گزارش از روند بررسی لایحه بودجه 
سال 99 شهرداری قم و  سازمان های مرتبط پرداخت و 
اظهار داشت: بودجه سال 99 شهرداری مسیر پیچیده ای 
موردبررسی  مختلفی  بخش های  و  گذاشته  سر  پشت 

قرارگرفته و سرفصل های جدیدی در آن لحاظ شده است.
برنامه 5  بر  منطبق  را  شهرداری  سال 99  بودجه  وی 
ساله شهرداری و اهداف 11 گانه دانست و افزود: بودجه 
شهرداری با مبلغی بیش از 3 هزار میلیارد تومان در سه 
بخش جاری، درامدها و هزینه و در 20 جلسه تلفیق و 

دوگانه بند به بند موردبررسی قرارگرفته است.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم 
از حضور تمام شهردارهای مناطق و معاونان در جلسات 
تلفیق  جلسه  کرد:20   تصریح  و  داد  خبر  کمیسیونها 
عمومی و دوگانه برگزارشده و بسته به نوع سازمان 800 
با حضور تک تک  این جلسات  در  ردیف فصل عمرانی 
متولیان بررسی و تغییرات لازم اعمال شد و برآوردهای 
دقیق باقیمت تمام شده روز ارائه شده است. وی ادامه داد: 
در بخش درآمد و جاری نیز 10 جلسه تشکیل شده و بند به 
بند ردیف های درآمدی موردبررسی قرار گرفت و عملکرد 
10 ماه شهرداری در تنظیم این بخش مد نظر قرارگرفته و 
این بخش واقع بینانه دیده شده است. اخوان جمع بندی 
بودجه شهرداری را بر اساس ماده 54 اعلام کرد و گفت: 
است  داده  ارائه  ماده 54  اساس  بر  را  بودجه  شهرداری 
نیز  بودجه سازمان ها  و  دیده شده  و سازمان ها مستقل 
و  نظر گرفته شده  تومان در  میلیارد  بالغ بر 450  عددی 
بالغ بر 3  عددی  با  سال 99  در  شهرداری  بودجه  صرفاً 
است.  شده  نهایی  تومان  میلیون  و 819  میلیارد  هزار 
در پایان نیز  محسن رنجبر معاون برنامه ریزی و سرمایه 
درصدی  افزایش 31  به  اشاره  با  قم  شهرداری  انسانی 
بودجه سال 1399 شهرداری قم تاکید کرد: با تصویب 
بودجه سازمان های تابعه شهرداری قم، مبلغ بودجه به 

32.446.000.000ریال خواهد رسید.

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم صورت گرفت

تصویب بودجه ۳ هزار میلیارد و ۸۱۹ میلیون تومانی شهرداری قم 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از بهسازی 55 المان قدیمی شهر برای 
سال جدید خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به اقدامات سازمان زیباسازی شهر قم در نورز 
1399 اظهار کرد:  برگزاری فراخوان دومین جشنواره نقاشی گنجشک بهاری و 

اجرای آثار با حضور 50 هنرمند استانی و کشوری در اسفندماه صورت گرفته است.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با تاکید بر برگزاری سومین فراخوان 
شهرنگار قم با موضوعات المان )ورودی های شهر و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت( 
و نقاشی دیواری)نوروز، نیمه شعبان و ماه مهر(، بیان کرد: نصب 50 عدد المان 
گنجشک بهاری در سطح مناطق هشت گانه به مناسبت این ایام صورت خواهد 

گرفت.
موسوی منش با بیان اینکه اورهال، رنگ آمیزی و نصب 55 عدد المان نوروزی در 
سطح شهر صورت خواهد گرفت، گفت: بنرهای فرسوده سطح شهر با اولویت تصاویر 
شهدا و ورودی های شهر و درقالب نهضت خانه تکانی شهر نصب وتعویض شده است.
وی با اشاره به  اجرای نقاشی دیواری استقبال از بهار99 به متراژ 2 هزار و 500 
مترمربع)در هر منطقه حدود 300 متر مربع با اولویت نقاشی جداره های ورودی 
شهر(، گفت: اورهال کردن و رفع نقص پروژه های نورپردازی های سطح شهر، طراحی 
و نصب المان ماندگار آقا امام رضا)ع( در ورودی بلوار امام رضا)ع( در منطقه دو، 
طراحی و نصب المان شهدای آتش نشان، در میدان شهدای آتش نشان در منطقه 

هشت،  طراحی و نصب المان انقلاب )چهل سالگی انقلاب( در بلوار شهید آوینی 
ابتدای باغ موزه دفاع مقدس منطقه چهار،  طراحی و نصب المان حضرت آیت 
الله بروجردی)ره( در میدان مرجعیت در منطقه چهار، نصب المانهای مشاغل مرد 
آرایشگر و مرد قالی باف در خیابان ارم منطقه هفت،  نصب المان سلام زائر )شهدای 

زائر( در خیابان حضرتی منطقه هفت از دیگر اقدامات انجام شده است.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: همچنین در حوزه نورپردازی 
افتتاح نورپردازی پل شهید رجائی در بلوار سهید شپهبد حاج قاسم سلیمانی، 
نورپردازی بنای تاریخ شیخ اباصلت واقع در محله دروازه ری منطقه یک، نورپردازی 
بنای تاریخی گنبد امامزادگان چهل اختران واقع در خیابان شهید دل آذر منطقه یک 

هم صورت گرفته است.
موسوی منش با بیان اینکه اجناس و متریال و به روزرسانی و تعمیر المان های نوری 
32 پل، نیلوفر و ارکیده خریداری شده است، افزود: احیا، بازسازی، رنگ آمیزی و 
نورپردازی شش المان قم حرم اهل بیت )ع( در ورودی های شهر، نورپردازی درختان 
میدان شهید صدوقی واقع در منطقه چهار، به روزرسانی المانهای سرو،  افتتاح پارک 
موضوعی صوت، افتتاح پارک موضوعی حروف و اعداد در بوستان بنیادی در منطقه 
سه، اجرای نقاشی دیواری فرهنگسرای جوانمرد، تهیه و تنظیم و ارسال آیین نامه 
استقبال از بهار به شهرداری های مناطق هشت گانه از دیگر اقدامات انجام شده در 

آستانه نوروز است.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

بهسازی ۵۵ المان قدیمی شهر برای سال جدید
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قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت خبرداد

طرح تشدید نظارت بر بازار و افزایش ۴۰ 
درصدی فروش اینترنتی

 قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت که طرح تشدید نظارت بر بازار از ۶ اسفندماه 
سال جاری با ۴ هزار بازرس آغاز شده و مردم می توانند هرگونه طرح شکایت خود را در 

زمینه خرید کالا با شماره ۱۲۴ مطرح کنند. 
»حسین مدرسی« افزود: از نظر تامین کالاهای اساسی و ارزاق عمومی آنهم در روزهای 
پایانی سال هیچ مشکلی نداریم و با وجود افزایش تقاضا در بازار به علت شیوع ویروس کرونا، 

کالاهای اساسی مردم به سهولت در فروشگاه ها عرضه شده است.
وی یادآورشد: با شیوع ویروس کرونا برخی از مشاغل از جمله پوشاک، کیف و کفش با 
کاهش تقاضا در بازار روبه رو شدند و فشار خرید نیز بیشتر بر روی کالاهای اساسی مقابله 

با ویروس کرونا قرار گرفت.
وی با بیان این که در این شرایط تغییر الگوی خرید مردم بعد از شیوع بیماری کرونا 
مقداری جابجا شده است، گفت: در این راستا برنامه فروش های اینترنتی چند روزی است 

بیشتر شده به طوری فروش اینترنتی ۴۰ درصد افزایش یافته است.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت به ضرورت تامین ماسک و الکل اشاره کرد و افزود: 
در ابتدای شیوع ویروس کرونا ظرفیت تولید ماسک و الکل خیلی با تقاضا فاصله داشت در 
حالی که هم اکنون ظرفیت صنعتی برخی از کارخانجات تولیدی به سه شیفت افزایش 

یافته تا تولید آنها در اختیار مراکز درمانی و بیمارستانی قرار گیرد.
مدرسی توضیح داد : با فعال شدن ظرفیت کارگاهی و تامین پارچه مورد نیاز تولید ماسک 
روزانه با ۲ میلیون عدد آغاز شده و در بحث واردات ماسک طبق دستور رئیس جمهور نیز 
تامین ارز آن در اولویت یک قرار گرفته و با تعرفه صفر درصد بدون تشریفات گمرکی ترخیص 

ماسک ها بسرعت انجام می شود.
وی ادامه داد: در زمینه تولید الکل نیز با تقسیم بندی کار روز ۲۵۰ هزار لیتر الکل تولید 
می شود و طب ۱۵ و یا ۱۶ روز گذشته بیش از ۵ منیلیون و ۵۰۰ هزار لیتر الکل به مراکز 

درمانی و داروسازی توزیع  شده است.
وی اظهارداشت: اکنون روزانه ۲۵ هزار لیتر الکل به شرکت های داروسازی و ۲۲ شرکت 
تحت نظارت انجمن شوینده ها قرار می گیرد و روزانه ۱۳۰ هزار لیتر نیز در روز مستقیم به 

داروخانه ها تحویل می شود تا به تدریج در اختیار مردم قرار گیرد.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: کالاهای اساسی و ارزاق عمومی 
فراوان در بازار موجود است و مردم نیز باید الگوی مصرف خود را با شرایط موجود در کشور 

تطبیق دهند.

سخنگوی صنعت برق کشور :

چه کسانی می توانند قبض برق خود را 
پرداخت نکنند؟

سخنگوی صنعت برق کشور گفت: بر اساس تمهیدات در نظر گرفته شده در پی شیوع 
بیماری کرونا مشترکان خانگی که توان پرداخت ندارند و مشترکان تجاری که کسب و کار 

کوچک دارند تا اردیبهشت ماه فرصت دارند تا قبض برق خود را پرداخت کنند. 
مصطفی رجبی مشهدی با بیان اینکه تسهیلات در نظر گرفته شده برای مشترکان 
خانگی و مشترکان تجاری آمپری در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: هدف ما این است 
که اولا به منظور کاهش تردد خدمات غیر حضوری به تمام مشترکان ارائه دهیم و در عین 

حال شبکه برق به طور کامل پایدار باشد و در تامین برق اختلالی ایجاد نشود.
وی با تاکید بر اینکه برای این مهم تمهیدات لازم در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: 
علاوه بر این مساله برای افرادی که درخواست خرید انشعاب جدید دارند مثل افرادی که 
به تازگی خانه ساختند برنامه هایی را در نظر گرفته ایم تا علاوه بر انجام امور به صورت غیر 

حضوری پرداخت هزینه انشعاب نیز در سه قسط انجام شود.
سخنگوی صنعت برق کشور با اشاره به برنامه در نظر گرفته شده برای  پرداخت قبض 
برق، گفت: اعلام کردیم افرادی که توانایی پرداخت ندارند و موفق به انجام این کار نشده اند 
برق آن ها به هیچ عنوان قطع نشود و این افراد تا اردیبهشت ماه فرصت دارند که قبض خود 
را پرداخت کنند اما در خواست ما از افرادی که توانایی دارند این است که حتما نسبت به 

پرداخت قبوض اقدام کنند.
رجبی مشهدی با بیان اینکه این شامل حال مشترکان تجاری نیز می شود، گفت: منظور 
از مصارف آمپری که در اطلاعیه منتشر شده آمده بود، مشترکانی هستند که میزان مصرف 
برق آن ها کم است که شامل حال مشترکان تجاری کوچک همچون مغازه ها، سوپر مارکت 
ها و یا تولیدی های کوچک می شود و این تسهیلات شامل حال کارخانه ای که تولید کافی 

دارد نخواهد شد.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس:

مشکل بیمه قالیبافان سراسر کشور حل شد
نماینده مهریز و بافق در مجلس گفت: با دستور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشکل 

بیمه قالیبافان سراسر کشور حل شد. 
محمدرضا صباغیان با بیان این مطلب اظهار داشت: تا قبل از این مدت، بیمه شده 
قالیباف در صورت عدم پرداخت حق بیمه بلافاصله ارتباط بیمه ای وی قطع می گردید و 
با توجه به ضوابط و مقررات قبلی و عدم سهمیه مناسب واحدهای اجرایی سازمان تأمین 

اجتماعی امکان انعقاد قرارداد مجدد میسر نبود.
این عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها با بیان این که با شرایط قبل عملًا 
خانواده های تحت پوشش این افراد که عمدتاً سرپرست خانوار و فاقد وضعیت مالی لازم 
هستند، از تعهدات بیمه ای بهره مند نمی شدند، تصریح کرد: در جلسه با مدیرعامل 
سازمان تأمین اجتماعی و همچنین در نهایت در جلسه با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و اخذ دستور، این مشکل با دستور اداری معاون بیمه سازمان تأمین اجتماعی به مدیران 
کل تأمین اجتماعی استان در تاریخ یازدهم اسفندماه ۱۳۹۸ برای تمام قالیبافان و شاغلان 

صنایع دستی سراسر کشور برطرف گردید.
صباغیان با اشاره به این که سهمیه پذیرش متقاضیان از ۱۰ درصد به ۵۰ درصد افزایش 
یافته است، گفت: همچنین مقرر شده است برای بیمه شدگانی که به دلایل مختلف مبلغ 
حق بیمه را خارج از مهلت مقرر پرداخت می نمایند و از آخرین مهلت پرداخت حق بیمه 
آنان بیش از سه ماه نگذشته باشد، برای یک بار مجوز پذیرش درخواست و انعقاد قرارداد 
حق بیمه قالیبافان و شاغلان صنایع دستی صادر و مشکل شمار زیادی از این قشر کوشا 

برطرف گردد.

سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران اعلام کرد: 

پرداخت اقساط شهرک ها و نواحی صنعتی به 
پایان اردیبهشت  موکول شد

 سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران اعلام کرد: با هدف مساعدت 
به سرمایه گذاران واحدهای تولیدی، نحوه پرداخت اقساط حق بهره برداری اراضی در 
شهرک ها و نواحی صنعتی تابعه خود را تسهیل و پرداخت اقساط به پایان اردیبهشت ماه 

۹۹ موکول شد. 
به گزارش روز پنجشنبه پایگاه اطلاع رسانی تولید و تجارت )شاتا(، سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران با توجه به مشکلات به وجود آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا 
برای فعالان اقتصادی، به  ویژه صاحبان بنگاه های کوچک و متوسط مستقر در شهرک ها 
و نواحی صنعتی در پرداخت اقساط حق بهره برداری اراضی واگذار شده، مصوب کرد؛ 
اقساط اسفند ماه ۱۳۹۸ تا اردیبهشت ۱۳۹۹ واحدهای صنعتی بدون هیچ گونه تعدیلی 

به انتهای اقساط مربوطه منتقل شود.
براساس تصمیم گیری هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
در راستای تکریم هرچه بهتر ارباب رجوع و ضرورت رسیدگی به حجم بالای تقاضا در ایام 
پایانی سال در شرکت شهرک های صنعتی استان ها، با توجه به شرایط به وجود آمده و رعایت 
ضوابط ایمنی و بهداشتی به منظور جلوگیری از شیوع هرچه بیشتر بیماری کرونا، شرایط 
واگذاری زمین بر اساس دستورالعمل بهره برداری سال ۱۳۹۸ را تا انتهای اردیبهشت سال 

۱۳۹۹ تمدید کرد.
براساس این گزارش، سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران و شرکت های 
استانی تابعه آن هم اینک با دارا بودن ۴۹۹ شهرک و ۳۱۹ ناحیه صنعتی و سه منطقه ویژه 
اقتصادی درحال بهره برداری، ۶۵ شهرک و ناحیه صنعتی تخصصی، ۶ شهرک فنآوری، 
۳۷ مرکز خدمات فنآوری و کسب و کار، دو مجتمع فنآوری اطلاعات و خدمات نرم افزاری، 
۸۱ هزار و ۳۳ قرارداد منعقده و بهره برداری از ۴۴ هزار و ۸۹۹ واحد صنعتی و ۲ هزار و 
۹۸۷ واحد کارگاهی، موجبات اشتغال مستقیم ۹۰۴ هزار و ۵۳۷ نفر را در سراسر کشور 

فراهم کرده است.

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

جایگاه های سوخت تعطیل نمی شود
 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ضمن تکذیب شایعه تعطیلی جایگاه های سوخت 

اعلام کرد: برنامه ای برای تعطیلی جایگاه های سوخت در کشور وجود ندارد. 
به گزارش پنجشنبه شبکه اطلاع رسانی نفت و انرژی )شانا(، شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی اعلام کرد: عملیات توزیع سوخت به صورت شبانه روزی و طبق روال 

گذشته ادامه دارد و هیچ برنامه ای مبنی بر تعطیلی جایگاه های سوخت در کشور نیست.
این شرکت از هموطنان خواست تا بدون هیچ گونه نگرانی و در کمال آرامش و طبق روال 
معمول در طول مدت شبانه روز و با رعایت دستورالعمل های بهداشتی به جایگاه های عرضه 

سوخت مراجعه و سوخت مورد نیاز خود را دریافت کنند.
طی چند روز گذشته در فضای مجازی مطرح شده بود که جایگاه های سوخت برای 

جلوگیری از سفر مردم به استان ها در راستای پیشگیری از شیوع کرونا تعطیل میشود.

 رییس جمهوری پس از دریافت گزارش کارگروه مدیریت آثار اقتصادی شیوع ویروس 
کرونا از اقشار کم درآمد و صاحبان کسب و کارهایی که بر اثر شیوع این بیماری دچار 
آسیب و لطمه شده اند، دستور داد سه بسته حمایتی در اختیار "اقشار کم برخورداری 

که کسب و کار آنان در آستانه سال نو، لطمه و خسارت جدی دیده اند"، قرار گیرد. 
به گزارش پنجشنبه شب پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، برآورد می شود سه 

میلیون خانوار ایرانی مشمول دریافت این بسته های حمایتی شوند.

براساس دستور حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی به سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نخستین بسته حمایتی تا پیش از پایان اسفندماه 
در اختیار افراد مشمول قرار می گیرد که با کمک بانک اطلاعات ایرانیان شناسایی و یا 

ثبت نام شده اند.
دو بسته حمایتی دیگر نیز در ابتدای سال آتی، در اختیار مشمولان این طرح قرار 

خواهد گرفت.

سازمان برنامه و بودجه نیز با دستور رییس جمهوری، موظف به تامین اعتبار این بسته 
حمایتی شده است.

همچنین قرار است جلسه آتی کارگروه مدیریت آثار اقتصادی شیوع ویروس کرونا 
روز یکشنبه به ریاست روحانی و با حضور وزرای اقتصادی ذیربط و روسای اتاق های 

بازرگانی و اصناف تشکیل شود.
کارگروه مدیریت آثار اقتصادی شیوع ویروس کرونا که به دستور رییس جمهوری 
تشکیل شده، به طور منظم تشکیل جلسه داده و با بررسی معضلات و آسیب های 
اقتصادی شیوع بیماری کرونا بر اقتصاد کشور، سیاستهای جبرانی را تدوین و در 

اختیار رییس جمهوری و ستاد ملی مبارزه با بیماری کرونا قرار می دهد.
یارانه کرونا به چه کسانی تعلق می گیرد؟ 

وزیر رفاه اعلام کرد:با دستور رئیس جمهور به کلیه افرادی که شغل خاص با درآمد 
ثابت ندارند، در اسفندماه یک بسته حمایتی پرداخت می شود.

 محمد شریعتمداری وزیر رفاه در پیامی توئیتری نوشت: حمایت از اقشار کم درآمدی 
که در آمد ثابت ندارند از مهم ترین اولویت های ماست.

وزیر رفاه اعلام کرد که با دستور مهم رئیس جمهور و همراهی سازمان برنامه به 
کلیه افرادی که شغل خاص با درآمد ثابت ندارند، در اسفندماه یک بسته حمایتی 
پرداخت می شود. این افراد با کمک بانک اطلاعات ایرانیان شناسایی یا ثبت نام 

می شوند.
و بودجه هم  برنامه  و رییس سازمان  نوبخت  معاون رییس جمهوری  محمدباقر 
امروزدر حاشیه بازدید از آزاد راه شهید همت در استان البرز اظهار داشت: کسانی را که 
شغل خاصی برای تامین درآمد ثابت ندارند، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
شناسایی شده اند که تا پایان اسفند ماه جاری یک بسته حمایتی اختصاص یافته و به 

آنان  مبالغی پرداخت خواهیم کرد.  
وی ادامه داد: برای کسانی که مشاغلی داشتند و اکنون دچار مشکل شده اند  با 
سازوکارهای تعریف شده ، تسهیلات کم بهره با دوره تنفسی سه ماهه  پیش بینی شده 

است.
نوبخت بیان داشت : تلاش دولت براین است که با همه تنگناهای بودجه ای که 
دشمنان خبیث ملت ایران در این شرایط خاص تحمیل کرده اند به مردم  و بیماران 

کمک شود.

با دستور رییس جمهوری: 

سه بسته حمایتی در اختیار اقشار کم برخوردار قرار می گیرد

 معاون اجتماعی پلیس فتا نیروی انتظامی اعلام کرد: شیوع کرونا منجر به افزایش 
خریدهای اینترنتی نوروزی شده است بر این اساس ضرورت دارد تا راه های یک خرید 

اینترنتی امن را آموخت. 
به گزارش روز چهارشنبه پایگاه خبری پلیس سرهنگ رامین پاشایی گفت: باتوجه 
به شیوع کرونا ویروس در کشور و نظر به توصیه های مکرر مسئولان بهداشتی مبنی بر 
عدم ترددهای غیرضروری در سطح معابر عمومی، رعایت قرنطینه خانگی به منظور 
پیشگیری از شیوع و انتشار کرونا ویروس و نزدیک شدن به ایام نوروز سال ۱۳۹۹ 
سطح تمایلات هموطنان مبنی بر ثبت سفارش و خرید اقلام مورد نیاز روزمره از سایت 

های فروشگاهی افزایش یافته است.
وی ادامه داد: با استناد به پرونده های قضائی و گزارشات واصله به پلیس فتا؛ افراد 
سودجو و کلاهبردار با سوء استفاده از موقعیت پیش آمده و با ایجاد سایت های 
فروشگاهی جعلی و انجام تبلیغات فریبنده در شبکه های اجتماعی با تبلیغ فروش 
کالاها و خدمات موردنیاز مردم در اوضاع کنونی با قیمت های پایین تر از عرف بازار 
و با جلب اعتماد مشتریان پس از ثبت سفارش کالا و اقلام مورد نیاز، پس از دریافت 
وجوهات تعیین شده عموماً یا کالا و اقلام سفارش داده شده را برای مشتریان ارسال 

نمی کنند، یا با کلاهبرداری اقلام بنجل و تقلبی  را برای متقاضیان می فرستند.
سرهنگ سرهنگ پاشایی به هموطنان توصیه کرد: به هیچ عنوان فریب تبلیغات 
دروغین را نخورند و حتی المقدور سفارشات کالا و اقلام مورد نیاز خود را صرفاً از سایت 
های فروشگاهی معتبر انجام دهند و در صورت تمایل به ثبت سفارش از سایت ها و 
کانال ها، پس از دریافت و اطمینان از اصالت کالا همزمان با دریافت کالا، اقدام به 
پرداخت وجوهات کنند  و در صورت مشاهده موارد مشکوک ضمن مراجعه به سایت 
پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir  قسمت ثبت گزارشات مردمی جهت 

رسیدگی اطلاع دهند.
وی با تاکید بر اینکه هموطنان در هنگام ثبت سفارش کالا و اقلام موردنیاز حتماً باید 
نکات امنیتی را در هنگام مراجعه به سایت های فروشگاهی و اینترنتی رعایت  کنند، 
اصلی ترین نکات امنیت در این حوزه را، ثبت سفارش از سایت های فروشگاهی مجاز 

و دارای نشان اعتماد الکترونیکی برشمرد.
پاشایی افزود: در هنگام ثبت سفارشات حتماً با مراجعه به نشان ای نماد فروشگاهی 
از مدت اعتبار، موقعیت مکانی و شخصی صاحب امتیاز اطلاعات لازم را کسب کرده؛ 

سپس نسبت به ثبت سفارش اقدام کنند.
معاون اجتماعی پلیس فتا اضافه کرد: با اجرای رمز دوم یکبار مصرف در کشور 
خوشبختانه سطح جرایم فیشینگ و برداشت های غیرمجاز از حساب های مالی افراد 
کاهش محسوسی پیدا کرده و هموطنان می بایست در هنگام مراجعه به درگاه های 
بانک پرداخت الکترونیک از اصالت درگاه موردنظر اطمینان حاصل کرده و سپس 

نسبت به پرداخت وجه اقدام کنند.
این مقام انتظامی اصلی ترین راه شناخت درگاه های اصلی از درگاه های جعلی 
ترفند  مراقب  از شهروندان خواست  و  کرد  عنوان   shaparak.ir آدرس  به  توجه  را 

کلاهبرداران باشند.

چگونه خرید اینترنتی امن 
داشته باشیم؟ 

رئیس کل بانک مرکزی، با ارسال نامه ای به رئیس صندوق بین المللی پول، خواستار استفاده از حق ایران برای بهره مندی از طرح 
۵۰ میلیارد دلاری تسهیلات سریع آن صندوق برای مدیریت اثرات کرونا شد.

عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی با ارسال نامه ای به رئیس صندوق بین المللی پول، خواستار استفاده از حق ایران برای 
بهره مندی از طرح ۵۰ میلیارد دلاری تسهیلات سریع این صندوق برای جبران اثرات کرونا شد.

همتی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: رئیس صندوق بین المللی پول چند روز پیش در بیانیه رسمی و نیز 
مصاحبه ای که داشت، صریحاً اعلام کرد که جامعه بین الملل از صندوق بین المللی پول خواسته تا با ابزارهای مالی خود به کمک 
کشورهای درگیر با شیوع ویروس کرونا بشتابد و پشتیبانی ها را در قالب کمک های مالی اضطراری به میزان ۵۰ میلیارد دلار اعطا کند.

ایشان بیان کرد که هیچ کس نبایستی به دلیل کمبود منابع مالی برای تجهیزات پزشکی و مانند آن جانش را از دست بدهد.
پیرو این اعلام و برای بهره مندی از این حق ایران، روز جمعه ۱۶ اسفندماه، نامه ای به خانم کریستالیناگئورگیوا رئیس صندوق بین 
المللی پول نوشته و اعلام کردم که بر اساس اعلان رسمی شما، برای پشتیبانی از اعضا از جمله ایران و با توجه به شیوع گسترده 
ویروس کرونا در کشورمان و ضرورت تداوم پرقدرت اقدامات پیشگیری، درمان و مقابله با آثار اقتصادی آن، با توجه به میزان سهمیه 

جمهوری اسلامی ایران در صندوق، خواستار بهره مندی از تسهیلات تأمین مالی سریع RFI در حدود ۵ میلیارد دلار می باشیم.
واکنش جامعه جهانی و صندوق بین المللی پول می تواند معیار خوبی برای ارزیابی ادعاهای آنها در کمک به کنترل این ویروس و 

کاهش آلام مردم آسیب دیده باشد. امیدوارم صندوق بین المللی پول به این مسئولیت خود در حوزه وظایفش به سرعت عمل کند.
همزمان بانک مرکزی از همه ابزارهای ممکن خود بمانند قبل برای پشتیبانی از هموطنان عزیز و غلبه بر مشکلات استفاده خواهد 

کرد.

رییس کل بیمه مرکزی، گفت: بیمه ها حدود ۴۵0 میلیارد تومان از مطالبات وزارت بهداشت را برای رفع مشکل نقدینگی و 
مقابله با ویروس کرونا پرداخت می کنند. 

غلامرضا سلیمانی با اشاره به نامه وزیر امور اقتصادی و دارایی مبنی بر مساعدت حداکثری صنعت بیمه با سربازان خط مقدم 
مقابله با ویروس کرونا، افزود: حمایت همه جانبه از مراکز درمانی که در صف اول مقابله با شیوع ویروس کرونا قرار دارند وظیفه 
تمامی دستگاه های اجرایی است و صنعت بیمه نیز به تمامی تعهدات قانونی و مسئولیت های اجتماعی خود عمل خواهد کرد.

رییس کل بیمه مرکزی اظهار داشت: صنعت بیمه برای تقویت کادر بهداشت و درمان و مسئولیت پذیری اجتماعی در حوزه 
گسترش و چتر امنیت و آرامش برای تمامی هموطنان اهتمام دارد.

سلیمانی با ابراز قدردانی از توجه تمامی بخش های اقتصادی برای کنترل و مهار تبعات ناشی از شیوع ویروس کرونا از 
تسهیل گری در امر پرداخت عوارض بیمه نامه های شخص ثالث به وزارت بهداشت گفت: با توجه به شرایط خاص و با 
تاکید وزیر اقتصادی و امور دارایی، فرایند پرداخت عوارض تسهیل شده و روز گذشته طی نامه ای دستور پرداخت حدود 
4 هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای کمک به رفع بخشی از مشکلات نقدینگی از سوی صنعت بیمه به وزارت بهداشت 

صادر شد.
رییس شورای عالی بیمه از بسیج ۲۴ شرکت بیمه برای تامین سریع بودجه لازم برای ایفای تعهدات خود در قبال نظام سلامت 
کشور به عنوان یک حرکت مسئولانه و شایسته تقدیر یاد کرد و افزود: بیمه مرکزی و تمامی شرکت های بیمه ای تاکنون در تمامی 
صحنه ها حضور موثر داشتند و امروز نیز برای بازگرداندن شرایط به حالت عادی و تامین تجهیزات مورد نیاز شبکه بهداشت و 

سلامت از هیچ تلاشی فروگذار نخواهند کرد.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

درخواست ۵ میلیارد دلاری از صندوق بین المللی پول 
برای مقابله با کرونا

با دستور رییس کل بیمه مرکزی:

بیمه ها ۴۵٠ میلیارد تومان از مطالبات وزارت بهداشت را 
پرداخت می کنند

مفقودی برگه سبز
برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری پژو تیپ 206 آریان 

به رنگ خاکستری – متالیک مدل ۱386 به شماره موتور 
۱338۵0۱0309 و شماره شاسی۱8909302 به پلاک ۱6 
۱۵8 ص 68 متعلق به آقای حسن افشین مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.
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امیرعابدزاده: کی روش یک جنتلمن واقعی بود

هدف اصلی من جام جهانی قطر است

دروازه بان ایرانی شاغل در لیگ پرتغال با اعلام این که جام جهانی قطر اولویت نخست اوست 
از کارلوس کی روش به عنوان سرمربی بزرگی یاد کرد که جای خالی اش احساس می شود. 

به گزارش ایسنا و به نقل از سایت فوتبال پرتغال امیر عابدزاده دروازه بان ۲۶ ساله ایرانی در 
تیم ماریتیمو عملکرد خوبی در لیگ پرتغال داشته است ولی در عین حال جاه طلبی های 

بزرگی هم دارد. مصاحبه با این دروازه بان ایرانی را در زیر می خوانید:
آرزوی شما در فوتبال چیست؟

من اهداف بزرگی در سرم دارم و هر روز به آن فکر می کنم. می دانم که دیر یا زود به این 
اهداف خواهم رسید. باید هر روز تمرین کنم و فقط به پیشرفت خودم فکر کنم. در این صورت 

می توانم به اهدافی که در سرم برای خود ترسیم کرده ام برسم.
بازی می کند،  پرتغال  ایرانی که در  نظرت درباره مهدی طارمی مهاجم دیگر 

چیست؟
من برای تمام بازیکنان ایرانی آرزوی موفقیت می کنم و خوشحال می شوم که موفقیت آنها 
را ببینم. از صمیم قلبم برای طارمی آرزوی موفقیت می کنم و امیدوارم بتواند به همین شکل 
روند خوب خود را ادامه دهد و در بین بهترین ها قرار گیرد. خوشخالم که بعد از من مهدی 
طارمی و مهرداد محمدی به لیگ پرتغال آمدند. من این دو را به خوبی می شناسم و همه ما 

تلاش می کنیم که نماینده های خوبی برای فوتبال ایران در لیگ پرتغال باشیم.
عملکرد کارلوس کی روش در تیم ملی فوتبال ایران را چه طور ارزیابی می کنید؟

کی روش یک جنتلمن واقعی است که دانش زیادی از فوتبال دارد. بعد از هشت سال کار 
در تیم ملی فوتبال ایران جای خالی او احساس می شود. او تاثیر زیادی روی فوتبال ایران 
داشت. کی روش باعث بالارفتن انتظارات از تیم ملی ایران شد. همان طور که دیدید جانشین 
او نتوانست در این شرایط دوام بیاورد و ثبات او را داشته باشد. من خودم افتخار می کنم که 

شاگرد او بودم و باید بگویم چیزهای زیادی از کی روش یاد گرفتم.
تیم باشگاهی ات ماریتیمو فراز و نشیب زیادی داشت ولی امسال عملکرد خیلی 

خوب و یک نواختی داشتی نظر خودت چیست؟ 
همین طور است. من از اشتباهاتم درس گرفتم و سعی کردم نقاط ضعف خودم را بپوشانم 
و تا جایی که ممکن است به تیمم کمک کنم. در حال حاضر تمرکز من روی جام جهانی 
بعدی است و امیدوارم بتوانم با ادامه این روند در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر برای تیم ملی کشورم 

بازی کنم.
چه طور شد که فوتبال پرتغال را انتخاب کردی؟

من آرزو داشتم در اروپا بازی کنم. تجربه خوبی در انگلیس، آمریکا و ایران داشتم و از بازی در 
اروپا استقبال می کردم. وقتی فرصت حضور در فوتبال پرتغال فراهم شد از آن استقبال کردم. 
زمانی که در پرسپولیس بودم با نیلسون جونیور صحبت کردم و به او گفتم که دوست دارم در 
پرتغال بازی کنم و از او درباره زندگی در پرتغال پرسیدم و جالب آنکه همین طور هم شد و یک 

سال بعد به پرتغال آمدم.

پیغام علی کریمی: این جنجال ها را تمام کنید! 

نتایج پرسپولیس؛ ربطی به مدیرعامل و هیئت 
مدیره ندارد

علی کریمی اعتقاد دارد که تغییر مدیریت در سال های گذشته نیز اتفاق افتاده و نمی تواند 
مانع از قهرمانی تیم شود.

پرسپولیسی ها هفته ملتهب و پرتنشی را سپری کردند. استعفای انصاری فرد و جانشینی 
رسول پناه، سبب شد تا دوباره بحث های هواداری بالا بگیرد. در این بین حالا علی کریمی با 
یک پیغام تلگرامی، موضع خود در این زمینه را منتشر کرده و درخواست هایی نیز از هواداران 

داشته است.
کریمی که بی تردید یکی از محبوب ترین پیشکسوتان تاریخ باشگاه پرسپولیس است، در 
این پیام به تغییرات متوالی در پرسپولیس اشاره کرده و نوشته است: »این روزها دوباره شاهد 
تغییرات در مدیریت باشگاه هستیم! روی صحبتم با هواداران پرسپولیس هست؛ در دو  سال 
گذشته چند مدیرعامل و چند بار افراد هیئت مدیره تغییر کرده؟ با این اوضاع احوال تیم چه 

نتایجی کسب کرد، بهترین نتایجش را در لیگ برتر.«
 او در ادامه با صراحت درخصوص مدیران عامل و  اعضای هیئت مدیره نوشته است: »این 
نتایج ربطی به مدیرعامل و هیئت مدیره نداشت، فقط و فقط نتیجه حمایت بیش از پیش 
هواداران و سعی و تلاش کادر و بازیکنان بود و بس. این نشان دهنده این است که با تمام این 
تغییرات، باز با حمایت هواداران و روحیه دادن به کادر و بازیکنان امسال قهرمانی به مراتب 

راحت تر از سه سال گذشته می باشد.«
 وی همچنین خطاب به افرادی که پس از استعفای انصاری فرد، در شبکه های اجتماعی 
برخی صحبت ها را مطرح کرده اند، نوشت: »روی حرفم با محدود کسانی هست که در 
شبکه های اجتماعی دنبال حاشیه درست کردن برای تیم می باشند؛ تیم شرایط خوبی دارد 
و بگذارید کارش را کند.«  او همچنین از هواداران پرسپولیس خواست: »با حمایت می توانید 
مثل سالهای گذشته شاهد موفقیت تیم باشید و لاغیر. پس از کادر و بازیکنان حمایت کنید، 
مطمئن هستم بازیکنان هم شرایط را درک می کنند و با جایگاهی که تیم دارد تمام تلاش شان 

را انجام می دهند«.

باشگاه استقلال تهران :

نامه ای از وزارت درباره موافقت با استعفای 
منزوی ارسال نشده است 

باشگاه استقلال تهران استعفا »کامران منزوی« عضو هیات مدیره این باشگاه را تکذیب 
کرد. 

آمده است:  باشگاه استقلال منتشر شد،  در خبری که روزپنجشنبه در کانال رسمی 
روزپنجشنبه  خبری در سطح فضای مجازی منتشر شده بود، مبنی بر اینکه وزارت ورزش 
و جوانان با استعفای »کامران منزوی« از هیات مدیره استقلال موافقت کرده است. در ادامه 
آمده است: این خبر در حالی انتشار یافته که »علی فتح الله  زاده« در بستر بیماری است و 
امور باشگاه توسط ۲ عضو دیگر در حال پیگیری است و رییس هیات مدیره باید اولین نفری 
باشد که از این موضوع باخبر شود در بی خبری مطلق است و آن را تکذیب می کند. لازم به 
ذکر است تاکنون نامه ای از سوی وزارت ورزش در این رابطه به باشگاه استقلال نرسیده است.

به زودی درباره مراحل عقد قرارداد ویلموتس صحبت می کنم

مهدی تاج: تا سیه روی شود هرکه در او غش باشد
رییس سابق فدراسیون فوتبال اعلام کرد که به زودی درباره منشا دروغ پردازی های سریالی 
علیه فوتبال ملی، مراحل تصویب و عقد قرارداد ویلموتس و مسائل مربوط به اساسنامه 

فدراسیون فوتبال به مردم گزارش خواهد داد. 
مهدی تاج در پیامی در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی اینستاگرام نوشت: به 
زودی و به طور مفصل درباره مراحل تصویب و عقد قرارداد مارک ویلموتس، مبلغ و چگونگی 
پرداخت آن، موضوعات مربوط به اساسنامه و وضعیت اقتصادی فدراسیون و همچنین منشا 
برخی دروغ پردازی های هدفمند، سازمان یافته و سریالی علیه فوتبال ملی در سال های اخیر 

گزارش کاملی را از نزدیک و به طور مستقیم و رو در رو به مردم عزیز کشورم ارائه خواهم داد.
وی در پایان این پیام نوشته است: تا سیه روی شود هرکه در او غش باشد... گفتنی است در 
ماه های گذشته شکایت مارک ویلموتس از فدراسیون فوتبال ایران به فیفا در خصوص پرداخت 
نشدن مبلغ دستمزدش و همچنین مبلغ این قرارداد حاشیه های زیادی به وجود آمده است. 

مهدی تاج دی ماه و به دنبال ناراحتی قلبی از ریاست فدراسیون فوتبال استعفا کرد.

تمامی مسابقات فوتبال به تعویق افتاد
براساس اعلام سازمان لیگ فوتبال ایران، تمامی مسابقات لیگ های فوتبال باشگاهی در 

ایران به تعویق افتاد. 
پیرو دستور ستاد ملی مبارزه با کرونا، تمامی مسابقات لیگ های فوتبال کشور در رده های 

برتر، دسته اول، دوم و سوم فصل ۹۹-۹۸ تا اطلاع بعدی به تعویق افتاد.
بدیهی است برنامه جدید مسابقات فوتبال باشگاهی از سوی سازمان لیگ فوتبال ایران  

براساس هماهنگی با ستاد ملی مبارزه با کورونا اعلام خواهد شد.
پیش از این با اعلام سازمان لیگ فوتبال ایران، قرار بود مسابقات لیگ برتر که به دلیل شیوع 
ویروس کرونا به حالا تعلیق درآمده بود، مجددا از ۱۴ فروردین سال ۱۳۹۹ از سر گرفته شود.

 
از سوی فیفا تاکید شد؛

انتخابات فدراسیون فوتبال به تعویق افتاد
انتخابات فدراسیون فوتبال که قرار بود در روزهای پایانی سال جاری برگزار شود به دلیل 

نقایصی که در اساسنامه وجود داشت به زمان دیگری موکول شد.
ابراهیم شکوری سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال گفت: مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال که قرار بود ۲۵ اسفند برگزار شود با توجه به مکاتبات فیفا و تاکید بر اصلاح اساسنامه 

فدراسیون فوتبال به زمان دیگری موکول شد.

وزیر ورزش و جوانان فردی را سرپرست باشگاه پرسپولیس کرده که سابقه فعالیت های 
سیاسی و قضایی و دندانپزشکی دارد اما در کارنامه اش هیچ اثری از فعالیت های ورزشی 

به چشم نمی خورد.
پس از درگیری محمدحسن انصاری فرد با هیئت مدیره پرسپولیس، او از سمتش 
استعفا کرد تا هیئت مدیره، مهدی رسول پناه را به عنوان سرپرست مدیرعاملی انتخاب 
باشگاه  به هیات مدیره  به عنوا عضو علی البدل  پناه که در اسفند ۹۷  کند. رسول 
پرسپولیس آمد، با مرگ یکی از ماندگارترین مردان تاریخ این باشگاه به عضویت اصلی 
درآمد و جانشین بازیکنی بزرگ، دیپلماتی کارکشته و پیشکسوتی محبوب به نام جعفر 
کاشانی شد. او پس از حضور در هیئت مدیره، در جلسات انتخاب سرمربی هم شرکت 

می کرد و حتی با ماسیمو کاررا هم برای هدایت پرسپولیس دیدار داشت. 
حالا سرپرستی باشگاه پرسپولیس که یکی از تیم های پرافتخار فوتبال ایران محسوب 
می شود، به شخصی سپرده شده که تاکنون هیچ فعالیت ورزشی در کارنامه اش دیده 
نمی شود و او علاوه بر دندانپزشکی، سابقه فعالیت سیاسی در کارنامه اش دارد. این 
اتفاق با انتقادهای هواداران و پیشکسوتان پرسپولیس مواجه شده و پرسش آنها از وزیر 
ورزش این است که این فرد را بر چه اساسی به عنوان سرپرست باشگاه بزرگ پرسپولیس 
معرفی کرده است؟ رسول پناه با کدام دانش فوتبالی و تجربه ورزشی می خواهد باشگاه 

پرحاشیه ای مثل پرسپولیس را اداره کند؟
در روزهایی که پرسپولیس مشکلات مالی زیادی دارد و در چند پرونده شکست خورده، 
تغییرات در راس مدیریت پرسپولیس می تواند این تیم را وارد چالشی جدید کند. گرچه 
رسول پناه به وزیر قول داده طی روزهای آینده و بزودی ۱۰ میلیارد تومان برای حل 

مشکلات پرسپولیس به این باشگاه تزریق خواهد کرد اما پیش از این مدیرانی بودند که 
بدون هیچ سابقه ورزشی وارد هیئت مدیره پرسپولیس شدند و به صندلی مدیریت این 

باشگاه رسیدند اما به جز بدهی میراثی از خودشان به جای نگذاشتند.
رویانیان و داستان بدهی میلیاردی به ژوزه

محمد رویانیان یکی از معروف ترین مدیران پرسپولیس است که بدون هیچ سابقه 
ورزشی و مستقیم از ستاد سوخت به پرسپولیس رسید تا سوخت این تیم را تامین کند 
اما چیزی به جز بدهی برای این تیم به جای نگذاشت. محمد رویانیان مهر ۱۳۹۰ و پس 
از معرفی هیات مدیره جدید پرسپولیس که متشکل از او، علی پروین، لطف الله فروزنده، 
محمد حسین نژادفلاح و محمد پنجعلی می شد به جای حبیب کاشانی به سمت 

مدیرعاملی این باشگاه انتخاب شد.
در آغاز حضور او در پرسپولیس، سرخپوشان فصل را خوب شروع نکرده بودند و با حمید 
استیلی شرایط چندان مناسبی نداشتند. نتایج پرنوسان در لیگ و دست آخر شکست 
سنگین برابر استقلال در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی استیلی را وادار به استعفا 
کرد که البته مورد قبول رویانیان قرار گرفت. بعد از چند روز مدیرعامل جدید سرخ ها که 
برای پیدا کردن جانشین استیلی با مربیان بزرگی همچون اسون گوران اریکسون و ژرار 
هولیه مذاکره کرده بود، با مصطفی دنیزلی به توافق رسید تا پیرمرد ترک تا پایان فصل 
هدایت تیم بحران زده قرمز را در دست گیرد. حضور دنیزلی هم به بهبود شرایط سرخ ها 
کمکی نکرد تا پرسپولیس با بدترین رتبه خود در تاریخ لیگ برتر فصل یازدهم را تمام 
کند. هرچند پیروزی خاطره انگیز در داربی ۷۳ مقابل استقلال که با هت تریک ایمون 

زاید همراه شد کمی از دردهای هواداران این تیم را تسلی می داد.

رویانیان در زمان حضورش در پرسپولیس بازیکنان ملی پوشی چون شهاب گردان، 
سید جلال حسینی، محسن بنگر، مهرداد پولادی، حسین ماهینی، محمد قاضی و 
کریم انصاری فرد را به خدمت گرفت تا همگان صحبت از قهرمانی این تیم بکنند اما 
مشکلات مالی و بحران در کادرفنی ژوزه، باعث شد تا این تیم رنگ قهرمانی را نبیند. 
در زمان مدیریت رویانیان گفته می شد او به بازیکنانش حواله ماشین به عنوان بخشی 
از قراردادشان داده است که این موضوع حواشی زیادی به جای گذاشت. همچنین در 
دوران رویانیان بدهی مانوئل ژوزه پرداخت نشد تا پرونده این مربی پرتغالی، بززگترین 
شکست در تاریخ فوتبال ایران در آن زمان باشد و پرسپولیس ۷ میلیارد به ژوزه بدهکار 

شد.
طاهری و بدهی 9 میلیاردی و پنجره هایی که بسته شد

علی اکبر طاهری مدیری است که به واسطه رابطه نزدیک با محمود گودرزی از حوزه 
پرداخت طلب ۷  پرسپولیس  باشگاه  و مدیران وقت  آمد. طاهری  به ورزش  صنعت 
میلیاردی ژوزه را یکی از کارهای مهم خود می دانند، طلبی که برای مدیران قبلی بوده 
است. در اینکه پرداخت چنین مبلغی و بستن این پرونده بزرگ کار مهمی است شکی 
وجود ندارد اما مسئله اینجاست که در زمان مدیریت طاهری فقط ۳ مورد از بدهی های 

این مدیر نزدیک به ۹ میلیارد است.
داستان طلب یک میلیارد و ششصد میلیونی گولچ از پرسپولیس این تیم را وارد بحران 
کرده بود. همچنین بدهی سنگین دیگر دوره طاهری مربوط به داستان شکایت ریزه 
اسپور بود که فیفا ۳ میلیارد و هفتصد میلیون تومان جریمه برای آن در نظر گرفت و 
همچنین این تیم را دو پنجره از نقل و انتقالات محروم کرد. سومین پرونده هم بحث 
بدهی باشگاه پرسپولیس به علی دایی بود، پرونده ای که می توانست با ۱۵۰ میلیون 
بسته شود در نهایت ۳ و نیم میلیارد برای باشگاه پرسپولیس آب خورد. مجموع همین ۳ 

پرونده چیزی حدود ۹ میلیارد روی دست باشگاه پرسپولیس خرج گذاشت.
عرب و دوشنبه ای که برانکو نیامد

ایرج عرب پس از طاهری و گرشاسبی سومین مدیری بود که با برانکو کار کرد و در زمان 
مدیریت او پرسپولیس موفق شد دبل کند. اواخر لیگ هجدهم بود که برانکو برای دریافت 
طلب لیگ هفدهم و هجدهم در چند مرحله به عرب نامه نوشت اما مدیریت باشگاه 
توجهی به درخواست مربی موفق خود نکرد تا برانکو بعد از قهرمانی در جام حذفی و دبل 
در یک فصل، سرخپوشان را ترک کند. پس از رفتن برانکو و شایعه پیوستنش به الاهلی 
عربستان، ایرج عرب بارها در مصاحبه هایش از ایوانکوویچ خواست تا برای دریافت 
پولش به تهران بیاید. او در بین هواداران معترض پرسپولیس گفت:»دوشنبه پول برانکو 
آماده است و بیاید بگیرد.« برانکو به دلیل مشکلات مالیاتی که برایش در ایران پیش آمده 
بود نمی توانست وارد کشور شود و باشگاه هم به دلیل تحریم ها نتوانست پول را برای 
برانکو حواله کند تا اینکه برانکو با شکایت از پرسپولیس در فیفا، این تیم را محکوم کند. با 
حکم فیفا باشگاه پرسپولیس در پرونده شکایت برانکو به پرداخت یک میلیون و ۵۵هزار 
یورو به اضافه پنج درصد سود و ۲۰هزار فرانک بابت هزینه دادرسی به فیفا محکوم شد. 
همچنین پرسپولیس باید ۷۶هزار و ۴۸۰یورو باضافه پنج درصد سود سالانه و ۸۶هزار 

یورو غرامت پانادیچ پرداخت کند. 
وزیر ورزش از انتخاب هایش درس می گیرد؟

با اینکه مهدی علی نژاد معاون وزیر ورزش در امور قهرمانی در نشست انتخاباتی 
فدراسیون جانبازان و معلولین گفت شخص وزیر در مسائل داخلی پرسپولیس دخالت 
نمی کند، اما انتخاب مهدی رسول پناه به عنوان سرپرست مدیرعاملی پرسپولیس 
نشان می دهد که نظر او در هیئت مدیره اعمال شده است. پرسپولیس در این سالها 
کم از مدیران غیرفوتبالی ضربه نخورده است و باتوجه پرونده های باز این تیم در فیفا 
امکان دارد، این تیم از پنجره نقل و انتقالاتی محروم شود و فیفا دستور به کسر امتیاز از 

پرسپولیس بدهد.

باشگاه بزرگ، مدیران کوچک؛

»رسول پناه« پا جای پای رویانیان، طاهری و عرب می گذارد؟

 بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس با تاکید بر اینکه بی ثباتی به سود این باشگاه نیست گفت: تغییرات بوجودآمده در مدیریت 
باشگاه پرسپولیس تمرکز اعضای تیم را بهم می زند و این اتفاق خوبی نیست.

فرزاد آشوبی در خصوص استعفای محمدحسن انصاریفرد از مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس گفت: قطعا اتفاق خوشایندی برای 
باشگاهی که ثبات در ارکان فنی اش یکی از مهم ترین نقاط قوتش بوده است محسوب نمی شود.

کارشناس فوتبال ایران ادامه داد: من در جریان نحوه مدیریت امور اجرایی باشگاه توسط آقای انصاریفرد نبوده و نیستم. با این حال 
معتقدم او مدیری از جنس فوتبال بوده است و از مشکلات اگاه بود. رفتن او قطعا به ضرر باشگاهی خواهد شد که چرخه مدیریتی و 

اقتصادی درستی نداشته و نخواهد داشت.
آشوبی درباره حضور مهدی رسول پناه رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس به عنوان سرپرست فعلی سرخ ها یاداور شد: مجموعه 
فعلی بازیکنان و کادرفنی پرسپولیس یکی از بهترین هایی هستند که در چند سال اخیر لیگ برتر گرد هم آمده اند. رفتن انصاریفرد 
و اتفاقات حاشیه ای در باشگاه تمرکز رختکن را بر هم می زند و پرسپولیس را وارد بحران ناخواسته ای در لیگ برتر و لیگ قهرمانان 

آسیا می کند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: پرسپولیس مدعی اول قهرمانی در لیگ برتر است اما نباید نگاهش به بازی های باقیمانده، ساده 

باشد. بنابراین تا زمانیکه لیگ برتر ادامه دارد باید حواس یحیی گل محمدی و بازیکنانش روی بالابردن جام متمرکز باشد.

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: محمدحسن انصاری فرد به عنوان عضوی از خانواده پرسپولیس نباید در این روزهای سخت 
تیم را تنها می گذاشت و بهتر بود می ماند و خود را ثابت می کرد. 

مرتضی فنونی زاده در خصوص استعفای محمدحسن انصاری فرد گفت: درها برای بازگشت او به باشگاه باز بوده است اما متاسفانه 
او شانه خالی کرد و حاضر نشد به تیم خود بازگردد.

وی ادامه داد: همانطور که پس از انتخاب انصاری فرد از او حمایت کردیم امروز هم از او انتقاد می کنیم. مدیریت در شرایط عادی برای 
همه آسان است و او باید در شرایط دشوار خود را ثابت می کرد.

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: خطر کسر ۶ امتیاز و حتی محرومیت های سنگین تر  پرسپولیس را تهدید می کند و از مدیری 
که ادعای پرسپولیسی بودن دارد، انتظار می رفت در این شرایط باشگاه خود را ترک نکند.

وی تصریح کرد: امیدوارم هیات مدیره باشگاه با درایتی که دارد هرچه سریعتر مشکلات تیم را برطرف کند تا هواداران بیش از این 
نگران وضعیت پرسپولیس نباشند.

فنونی زاده خاطرنشان کرد: خوشبختانه روز گذشته سرپرست باشگاه انتخاب شد تا کارها مختل نشود. امیدوارم هرچه سریعتر 
مدیرعامل جدید هم انتخاب شود تا امسال هم با قدرت برای چهارمین بار متوالی قهرمان لیگ برتر شویم.

وی تاکید کرد: این پرسپولیس پتانسیل های بزرگی دارد و بعضی دوستان نباید به خاطر منافع شخصی به این تیم آسیب بزنند.

فرزاد آشوبی :

تغییرات پرسپولیس را وارد بحران می کند
مرتضی فنونی زاده: 

انصاری فرد باید در روزهای سخت خودش را ثابت می کرد

رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال ضمن نادرست بودن خبر 
استعفای خود و فتح الله زاده گفت: دلیل وضعیت این روزهای 
این باشگاه عقد قراردادهای بدون مطالعه ای است که در چند 

سال اخیر به امضا رسیده است. 
در روزهای گذشته شایعات فراوانی پیرامون استعفای اسماعیل 
خلیل زاده از هیأت مدیره باشگاه استقلال مطرح شده و حتی 
این شایعات با اوج گرفتن بحران مالی در این باشگاه حوالی 
علی فتح الله زاده هم چرخید اما رئیس هیأت مدیره باشگاه 
این  با خبرگزاری فارس تمامی  استقلال در گفت وگوی خود 
موارد را تکذیب و اعلام کرد در این شرایط هرگز به استعفا فکر 
نخواهد کرد چون در بحرانی ترین روزها این تیم را رها نکرده بود. 
وی همچنین در این مصاحبه با وجود اختلافاتی  که با عبدالرضا 
بابت  او  از  و عنوان کرد  تقدیر  از زحمات وی  موسوی داشته 

تلاشی که برای استقلال انجام داد باید تقدیر شود.
متن گفت وگوی خلیل زاده با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس 

را در زیر می خوانید:
در یکی دو روز اخیر شایعات بسیار زیادی در مورد 
استعفای شما از هیأت مدیره استقلال مطرح شده است 

خودتان در این زمینه توضیح بدهید.
روز دوشنبه گذشته  جلسه ای  را با آقایان فتح الله زاده و منزوی 
داشتیم و سه شنبه نیز در ادامه همان جلسه نزد آقای سلطانی فر 
رفته و در خصوص موضوعات کلان باشگاه، ترمیم هیأت مدیره، 
وصول مطالبات و قراردادهایی که برای باشگاه مشکل ساز شده 
با او صحبت کردم. وزیر نیز توصیه هایی انجام داد که البته قرار 
بود در این نشست آقای فتح الله زاده هم حضور داشته باشد ولی 

او به دلیل بیماری موفق نشد در جلسه شرکت کند.
خروجی این جلسه چه بود؟

زیادی  بسیار  بودیم صحبت های  وزیر  نزد  که  در ۲ ساعتی 
مطرح کردیم. البته وقتی از جلسه بیرون آمدم متوجه شدم که 
شایعه استعفایم در فضای مجازی مطرح شده اما این خبر کاملًا 
کذب است. در بحرانی ترین شرایط استقلال بعد از استعفای 
فتحی پای کار ماندم و تا جایی که توان داشتم کار کردم. الان 
هم هدفم همین است  و هر کسی شایعه استعفا را مطرح کرده 

ان شاءالله به راه راست هدایت خواهد شد.
ظاهراً فتح الله زاده  شدیداً مریض است و حتی شایعه 

استعفای او هم داغ تر شده است.
حقیقتاً از دوشنبه شب زیاد از آقای فتح  الله زاده خبر نداشتم. 
چندین بار با او تماس گرفتم که جویای حالش شوم ولی نشد که 
با او صحبت کنم.در مورد استعفای فتح الله زاده هم فقط شایعه 
مطرح شده است. اتفاقاً چون او الان نفر اول اجرایی باشگاه 
است من قطعا به وی کمک خواهم کرد. در این شرایط همه باید 

کمک کنند استقلال در آرامش باشد.
شایعه شده که آقای فتح الله زاده کرونا گرفته است.

روز  ندارد. ۲۰-۱۰  اما کرونا  او سرماخوردگی شدید داشت 
پیش هم همین شایعه را در مورد من مطرح کرده بودند و چند  
روز پیش هم گفتند وزیر ورزش کرونا گرفته است. این روزها 
هر کسی سرما می خورد می گویند او کرونا دارد اما فتح الله زاده 
انصافاً مریضی سختی داشت و امیدوارم فقط بستری نشده 
آنکه حالش  با وجود  روز دوشنبه  در جلسه  واقعا  باشد چون 

مساعد نبود شرکت کرد.

نشأت  کجا  از  او  استعفای  شایعات  این  پس  فارس:  
می گیرد؟

حقیقتاً فشارهایی را که در این چند روز مدیریت باشگاه تحمل 
کرده بسیار سنگین است. مشکلات مالی و اتفاقاتی که پیرامون 
ویروس کرونا در جامعه به وجود آمده همه را تحت تأثیر قرار داده 
است. قبول دارم که مشکلاتی زیادی در بحث مطالبات بازیکنان 
خارجی داریم اما در حال مصالحه با این نفرات هستیم و تصمیم 
داریم یا از آنها زمان بگیریم یا مطالبات شان را پرداخت کنیم. 
فتح الله زاده در حال حاضر اختیار امور باشگاه را در اختیار دارد 
و این مسائل را پیگیری می کند. از ۲-۳ روز دیگر هم ان شاءالله 

تمرینات شروع می شود و کارها رفته رفته روی غلتک می افتد.
فارس: پس تکلیف پول ایسما، جباروف و ... چه می شود؟

این مسائل در حیطه آقای منزوی و امور بین الملل باشگاه 
است و آنها به نتایج خوبی رسیده اند. این را هم تأکید کنم که 
یکسری مطالبات داریم که طی سال های اخیر کارهای حقوقی 
آنها انجام نشده بود اما به وزیر ورزش هم گفتم اگر این مطالبات 
را بگیریم مشکلات مان تا حدودی حل می شود. در این زمینه 
باید پیگیری هایی صورت بگیرد که سعی می کنیم مطالبات 

باشگاه را وصول کنیم.
البته شکایت شفر هم رسیده است.

برای شفر تا یک ماه فرصت داریم،آقای فتح الله زاده و کامران 
منزوی این مسائل را دنبال می کنند و مطمئناً در این زمینه به 

یک نتیجه مطلوب می رسیم.
بخرد  زمان  نفرات  این  از  می خواهد  باشگاه  اینکه 
منطقی است اما به هر حال یا باید با این نفرات مصالحه 

شود یا اینکه طلب شان را پرداخت کنید.
خودتان بهتر می دانید ما وارث بحران هایی شده ایم که در یکی 
از آنها هم نقش نداشته ایم.قرارداد شفر را که ما نبسته بودیم اما 
آمدیم و جلوی بحران را گرفتیم. سعی کردیم کمتر حرف بزنیم 
و بیشتر عمل کنیم. در این بین کار را با آرامش پیش بردیم، 
تأکید  را تحمل کردیم.  زیادی  تهمت های  و  حرف ها شنیدم 
می کنم وارث بدبختی هایی شدیم که اگر کمی در مورد آنها دقت 

می شد الان این مشکلات بزرگ به وجود نمی آمد. با همه این 
مشکلات این مسائل هم تمام خواهد شد و این بحران را هم 
پشت سر خواهیم گذاشت اما مردم و هواداران نباید این روزها 

را فراموش کنند.
چطور؟

با وجود اینکه در استقلال سمت دارم نگران خانواده، استان 
و همه عزیزانی هستم که درگیر ویروس کرونا هستند. کل بازار و 
فوتبال ایران تعطیل شده است. آیا شما در خیابان ها اثری از شب 
عید می بینید؟ فتح الله زاده در این چند روز وقتی کار را شروع 
کرد تصور می کرد با  تکاپو می تواند پول تهیه کند و خیلی ها پای 
کار بیایند ولی ویروس لعنتی که ۱۰۰ کشور دنیا را درگیر کرده 
فعلًا همه چیز این مملکت از جمله کارهای اقتصادی را هم 
تحت الشعاع قرار داده است. اگر دقت کنید برخی ها در خارج 
از باشگاه ما مشغول شعار دادن هستند و صحبت هایی می کنند 
که جنبه عملی شدن ندارد اما ما باید با هوادار مان صادق باشیم 
و همه آنها را در جریان مشکلات قرار بدهیم و هم اینکه اجازه 

ندهیم نگرانی بیش از حد به آنها منتقل شود.
ظاهراً وضعیت مالی باشگاه هم در این روزها چندان 

مساعد نیست؟
 از روزی که فتح الله زاده مسئولیت باشگاه را به عهده گرفته ۲ 
میلیارد تومان پول به باشگاه آمده که یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
آن بابت بدهی به خزانه داری صرف شد، حدود ۶۰۰ میلیون 
تومان در حساب باشگاه هست که طبیعتاً آن رقم برای امور 
روزمره باشگاه هزینه خواهد شد. در این یک سال هم از نظر 
قراردادی به خیلی ها بدهی داریم ،از سوی دیگر باید حقوق 
بازیکنان را که به آنها بدهکار هستیم پرداخت کنیم و این کار 
را هم انجام خواهیم داد، درست مثل پول هایی که در این چند 
وقت در هیچکدام شان مقصر نبودیم اما مسئولیتش را به عهده 

گرفتیم و پرداخت کردیم.
 ظاهراً موعد پرداخت مطالبات بازیکنان هم رسیده 

است.
بله، اما فکر می کنم بازیکنان قطعاً متوجه شرایط اقتصادی 

مملکت و حتی باشگاه می شوند. نه اینکه آنها نباید پول شان را 
بگیرند چون طبیعتاً روی ارقام قراردادشان حساب کرده اند اما 
فکر می کنم بازیکنان در کنار باشگاه باشند و با ما همکاری کنند.
فارس: بدهی یک و نیم میلیاردی به کمیته وضعیت هم در این 

شرایط حسابی شما را دچار چالش کرده است.
پرداخت  تیم  سابق  بازیکن  چند  بدهی  باید  است،  درست 
شود.همانطور که گفتم وضعیت کل کشور اینگونه است، البته 
فتح الله زاده مدیر توانمندی است و ارتباطات بسیار زیادی دارد. 
او سال ها مدیرعامل باشگاه بوده و افراد بیزینسمن زیادی را 
می شود  حل  مشکلات  این  او  درایت  با  مطمئناً  می شناسد. 
ندارم در کار اجرا  او کمک خواهیم کرد. تصمیم  به  و ما هم 
هیچ دخالتی بکنم اما کنار فتح الله زاده هستم و برای او آرزوی 
سلامتی می کنم و امیدوارم هرچه سریع تر شرایط جسمانی وی 

بهتر شود.
موسوی  عبدالرضا  با  اختلافات  پیش  مدتی  شما 

داشتید آیا آن مسائل را فراموش کرده اید؟
این  چرا  اینکه  به  کاری  من  اما  داشت  وجود  اختلاف  بله، 
مشکلات به وجود آمد ندارم. او هم نزدیک ۷-۸ میلیارد تومان 
به استقلال کمک کرد و نباید این موضوع را به راحتی فراموش 
کرد. در این شرایط اقتصادی کشور پرداخت چنین رقمی به 
باشگاه کار ساده ای نیست. درست است که در کار با موسوی 
به اختلاف سلیقه خوردم و حتی او علیه من مصاحبه کرد ولی 
این دلیل نمی شود که حق را نگویم. تلاش موسوی در استقلال 
قابل ستایش است و حتی اگر کسی یک دقیقه برای این باشگاه 
زحمت کشیده باشد باید از او تشکر کرد. الان هم اطلاع ندارم که 
که آیا او واقعاً عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال هست یا خیر، 

ولی از روز گذشته متوجه شدم که عده ای قصد شیطنت دارند.
چطور.

متأسفانه مطالبی را خواندم که نشان داد می خواهند من و 
موسوی را مقابل هم قرار بدهند. از طریق شما و در این مصاحبه 
تأکید می کنم من هیچ مشکلی با موسوی ندارم و از زحماتی 
که او برای استقلال انجام داده تشکر می  کنم. اختلاف من و 
موسوی آن هم در کار، دلیل نمی شود که انصاف را رعایت نکنم. 
روز گذشته هم وقتی با وزیر ورزش صحبت می کردم به ایشان 
گفتم که استقلال نیازمند افرادی است که بتوانند مشکلات 
و  داریم  بازیکنان خوبی  و  و مربی  تیم  ما  را حل کنند.  مالی 
تنها مشکل ما مسائل مالی است. از شما سؤال می کنم مگر 

پرسپولیس این روزها مشکلات مالی ندارد؟
چرا. حتی آنها وارد بحران هم شده اند.

شما فرض کنید من بی تجربه ترین عضو هیأت مدیره استقلال 
هستم و در همین مصاحبه هم اشاره کردم اگر کسی یک دقیقه 
برای این باشگاه زحمت کشیده باشد باید از او قدردانی کرد اما 
حرف من فقط این است ای کاش در عقد قراردادهای سال های 
اخیر کمی دقت صورت می گرفت و با احساسات قرارداد امضا 
نمی شد.در همین ۲-۳ روز گذشته آنقدر استرس به فتح الله زاده 
وارد شده که باورتان نمی شود. یا مثلًا می بینم به خاطر همین 
حواشی هر روز به من پیام می  دهند که دعوای شما و آقای 
موسوی کی تمام می شود. من هیچ دعوایی با آقای موسوی 
ندارم و باز هم تأکید می کنم او به احترام منابع مالی که برای 

باشگاه استقلال گذاشته باید مورد تقدیر هم قرار بگیرد. 

خلیل زاده رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال: 

وارث بدبختی هایی شدیم که برایش دقت نکردند
به جای دعوا با موسوی از او تشکر می کنم! 



7شنبه -بیست وچهارم اسفند ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 5001 سیاسی

چگونه راهبرد قانونی شکست کرونا محقق می شود؟

 فرماندهی رئیس جمهور، با اختیارات کامل 
 هرچند ستاد مقابله با کرونا نهاد تصمیم 
گیرنده در این باره تعیین شده است، اما 
گویا برخی ناهماهنگی و اختلاف نظرها، 
سبب شده به گفته پزشکیان، ریاست آن 
به رئیس جمهور، به عنوان بالاترین مقام 
حال  این  با  شود.  سپرده  کشور  اجرایی 
اصل ۷۹  و  کشور  بحران  مدیریت  قانون 
قانون اساسی چگونگی تصمیم گیری در 

این مواقع را پیش بینی کرده اند.   
درباره   خبری  ماه  پنجشنبه ۱۶اسفند 
تعطیلی سراسری استان قم در روز شنبه 
از  کمتر  اما  شد،  منتشر  ماه  اسفند   ۱۷

چند ساعت، با خبر دیگری تعطیلی ملغی اعلام شد. درهین ایام ، جاده های منتهی به 
استان های شمالی، ازجمله گیلان و مازندران مسدود شد، اما با پایان تعطیلات و علی رغم 
تداوم وضعیت قرمز در این دو استان، جاده ها باز شدند که این امر منجر به درگیری مردم 

این استان با مسافران در برخی جاده ها شد.
حدود دو هفته قبل، ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم به کاهش ساعت کاری ادارات و 
دورکاری کارمندان گرفت؛ با این حال طی هفته جاری برخی استان ها به صورت مستقل 
وارد عمل شدند و ساعت کاری را به حالت قبل بازگرداندند. این درحالی است که کیانوش 
جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد: »وضعیت به حالت عادی بازنگشته است«. 
از سوی دیگر مسئولان و رسانه های دولتی مکرر بر قرنطینه خانگی و عدم حضور مردم در 
محیط های عمومی تأکید می کنند؛ درحالی که نه تنها از ساعت کاری ادارات و دستگاه ها 

کاسته نشده، بلکه وضعیت عادی نیز اعلام شده است.
توسل به رهبری برای هماهنگی

اختلاف نظرها و عدم وحدت رویه کار را به جایی رساند که علی لاریجانی، رئیس مجلس 
شورای اسلامی در پایان جلسه اخیر کمیسیون بهداشت با سعید نمکی، وزیر بهداشت 
تأکید کرد »ستاد ملی مقابله با کرونا باید از قدرت کافی برخوردار باشد، بر همین اساس 
در شورای عالی امنیت ملی تصویب شد که تمام بخش ها از تصمیم این ستاد ملی تبعیت 
کنند«. وی در بخش دیگری از صحبت های خود از مصوبه اخیر شورای عالی امنیت ملی 
برای همکاری سایر دستگاه ها با ستاد مقابله با کرونا خبر داد. البته به نظر می رسد لاریجانی 
برای رفع معضل ناهماهنگی ها به رهبری نیز متوسل شده است. سه شنبه شب گذشته، 
مسعود پزشکیان، نایب رئیس مجلس در برنامه گفت وگوی ویژه خبری، درباره این نامه 
گفت: »رئیس مجلس نامه ای خدمت مقام معظم رهبری نوشتند، محتوای نامه تا جایی 
که خبر دارم برای این بود که مسئولیت ریاست مقابله با کرونا را از دوش وزارت بهداشت 
بردارند و به عهده دولت بگذارند، در جلسه مذکور هم پیشنهاد این بود که ریاست ستاد به 
معاون اول رئیس جمهور یا فردی دیگر واگذار شود«. وی در بخش دیگری از این مصاحبه 
افزوده است »آن طور که شنیدم رهبری )در پاسخ این نامه( نوشته اند که رئیس جمهور باید 
خودشان مسئولیت را برعهده بگیرند و عملیات مقابله با این بیماری را راهبری کنند«. 
پزشکیان روزچهارشنبه  توضیح داده که مقصودش از این نامه، مصوبات شورای عالی 

امنیت ملی در موضوع مقابله با کرونا بوده است.
اعلام وضعیت اضطراری در قانون اساسی

حال که مسئولان عالی رتبه کشور اذعان دارند رفع معضل ناهماهنگی تنها با واگذاری 
اختیارات کامل در حل بحران کرونا، به رئیس جمهوری به عنوان عالی ترین مقام اجرایی 
کشور ممکن است، باید به قانون اساسی نگاهی انداخت و به  دنبال پاسخ این پرسش بود 

که »پیش بینی قانونی برای چنین شرایطی چیست؟«
بنا بر اصل ۷۹ قانون اساسی، »در حالت جنگ و شرایط اضطراری نظیر آن، دولت حق 
دارد با تصویب مجلس شورای اسلامی موقتاً محدودیت های ضروری را برقرار نماید، ولی 
مدت آن به هر حال نمی تواند بیش از ۳۰ روز باشد و در صورتی که ضرورت همچنان باقی 

باشد دولت موظف است مجدداً از مجلس کسب مجوز کند«.
تشکیل شورای عالی مدیریت بحران کشور

علاوه براین، بنا بر قانون »مدیریت بحران« که در سال ۱۳۸۶ تصویب شده است، سازمان  
مدیریت  بحران  کشور تشکیل شد. بنابر ماده ۱ این قانون، منظور از بحران »شرایطی است 
که در اثر حوادث، رخدادها و عملکردهای طبیعی و انسانی )به جز موارد موضوعه در 
حوزه های امنیتی و اجتماعی( به طور ناگهانی یا غیرقابل کنترل به وجود می آید و موجب 
ایجاد مشقت و سختی به یک مجموعه یا جامعه انسانی می گردد و برطرف کردن آن نیاز به 
اقدامات اضطراری، فوری و فوق العاده دارد«. بر اساس ماده ۲ این قانون، مقابله با بحران 
عبارت است از »انجام اقدامات و ارائه خدمات اضطراری به دنبال وقوع بحران است که 
با هدف نجات جان و مال انسانها، تأمین رفاه نسبی برای آنها و جلوگیری از گسترش 
خسارات انجام می شود.« به این ترتیب، »عملیات مقابله شامل اطلاع رسانی، هشدار، 
جست وجو، نجات و امداد،بهداشت، درمان، تأمین امنیت، ترابری، ارتباطات، فوریت های 
پزشکی، تدفین، دفع پسماندها، مهار آتش، کنترل مواد خطرناک، سوخت رسانی، برقراری 
شریان های حیاتی و سایر خدمات اضطراری ذی ربط است«. ماده ۳ این قانون نیز برای 
هماهنگی سایر دستگاه ها و نهادهای وابسته به قوای سه گانه،نیروهای مسلح و کلیه نهادها 
و دستگاه های تحت نظر مقام معظم رهبری )باعنایت به تفویض اختیار معظم له( و تصویب 
مقررات و ضوابط حاکم بر مدیریت بحران در مراحل چهارگانه آن شورای عالی مدیریت 

بحران کشور، تشکیل شورای عالی مدیریت بحران کشور را پیش بینی کرده است.
غیبت سازمان مدیریت بحران و ناهماهنگی ها

بر اساس تبصره۱ ماده ۵ این قانون سایر تصمیم گیری های این شورا، برای اجرا باید به 
»تأیید رئیس جمهور« برسد؛ بر اساس تبصره ۲ آن نیز »اتخاذ تصمیمات و ابلاغ مصوبات 
شورای عالی برابر آئین نامه ای خواهد بود که به تصویب هیئت وزیران برسد«. بر اساس 
ماده ۹ آن نیز، سازمان مدیریت بحران برای هماهنگی فعالیت دستگاه ها و نهادها در امر 
مدیریت جامع بحران، باید »واحد سازمانی مناسب در امر مدیریت بحران در وزارتخانه ها 
و دستگاه های ذی ربط برحسب ضرورت و با تصویب هیئت وزیران تشکیل شود، شورای 
هماهنگی مدیریت بحران به ریاست رئیس سازمان و با عضویت نمایندگان تام الاختیار 
در سطح معاونت دستگاه ها و نهادهای ذی ربط به منظور هماهنگی فعالیت های مربوط 
به مراحل چهارگانه مدیریت بحران تشکیل می شود و شورای هماهنگی مدیریت بحران 
در استانها به ریاست استاندار و در شهرستان ها به ریاست فرماندار، با عضویت کلیه 
دستگاههای ذی ربط تشکیل شود«. بنابر تبصره۱ این ماده »معاون امور عمرانی استاندار و 
معاون فرماندار به ترتیب جانشین استاندار و فرماندار در شورای هماهنگی مدیریت بحران 
استان و شهرستان خواهند بود و جملگی موظف به هماهنگی و پاسخگویی به سازمان 
هستند«. هرچند قانون این موارد را پیش بینی کرده است و در حال حاضر سازمان مدیریت 
بحران به ریاست اسماعیل نجار به عنوان زیرمجموعه وزارت کشور در حال فعالیت است، 
اما گویا این سازمان نتوانسته آنگونه که باید از ظرفیت های قانونی خود برای پیش بینی و 
آمادگی بهره ببرد؛ شاید به همین سبب مقابله با بحران های سال ها اخیر چون زلزله و سیل 
و ... دشوار شده است. تا جایی که امروز بحران به خانه رئیس این سازمان هم رسیده و به 

گفته سخنگوی این سازمان نجار به دلیل ابتلا به کرونا در قرنطینه خانگی به سر می برد.
تمام دولت درگیر حل بحران

روزچهارشنبه  حسن روحانی، رئیس جمهور، درباره عملکرد دولت در معضل کرونا گفت: 
این گونه تعبیر شده که رئیس جمهور و وزیر کشور مسئولیتی ندارد و وزیر بهداشت و درمان 
گرفتار شده است و همه بار به دوش اوست. البته وزیر بهداشت و درمان و همه همکاران 
آنها بار سنگینی را بر دوش دارند. پزشکان و پرستاران، بیمارستان های مختلف و مراکز 
درمانی، بهداشتی آنها یک مسوولیت بسیار سنگینی را بر دوش دارند. باز هم از آنها تشکر 
و سپاس گزاری می کنیم. دست آنها را می بوسیم.  وی در بخش دیگری از صحبت های 
خود تأکید کرد: همه وزیران ما امروز درگیر هستند؛  تمام وزیران اقتصادی و مسئولین ما 
درگیر این مسئله هستند. از رئیس سازمان برنامه و بودجه گرفته برای این که اگر جایی نیاز 
به پول باشد تأمین مالی کند؛ از معاون اقتصادی رئیس جمهور که موظف است جلسات 
لازم اقتصادی  در این زمینه را مرتب برگزار کند. وزیر اقتصادی و رئیس بانک مرکزی ما 
درگیر هستند برای تأمین ریال و دلار برای اینکه چیزی بخریم. کالاهای اساسی مردم و آنچه 
که برای پزشکی لازم است و تمام بخش های تحقیقاتی و علمی ما درگیر هستند. معاونت 
فناوری ریاست جمهوری، وزارت علوم، وزارت دفاع و تمام بخش هایی که توان دارند باید در 
این زمینه کار کنند. کیت، ماسک و وسیله ای که مورد نیاز است. راجع به ریشه یابی و نحوه 

مقابله با آن همه فعال هستند. یک نفر نیست که در دولت ما درگیر نباشد.
فرماندهی رئیس جمهور با اختیارات کامل، ممکن است

محمدحسین مقیمی استاندار پیشین تهران، هفته گذشته به ایرناپلاس گفت: اختیارات 
رئیس جمهوری محدود شده و همین موضوع باعث ایجاد بحران می شود. ما اقدامات 
دولت را نمی بینیم. همین موضوع کرونا را دولت خیلی خوب دارد پیگیری می کند و خیلی 
سریع در این باره تصمیم گرفته  است. در عین حال، همزمان با مسئله کرونا، دولت درحال 
پیگیری بروز سیل در مناطق مختلف است و حتی با همکاری مردم بومی، بعضی مناطق 
تخلیه شده اند؛ اما چرا اقدامات دولت دیده نمی شود؟  وی تأکید داشت: »در مورد کرونا 
بگذارند رئیس جمهور کار خود را بکند، بحران به وجود نمی آید«. اما آیا نهادهای مختلف 

کشوری و لشکری که ذیل دولت فعالیت نمی کنند تابع دستورات رئیس جمهور هستند؟
آیت الله ابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه،روزچهارشنبه در حاشیه جلسه ستاد فرماندهی 
عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلان شهر تهران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ستاد 
مبارزه با کرونا در سطح عالی ترین مسئولین کشور است، یعنی اینکه این ستاد عالی است 
و باید علی القاعده با ریاست رئیس جمهور تشکیل جلسه دهد و اجرا کردن مصوبات را 
پیگیری کند. وزیر بهداشت نکاتی را مطرح کرد و مصوباتی در ستاد فرماندهی عملیات 
مدیریت بیماری کرونا و شورای عالی امنیت ملی تصویب شد که به تنفیذ مقام معظم رهبری 
نیز رسید و جنبه قانونی پیدا کرد.وی با بیانی صریح اظهار داشت:  جلسه ستاد مقابله با 
کرونا در عالی ترین سطح درصورت نیاز هرروز برگزار شود نه هفته ای یک بار!حال با تأکیداتی 
که دو قوه مقننه و قضائیه برای در اختیار گرفتن فرماندهی ستاد مقابله با کرونا،توسط 
رئیس جمهور اظهار داشته اند، می توان انتظار داشت که به خصوص قوه قضائیه با ارگان ها 
و نهادهایی که از دستور این ستاد و رئیس جمهور تخطی می کنند، مماشات نکند و با تمام 

قدرت قانونی خود با آنها برخورد نماید. لازمه مسئولیت کامل، اختیارات کامل است. 

سایه  سال  پایانی  روزهای  در  درست  که  بود  ناخوانده ای  میهمان  همان  کرونا 
سنگینش را بر روی کشور انداخت و البته دردسرهای این میهمان بیشتر از همه 

دامنگیر قوه مقننه شد. 
هرچند ۲۴ بهمن ماه سردار جلالی )رئیس پدافند غیرعامل( مقابل دوربین های 
صدا و سیما اعلام کرد هیچ مورد اثبات شده ورود کرونا به کشور وجود ندارد  اما به 
فاصله پنج روز خبرها درباره قربانیان کرونا در ایران و استان قم، باعث شد وزارت 
بهداشت دو روز مانده به انتخابات اخطارهای لازم درباره شیوع ویروس »کووید ۱۹« 
یا همان »کرونا« را اعلام کند. مهمانی نامرئی که در اوج روزهای تبلیغات یازدهمین 
انتخابات مجلس پا به ایران گذاشته داشته و گویا کسی چندان از حضور آن خبر 
نداشته است. بعد از انتخابات هم دیگر کار از کار گذشته بود و تعداد قابل توجهی 
از شهروندان و کاندیداهای انتخابات مجلس به این ویروس مبتلا شدند و شیوع آن با 
چنان سرعتی به پیش رفت که سایه سنگینش را بر ساختمان هرمی میدان بهارستان 
انداخت و باعث تعطیلی خانه ملت در روزهای پایانی سال ۹۸ شد. اما شاید بد نباشد 

به آنچه ویروس کرونا در خانه ملت رقم زد نگاهی بیاندازیم.
کرونا و مهمترین لایحه مالی کشور 

پیش از آنکه تعطیلات نمایندگان مجلس برای انتخابات و تبلیغات انتخاباتی آغاز 
شود قرار بود ۴ اسفند ماه لایحه بودجه ۹۹ که نیمه اذر ماه دولت آن را به مجلس 
داده بود و در کمیسیون تلفیق به بحث گذاشته شده بود راهی صحن علنی مجلس 
شود تا نمایندگان با رای خود تکلیف یک سال مالی مجلس را مشخص کنند. اولین 
جلسه مجلس بعد از انتخابات دوشنبه ۵ اسفند بود و بررسی لایحه بودجه ۹۹ هم جزو 
اولین هایی بود که در دستور کار بهارستانی ها قرار گرفت اما بحث و جدل ها و ایرادات 
به لایحه بودجه هرچند رنگ تخصصی به خود گرفته بود اما وقتی به رای گذاشته شد 
نتیجه حیرآت آور بود، کلیات بودجه رد شد. دست رد نمایندگان به مهمترین لایحه 
مالی دولت آن هم در اولین جلسه ای که حرف و حدیث کرونا نقل هر محفلی شده 
بود نمی توانست چندان بی ارتباط با این موضوع باشد مسئله ای که امیرآبادی نماینده 
قم پرده از آن برداشت و به خبرنگاران گفت این تصمیم نمایندگان از ترس کرونا بود. او 
گفت: »نمایندگان از ترس شیوع بیماری کرونا کلیات بودجه را رد کردند چرا که در  غیر 

این صورت جلسات مجلس هر روز در دو شیفت ادامه پیدا می کرد.«
مشکل فقط رد شدن لایحه بودجه نبود و تازه ماجرا شروع شد. طبق آئین نامه داخلی 
مجلس وقتی کلیات بودجه در مجلس رد می شود باید برای اصلاح به دولت ارجاع 
شود اما پشت درهای بسته جلسه غیر علنی روز سه شنبه تصمیم دیگری گرفته 
شد. درواقع هیات رئیسه تصمیم گرفت به جای آنکه لایحه بودجه را به دولت ارجاع 
دهد آن را برای اصلاح به کمیسیون تلفیق بفرستد. لاریجانی در آن روز بعد از پایان 
جلسه غیرعلنی گفت: » بر اساس تبصره ۳ ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس اگر 
کمیسیون تلفیق گزارش بودجه را رد کند و سپس مجلس هم آن را رد کند، این لایحه 

باید به دولت باز گردد و دولت باید لایحه جدیدی ارائه دهد اما در حالتی که کمیسیون 
آن را تأیید کرده و مجلس آن را رد کرده است، سکوت آیین نامه ای وجود دارد. بر 
اساس بررسی هایی که ما در هیئت رئیسه مجلس انجام دادیم، به این نتیجه رسیدیم 
که کمیسیون تلفیق از این ساعت تشکیل جلسه دهد و لایحه بودجه ۹۹ را بررسی و 
اصلاح کند.« با این تفسیر هیات رئیسه لایحه بودجه راهی کمیسیون تلفیق شد تا 
ایراداتش در آنجا رتق و فتق شود و دوباره به صحن بازگردد اما در این مسیر هم »افتاد 
مشکل ها« چراکه بعد از جلسه روز سه شنبه ۶ اسفند و مثبت اعلام شدن تست کرونا 
تعدادی از نمایندگان مجلس وزیر بهداشت در راس »ستاد مقابله با کرونا« دستور داد 
مجلس باید تعطیل شود. حالا تعطیلی مجلس از یک طرف و بلاتکلیفی لایحه بودجه 

در کمیسیون تلفیق از سوی دیگر تبدیل به مشکل دیگری شد.
نهایتا ویروس کرونا موجب شد تا لایحه ای که باید از کمیسیون تلفیق به صحن 
می آمد از شورای نگهبان سردرآورد. ماجرا هم این طور اتفاق افتاد که علی لاریجانی 
تا برخی  را به مجلس می داد  این اختیار  با توسل به اصل ۸۵ قانون اساسی که 
وظایف خود را به یک کمیسیون تخصصی خود تفویض کند، نمایندگان مجلس نیز 
به صورت تلفنی موافقت شان را با این موضوع اعلام کرده بودند.  اما از آنجا که اصل 
هشتادوپنجی شدن لایحه بودجه خلاف آیین نامه مجلس و قانون بود رئیس مجلس 
باید برای پیشبرد تنها راهکار پیش روی لایحه بودجه و معطل نماندن بودجه دولت به 
حکم رهبری توسل می جست. علی لاریجانی برای عبور از این مشکل در نامه ای به 
رهبری این موضوع را مطرح کرد و اجازه خواست تا مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه 
در مورد لایحه بودجه سال ۹۹ به عنوان مصوبه مجلس تقدیم شورای نگهبان شود 
و همان مصوبه در صورت تائید شورا به عنوان قانون به دولت ابلاغ شود تا از ابتدای 
سال جدید قانون بودجه اجرایی شود. درخواستی که با موافقت رهبری عملیاتی شد 

و حکم حکومتی تکلیف اصل هشتادوپنجی شدن لایحه بودجه را مشخص کرد.
البته ایرادات شورای نگهبان و بررسی رفع ایرادات لایحه بودجه همچنان دردسری 
است که پرونده لایحه بودجه را نبسته و نائب رئیس مجلس می گوید قرار است جلسه 
علنی مجلس هفته آینده در این رابطه به صورت مجازی برگزار شود.  عبدالرضا مصری 
نائب رئیس مجلس در این رابطه به فارس گفته است:»جلسه مجلس هفته آینده به 
صورت مجازی برگزار خواهد شد. در این جلسه نمایندگان از طریق سیستم های 
کامپیوتری خود حضورشان را اعلام خواهند کرد و نظرات و پیشنهادات خود را اعلام 
می کنند. قرار است تا در این نشست لایحه بودجه سال ۹۹ اعاده شده از سوی شورای 

نگهبان برای رفع ایرادات مورد رسیدگی قرار گیرد.« 
کرونا خانه ملت را تعطیل کرد

دیگر چند روزی بود که همه به حضور این میهمان ناخوانده و دردسرساز آگاه 
شده بودند و در این میان تعدادی به دامش گرفتار شده بودند و دیگرانی هم که 
سالم مانده بودند عقل  به آنها نهیب می زد که خود را در مقابل این ویروس محافظت 

کنند. مجلس و ساکنانش هم از این قاعده مستثنی نبودند و ۵ اسفند یعنی اولین 
جلسه خانه ملت بعد از یازدهمین انتخابات مجلس در حالی برگزار شد که تعداد قابل 
توجهی از نمایندگان غایب بودند؛ آنطور که برخی نمایندگان می گفتند از دو روز قبل 
یعنی روز شنبه حرف و حدیث وجود داشت تا مجلس برای جلوگیری از شیوع این 
ویروس تعطیل کننداما این موضوع اتفاق نیفتاد و روز دوشنبه درحالی که تعدادی از 
نمایندگان ماسک به صورت داشتند مجلس تشکیل شد.در این میان حال ناخوش 
نماینده قم نمایندگان را بیشتر نگران کرد، احمد امیرآبادی که گفته می شد با حالت 
تب به مجلس آمده بود هنوز جلسه به پایان نرسیده بود که مجبور شد صحن را ترک 
کند و هین مسئله موجب شد تا به سرعت صندلی و میز او را ضدعفونی کنند. البته او 
بعد از این ماجرا به شائبه مبتلا  شدنش به کرونا واکنش نشان داد و این موضوع را رد 
کرد. اما  در این میان تست کرونا ۲۳ نماینده مثبت اعلام شد. محمود صادقی نماینده 
تهران یکی از اولین نمایندگانی بود که در صفحه توئیتر خود اعلام کرد که به کرونا 
مبتلا شده است؛ البته چند روز بعد از این مسئله او همچنان در توئیتر حضور پررنگی 
داشت و همین موضوع موجب شد تا کاربران توئیتر از او بخواهند تا جواب تست را 
در صفحه خود منتشر کند. بعد از محمود صادقی، مجتبی ذوالنوری نماینده دیگر 
مردم قم که به گفته برخی نمایندگان حاضر نشده بود تست کرونا بدهد در ویدئویی 
اعلام کرد او نیز به این ویروس مبتلا شده است.غلامرضا کاتب نماینده گرمسار  و 
عضو هیات نظارت بر صدا و سیما از دیگر نمایندگانی بود که تست کرونا او مثبت 
اعلام شد و در حال حاضر در قرنطینه به سر می برد. برخی نمایندگان استان کرمانشاه 
نیز در لیست نمایندگان مبتلا به کرونا قرار گرفتند. کرونا حتی این مجلس را درگیر 
نکرد و برخی نمایندگان مجلس یازدهم را هم که گویا بخاطر درگیر بودن در تبلیغات 
انتخابات به این ویروس مبتلا شده بودند را گرفتار کرد. آنچنان که مجلس شروع نشده 
دو نماینده تهران و آستانه اشرفیه جان خود را به این خاطر از دست دادند و برخی دیگر 

نیز مبتلا و در قرنطینه هستند.
لاریجانی و میدان داری در روزهای کرونایی

دوهفته ای می شود که مجلس به دستور ستاد کرونا تعطیل شده است اما این 
تعطیلی به معنای بسته شدن درب خانه ملت نبود بلکه علی  لاریجانی به عنوان رئیس 
قوه مقننه در این روزها همچنان چراغ این ساختمان را برای بررسی و پیگیری ها روشن 
نگه داشته است. از جلسات با وزیر بهداشت گرفته تا نامه نگاری ها با مقامات در سطح 
داخلی و منطقه ای؛ لاریجانی که روز دوشنبه جلسه ای با وزیر بهداشت برای بررسی 
وضعیت در مجلس داشت جلسه ای که بعد از آن موضوع نامه نگاری لاریجانی درباره 
تغییر ریاست ستاد کرونا بر سر زبان ها افتاد مسئله ای که مسعود پزشکیان درباره آن 

توضیح داد و گفت منظور از نامه، مصوبات شورای عالی امنیت ملی بوده است.
واقعیت این است که در روزهای گذشته یکی از انتقادهایی که بسیار شنیده می شد 
جزیره ای عمل کردن ارگان ها، نهادها و ... در مقابله با دستورات ستاد مقابله با کرونا 
است و همین موضوع موجب شد تا لاریجانی به عنوان یک میانجی نقش هماهنگ  
کننده میان دستگاه ها عمل کند. مسئله ای که مسعود پزشکیان هم به آن اشاره کرد 
و گفت: » رئیس مجلس شورای اسلامی با سایر سران قوا،  وزیر کشور، وزیر بهداشت 
و استانداران  درباره لزوم هماهنگی های بیشتر برای جلوگیری از تشدید شیوع کرونا 
صحبت کرده  و  در این باره پیگیری های مداوم روزانه داشته اند.« پزشکیان با اشاره 
به نقش رییس مجلس در ایجاد هماهنگی بین بخش های مختلف برای هماهنگ 
سازی فرایند مقابله با کرونا گفت: ایشان با تمام ظرفیت برای ارتقای سطح هماهنگی 
و هم افزایی در حاکمیت برای مهار این ویروس به میدان آمده و بر اجرای مصوبات 

شورای عالی امنیت ملی تاکید دارد.
پیگیری های لاریجانی با استانداران و مسوولان در استان های درگیر هم ادامه پیدا 
کرد و از تامین بوجه لازم برای آنها گفت. لاریجانی برای یافت راهی به منظور کمک به 
مقابله با کرونا پا از حدود مرزهای داخلی هم فراتر گذاشت و وارد رایزنی های منطقه ای 
شد. او با روسای مجالس کویت و عمان نیز وارد گفت و گو شد و برای مقابله با این 
ویروس به رایزنی های منطقه ای روی آورد. او همچنین دست به قلم شد و در نامه های 
جداگانه خطاب به رئیس اتحادیه بین المجالس و روسای مجالس کشورهای اسلامی 
و آسیایی، خواستار همصدایی جامعه بین المللی و مواضع اصولی برای لغو فوری همه 

تحریم های ایران از جمله تحریم های پزشکی شد.
نمایندگان و بحران کرونا 

فضای مجازی و واقعی ندارد بعد از انتشار خبر تعطیلی مجلس انتقادهای زیادی 
مطرح شد که چرا نمایندگان در این شرایط مجلس را تعطیل کردند اما واقعیت 
این جاست که بسیاری از آنها در حوزه های انتخابیه به ویژه در استان های بحرانی 
مانند مازندران، گیلان و ...با این ویروس درگیر شده و درکنار مسئولان استانی و محلی 
هستند و تاکید اصلی بر خانه ماندن مردم،پرهیز از سفر و ضرورت کمک رسانی و 
فراهم سازی اقلام بهداشتی مقابله با کرونا دارند.برخی نیز فراتر از این موضوع حتی 

پیشنهاد دادند تا حقوق شان به حساب وزارت بهداشت واریز شود.

مهمان ناخوانده درهای مجلس را قفل کرد؛

لاریجانی و میدان داری در روزهای کرونایی

یک کارشناس مسائل سیاست خارجی و پرونده انرژی هسته ای 
ایران معتقد است تا کنون در تعامل آژانس با ایران نگرشی منفی 
حاکم بوده و اصل را بر آن گذاشته اند که ایران تخلفی را انجام 
داده و آنها در پی کشف آن هستند. این در شرایطی است که رفتار 
آژانس با دیگر کشورها همانند کره جنوبی و مصر متفاوت بوده و بر 
مبنای حسن نیت بوده است. متاسفانه در ارتباط با ایران به جای 
حسن نیت اصل را بر سوء نیت گذاشته است. رحمان قهرمان پور، 
در ارتباط با اظهارات جدید رافائل گروسی پیرامون عدم همکاری 
ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی، در موضوع بازدید از دو 
سایت هسته ای کشورمان به خبرنگار »انتخاب« گفت: »رافائل 
گروسی اساسا بیشتر در بخش فنی آژانس فعالیت داشته است، 
بنابراین تا کنون با موضوع برنامه هسته ای ایران برخوردی فنی 
داشته باشد و تلاش کرده مساله را به سمت سیاسی شدن سوق 
سیاسی  فشارهای  اخیر  جنجال های  در  وجود  این  با  ندهد. 
آمریکا و اسراییل را به وضوح می توان مشاهده کرد. برای نمونه 
داستان »تورقوز آباد« را بنیامین نتانیاهو مطرح و دونالد ترامپ 
مورد حمایت قرار داد. در واقع بنابر عقیده بسیاری از کارشناسان 
مسائل خلع سلاح این موضوع، اهمیتی ویژه نداشت و مربوط به 
گذشته بود. در واقع، داستان بیشتر در قالب همان  پی ام دی 
)ابعاد احتمالی نظامی( برنامه هسته ای ایران قابل تحلیل و طرح 
بود.« وی افزود: »انتظار این بود که گروسی مانور چندانی بر روی 
این قضیه نداشته باشد اما با بیانیه اخیر آژانس موضوع شکل 
جدی تری به خود گرفته است. به نظر می رسد در سال ۹۹ ایران و 
آژانس دوره ای سخت از تعامل را در پیش داشته باشند. شواهد امر 
نشان گر آن است هر دو طرف خود را برای این دوره دشوار آماده 
کرده اند. طبیعتا بعد از برداشته شدن گام نهایی کاهش تعهدات 
برجامی از سوی کشورمان، آمریکا و اسراییل فشار خود را بر روی 

آژانس و شورای حکام برای تحت فشار قرار دادن ایران افزایش 
داده اند. از طرف دیگر ایران این حق را برای خود قائل می شود که 
فعالیت های هسته ای خود را پیش ببرد. لذا اظهارات و بیانیه اخیر 
مدیر کل آژانس مقدمه ای برای آغاز یک دوره پرتنش در روابط 
ایران و آژانس در یک یا دو سال آینده خواهد بود.«  این کارشناس 
مسائل سیاست خارجی و انرژی هسته ای در بخشی دیگر از 
گفته های خود تصریح کرد: »آن چه که در سال های بعد از ۱۳۸۲ 
تاکنون، یعنی در ۱۶ سال گذشته شاهد بوده ایم، نشان دهنده 
ایران  هسته ای  پرونده  در  طورمستقیم  به  آژانس  که  است  آن 
سهیم نبوده و بیشتر یک مفسر فنی و حقوقی بوده است، بدین 
معنی که اگر اجماعی در خارج از آژانس پیرامون فشار بر ایران 
شکل گرفته از سوی این نهاد با مقاومت روبه رو نشده است و اگر 
اجماعی نیز وجود نداشته، آژانس به تنهایی نتوانسته این اجماع 
را ایجاد کند. در واقع رفتار آژانس تابعی از رفتار بلوک های قدرت 
در شورای حکام به ویژه کشور های غربی است. عملکرد آژانس تا 
کنون نشانگر آن است که این نهاد نمی تواند روند سیاسی موجود 
در موضوع هسته ای ایران را تغییر بدهد.« قهرمان پور در ادامه 
تصریح کرد: »در ارتباط با نوع تعامل ایران با این نهاد بین الملی 
لحاظ کردن دو نکته ضروری به نظر می رسد؛ یکی اینکه آژانس 
تا کنون تابع تصمیمات و کنش  قدرت های حاضر در بلوک غرب  
بوده است/ در چنین شرایطی منطقی نیست که ایران به صورت 
دو جانبه سرفصلی جدید را در تعامل با آژانس باز کند. واقعیت این 
است که مساله هسته ای ایران در محدوده خارج از آژانس مطرح 
است و حتی امکان فعال شدن مکانیسم ماشه نیز تابع مناسبات، 
چانه زنی ها و تعاملات ایران و اروپا خواهد بود. نکته دوم پیرامون  
اینکه اگر ایران به آژانس اجازه بدهد به صورت  آزادانه از تاسیسات 
هسته ای مختلف و بر اساس فرضیات مطرح شده از بیرون  بازدید 

داشته باشد،  روندی معقول شکل نخواهد گرفت و تجربیات 
گذشته نشان می دهد خواسته های ان ها بیشتر نیز خواهد شد.« 
این کارشناس مسائل هسته ابی در بخشی دیگر از اظهارات خود 
نیز در راستایی  تاکید کرد: »بر اساس تصویب شورای امنیت 
آزمایی اصل بر صحت ادعاهای طرف است. بر خلاف این رویه 
بارها شاهد بوده ایم با وجود  اینکه ایران همکاری هایی حتی فراتر 
از اصول مقرر پیرامون شفافیت را در همکاری با آژانس انجام داده 
اما این نهاد از این امر برای طرح موضوعات و پرسش های جدید 
بهره گرفته است.«  وی در پایان تصریح کرد: »تا کنون در تعامل 

آژانس با ایران نگرشی منفی حاکم بوده و اصل را بر آن گذاشته اند 
که ایران تخلفی را انجام داده و آنها در پی کشف آن هستند. این 
در شرایطی است که رفتار آژانس با دیگر کشورها همانند کره 
جنوبی و مصر متفاوت بوده و بر مبنای حسن نیت بوده است. 
متاسفانه در ارتباط با ایران به جای حسن نیت اصل را بر سوء نیت 
گذاشته است. این مساله موجب محتاط تر رفتار کردن ایران با 
آژانس شده است. قاعدتا ایران در برابر  فشار های وارده مقاومت 
بیشتری خواهد کرد اگر اکنون ایران تسلیم ادعاهای اخیر شود 

در آینده ادعاهای بیشتری مطرح خواهد شد.«

رحمان قهرمان پور تحلیلگر سیاست خارجی :

چرا رفتار آژانس با ایران تفاوت کرده است؟

سفیر پیشین ایران در عراق گفت: اتهام دست داشتن در حمله به پایگاه آمریکایی در حالی متوجه ایران شده است که هم پارلمان 
عراق با مصوبه خود و هم مردم با حضور در راهپیمایی میلیونی اعلام کردند که خواهان خروج آمریکا از کشورشان هستند و حضور 

آنها را دیگر برنمی تابند. 
حسن دانایی فر در گفت وگویی در واکنش به اتهام زنی ایالات متحده به ایران مبنی بر دست داشتن در حملات صورت گرفته به 
پایگاه »التاجی« عراق که محل استقرار نیروهای آمریکایی در این کشور است، گفت: آمریکایی ها اگر از این حرف ها نزنند عجیب 
است. ایالات متحده همواره علاقمند است مشکلات خودش را که ناشی از رفتارهای نسنجیده و غلط است را با اتهام زنی به دیگران 

جبران کند. 
وی ادامه داد: این اتهام در حالی متوجه ایران شده است که هم پارلمان عراق با مصوبه خود و هم مردم با حضور در راهپیمایی 
میلیونی اعلام کردند که خواهان خروج آمریکا از کشورشان هستند و حضور آنها را دیگر برنمی تابند که باعث شده آمریکایی ها به 

بهانه های مختلفی در حال اتهام زنی به دیگران باشند.    
دانایی فر افزود: طبیعی است که در واکنش به اقدامات آمریکا، جوانان عراقی هم حملاتی را به مواضع متجاوزان صورت دهند اما 
اینکه آمریکا منشأ این حملات را متوجه خارج از عراق و دور از اراده مردم این کشور عنوان کند، توهین به مردم عراق و فرافکنی هایی 

است که عادت آمریکایی هاست. 
سفیر پیشین کشورمان در عراق همچنین در خصوص امکان شکل گیری تلاش های خارجی برای ناامن کردن عراق و اتهام زنی به 
ایران پس از عدم موفقیت محمدتوفیق علاوی در تشکیل کابینه گفت: بخش قابل توجهی از آنچه در عراق اتفاق می افتد ناشی از 
دخالت های بیگانگان است که به دنبال اهداف خودشان تلاش می کنند اقداماتی را انجام دهند و از این فضای گل آلود به وجود آمده 

بتوانند استفاده کنند که البته معتقد هستم که مردم عراق متوجه این موضوع هستند. 
وی افزود: بخشی از مسائل پیش آمده هم البته مربوط به نظام دموکراسی داخل عراق است که بسیاری از کشورهای خاورمیانه نیز 
با همین نظام چنین تبعاتی را نیز تجربه کرده اند و ما شاهد هستیم که تشکیل دولت ها زمان زیادی را دربرمی گیرد؛ با این حال به نظر 
می رسد اگر آمریکا دست از دخالت های خود بردارد نخبگان عراقی نیز در راستای تشکیل کابینه به توافق برسند.  دانایی فر ادامه 
داد: آمریکا در حال حاضر در پی برهم زدن بازی در عراق است و از روز گذشته نیز شاهد اقدامات نسنجیده آنها در رابطه با حمله به 
پایگاه های حشدالشعبی هستیم که ممکن است عراق را وارد مراحل خطرناکی کند. ما امیدوار هستیم دولت هرچه زودتر در عراق 

تشکیل شود تا در برهه کاهش قیمت نفت و همچنین بحران شیوع کرونا، شاهد ثبات سیاسی در همسایه غربی خود باشیم.  

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: بعید است آمریکا در رابطه با لغو تحریم ها در بخش دارو و تجهیزات پزشکی مورد نیاز 
برای مقابله با کرونا اقدام عملی انجام دهد، اساسا هدف آمریکا در این رابطه انسانی نیست بلکه به دنبال بهره برداری سیاسی 

و تبلیغاتی است. 
حسن بهشتی پور با اشاره به اظهارات مقامات آمریکایی درباره کمک به ایران در زمینه تامین اقلام پزشکی و دارویی و از 
سویی تحریم های همه جانبه که امکان تامین این اقلام را به ایران و شرکت های بین المللی نمی دهد گفت: روشی که آمریکا 
در پیش گرفته است روشی تبلیغاتی در صحنه رسانه هاست و کتمان واقعیت هایی است که در بحث تحریم ایران حتی در 

بخش غذا و دارو وجود دارد.
وی افزود: ما دیدیم که تحریم های آمریکا چه تاثیری بر دارو و تجهیزات مورد نیاز بیماران خاص از جمله بیماران پروانه ای 
گذاشت و تعدادی از این عزیزان به خاطر نبود تجهیزات دارویی فوت کردند. نمی دانم اسم این سیاست و رفتار آمریکا را چه 
باید گذاشت. در بحث شیوع ویروس کرونا نیز ایران به کیت های تشخیصی نیاز دارد و نمی تواند با توجه به نیاز فوری کشور در 
داخل آنها را تامین کند و از یک یا دو کشور صرفا آن را تهیه کند به علاوه نیاز به تجهیزات پزشکی و ضد عفونی در بیمارستان ها 

و برای مردم قابل توجه است. در این شرایط این اظهارات ضد و نقیض آمریکا برای کمک به ایران فقط شعار است. 
این کارشناس مسائل بین الملل خاطرنشان کرد: من بعید می دانم آمریکا با وجود درخواست کشورهای مختلف و مراجع 
بین المللی برای لغو تحریم ها علیه ایران، حاضر به اقدام عملی در این رابطه شود. گروه تندرو در کاخ سفید به ویژه مایک 
پمپئو وزیر خارجه آمریکا مانع این کار است. ما  انتظار نداریم که آمریکا انعطاف و رحم و شفقتی در این رابطه از خود نشان دهد. 

معتقدم باید هم چنان متکی به خود و نیروها و توان داخلی باشیم و با این بیماری و ویروس مقابله کنیم.
بهشتی پور درباره این که ترامپ و مقامات آمریکایی تاکید دارند که ایران برای دریافت کمک های پزشکی از آمریکا درخواست 
رسمی کند، اظهار کرد: راه حل این است که کمک های پزشکی از طریق صلیب سرخ بین المللی ارسال شود و نیاز به 
درخواست رسمی نیست. در حوادث غیرمترقبه هم روند به این شکل است که کشورها کمک هایشان را از طریق صلیب سرخ 

جهانی ارسال می کنند.
وی گفت: آمریکا می تواند در کوتاه ترین زمان ممکن دستور لغو تحریم ها را مثلا برای شش ماه آینده در حوزه دارویی و 
بهداشتی صادر کند و به شرکت ها اجازه دهد تا از مسیرهای بانکی مشخص این تجهیزات به ایران ارسال شود، اما بعید است 
دست به این کار بزند چرا که اساسا هدفشان در این رابطه انسانی نیست بلکه به دنبال بهره برداری سیاسی و تبلیغاتی هستند. 

دانایی فر سفیر پیشین ایران در عراق :

مردم عراق دیگر حضور آمریکا در کشورشان را برنمی تابند 
بهشتی پور کارشناس مسایل بین الملل: 

لغو تحریم ها از سوی آمریکا برای مقابله با کرونا بعید است



آخرین آمار مبتلایان وفوتی ها کرونا در کشور 
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
تاکنون ۱۱ هزار و ۳۶۴ نفر در کشور به ویروس کرونا مبتلا شده و ۵۱۴ نفر به علت ابتلا به این 
ویروس فوت کرده و سه هزار و ۵۲۹ نفر نیز بهبود یافته اند. کیانوش جهانپور روز جمعه درباره 
آخرین آمار ابتلای قطعی و فوت ناشی از ابتلا به ویروس کرونا در کشور بیان کرد: از ظهر دیروز 
تا امروز و بر اساس نتایج آزمایشگاهی، ۱۲۸۹ مورد بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی شد و کل مبتلایان به این بیماری در کشور به ۱۱ هزار و ۳۶۴ نفر افزایش یافت.وی ادامه 
داد: خوشبختانه تا کنون سه هزار ۵۲۹ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ بهبود یافته و ترخیص 
شده اند.جهانپور گفت: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۸۵ نفر از مبتلایان جدید کووید 
۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری در کشور به ۵۱۴ مورد رسید. 
وی درباره موارد جدید بیماران کووید ۱۹ در کشور به تفکیک استان ها نیز اظهار کرد: تهران ۳۰۳ 
نفر، قم ۴۲ نفر، گیلان ۷۱ نفر، اصفهان ۱۱۰ نفر، البرز ۶ نفر، مازندران ۱۹۲ نفر، مرکزی ۴۸ نفر، 
قزوین ۱۲ نفر، سمنان ۳۸ نفر، گلستان ۲۱ نفر، خراسان رضوی ۱۱۰ نفر، فارس ۳۳ نفر، لرستان 
۲۵ نفر، آذربایجان شرقی ۹۷ نفر، خوزستان ۱۵ نفر، یزد ۴۶ نفر، زنجان ۲۰ نفر، کردستان ۹ 
نفر، اردبیل ۱۵ نفر، کرمانشاه ۱۵ نفر، کرمان ۱۲ نفر، همدان ۱۰ نفر، سیستان و بلوچستان ۲ 
نفر، هرمزگان ۴ نفر، ایلام ۸ نفر، آذربایجان غربی ۲۵ نفر و استان های خراسان جنوبی، خراسان 
شمالی، چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و بوشهر بودن موارد ابتلای قطعی جدید 
به ویروس کرونا جدید گزارش شده اند. جهانپور گفت: آمار استان های اصفهان و خراسان رضوی 
با توجه به مسافرپذیر بودن، در حال افزایش است و از مردم می خواهیم که به این استان ها سفر 

نکنند.

تکذیب ساخت قطعه جدید در بهشت معصومه قم
مدیرعامل سازمان آرامستان های قم با رد شایعات رسانه های غربی در احداث قطعات جدید از 
جمله یک قطعه بحران در آرامستان بهشت معصومه قم گفت: در سال ۹۸ هیچ قطعه جدید یا قطعه 
بحرانی در آرامستان بهشت معصومه قم ساخته نشده است. سید سیف الدین موسوی نیارکی" بیان 
کرد: قبرهای قطعه ۴۱ آرامستان بهشت معصومه که به قطعه بحران معروف است از ۴ سال گذشته 
ساخته شده است.وی اضافه کرد: ساختار قبرهای این قطعه به وضوح نشان از این دارد که از مدت 
ساخته شدن آن ها چند سال می گذرد اما به دلیل اینکه بحرانی در قم رخ نداده مورداستفاده قرار 
نگرفته است.مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم افزود: این قطعه برای کنترل وضعیت 
میدانی بحران در شرایطی در نظر گرفته شده که در صورت بروز یک اتفاق غیرمترقبه مانند زلزله، 
سیل و غیره تعداد زیادی از شهروندان جان خود را از دست بدهند.وی بیان داشت: مردم باید در برابر 
ویروس شایعاتی که توسط برخی رسانه ها دنبال می شوند هشیار باشند و آمار و اطلاعات واقعی را از 
مبادی رسمی دریافت کنند.موسوی نیارکی همچنین ابراز کرد: این قبرها مخصوص متوفیان کرونایی 
نیست و قبرهای جاری است، قبرهای بیماران کرونایی استانداردهای خاصی دارد که متوفیان در آن 

دفن می شوند.

مصوبه مجلس درباره سهمیه بنزین نوروزی لغو شد 
جلال میرزایی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به مصوبه مجلس در قالب 
لایحه بودجه ۹۹ مبنی بر تخصیص ۶۰ لیتر سهمیه بنزین برای نوروز، گفت: با توجه به شیوع گسترده 
ویروس کرونا در کشور و تاکیدات ستاد مقابله با گسترش این ویروس مبنی بر ممنوعیت سفر در ایام 
نوروز، فعلا این مصوبه مجلس لغو شده است.وی افزود : با توجه به شیوع گسترده ویروس کرونا، در 
پیشنهادی که مطرح کرده ایم، زمان واریز این سهمیه ۶۰ لیتری به کارت های سوخت، به دولت واگذار 
شده است.  عضو کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد: با توجه به اینکه زمان واریز سهمیه بنزین نوروزی 
به دولت واگذار شده، زمان آن هنوز مشخص نیست. میرزایی با اشاره به اخباری مبنی بر تخصیص 

سهمیه بنزین نوروزی در ایام تابستان نیز صحت ندارد. 
 

بازخوانی جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی در فرانسه یا اوکراین 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت: اوکراین و فرانسه پیشنهاد دادند که متخصصین ایرانی 
از لابراتورهای دو کشور برای بازخوانی استفاده کنند. موضوع، بازخوانی جعبه سیاه هواپیمایی 
اوکراینی توسط نهاد بررسی سوانح هوایی ایران در لابراتورهایی است که دارای شرایط فنی و همکاری 
مناسبی هستند. در صورت رسیدن به توافق نهایی در خصوص جزئیات همکاری ها، جعبه های سیاه 

در یکی از دو مرکز ) فرانسه یا اوکراین ( بازخوانی خواهد شد

تکذیب شهادت نیروهای ایرانی در سوریه 
مرکز استشاری ایران در واکنش به ادعاهای برخی رسانه ها مبنی بر شهادت نیروهای محور مقاومت 
در بوکمال سوریه، اعلام کرد که هیچ فردی در حملات دیروز شهید نشده است.به گزارش فارس، 
مرکز استشاری ایران در سوریه شایعات مربوط به حمله به مواضع نیروهای متحد ارتش سوریه در شهر 

»البوکمال«، )شرق سوریه( و شهادت شماری از این نیروها را تکذیب کرد.

 دکتر مینو محرز هم به کرونا مبتلا شد 
 فرهاد تیمورزاده، مدیر مسئول انتشارات تیمور زاده که مدیر مسئول نشریه طبیب نیز هست نوشت: 
باخبر شدیم که تست استاد گرامی سرکارخانم دکتر مینو محرز نیز مثبت شده است.البته حال عمومی 
ایشان خوب گزارش شده است و بنا شده در منزل، قرنطینه شوند.کرونا به ایران و ایرانی نشان داد که 

جامعه  پزشکی چگونه خود، سلامت و جانش را وقف سلامت مردم کرده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شنبه -بیست وچهارم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 5001

 استاندار قم گفت: ۲۲۳ مصوبه در ستاد بحران مقابله 
با کرونا در قم تصویب شد که احداث ۲ بیمارستان سیار و 

نقاهتگاه برای بیماران مهمترین دستاورد این ستاد است.
بحران  ستاد  عملکرد  تشریح  ضمن  سرمست  بهرام 
استان قم برای مقابله با بحران کرونا، اظهار داشت: ستاد 

پیشگیری و مقابله با بحران قم در نخستین ساعات پس از 
اعلام شیوع کرونا در قم در این زمینه مسائل را با شفافیت و 
صداقت با مردم در میان گذاشته و ۲۲۳ مصوبه را اجرا کرده 
است. وی ادامه داد: آگاهی بخشی به مردم در راستای 
رعایت نکات بهداشتی توأم با حفظ آرامش جامعه در دستور 

کار این ستاد بود.
بیمارستان در مرحله نخست  دو  قرنطینه  قم  استاندار 
بیماران،  تعداد  افزایش  با  افزود:  و  داد  قرار  توجه  مورد  را 
اختصاص سایر بیمارستان ها و ایجاد بیمارستان های سیار 
و نقاهتگاه با استفاده از ظرفیت نیروهای نظامی در دستور 

کار قرار گرفت.
وی با توجه به نیاز تکمیل بیمارستان امیرالمومنین )ع( 
و تجهیزات پزشکی و اقلام بهداشتی، از اختصاص مبلغ 
۱,۶۰۰ میلیارد ریال به بخش درمان قم خبر داد وگفت: 
در این راستا از رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت به ویژه 
دکتر لاریجانی ریاست مجلس شورای اسلامی قدردانی 

می کنیم .
ورودی و خروجی های استان کنترل می شود

 سرمست پیشگیری از شیوع بیشتر کرونا را از مهم ترین 
اولویت های استان قم طی سه هفته اخیر دانست و اظهار 
داشت: با استفاده از ظرفیت نیروهای نظامی و شهرداری 

نسبت به ضدعفونی معابر شهری اقداماتی انجام شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ایثار 
و جانفشانی پزشکان و پرستاران در این ایام قابل وصف و 
جبران نیست، گفت: پرداخت مطالبات کادر درمان استان 

قم نیز مورد پیگیری جدی بوده است.
استاندار قم همچنین با درخواست از مردم برای جدی 
و  ورودی  مبادی  کنترل  قرنطینه خانگی، گفت:  گرفتن 
خروجی استان در دستور کار قرار دارد و از هموطنان نیز 
خواستاریم در ایام پیش رو خصوصاً عید نوروز و نیمه شعبان 

از سفر به استان قم خودداری کنند.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

سال آینده ۳۰ بوستان جدید
 احداث می شود

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت :در سال ۹۹ برای 
توسعه فضاهای سبز شهری و ایجاد محیطی بهتر و شاداب تر برای شهروندان 
بالغ بر هزار و ۷۴۷ میلیارد ریال اعتبار پیشنهاد شده که بر اساس آن بیش از ۳۰ 
بوستان جدید احداث و بالغ بر ۱۲ میلیون مترمربع توسعه پارک جنگلی و ۱۷۰ 

هزار مترمربع توسعه پارک تفرجگاهی انجام خواهد شد.
مهرماه  از  سال ۱۳۹۹  بودجه  تدوین  فرایند  اینکه  بیان  با  رنجبر  محسن 
در شهرداری قم آغاز شده است، اظهار کرد: در این راستا بالغ بر ۱۵ جلسه 
مدیریتی و ۳۰ جلسه کارشناسی برگزار و با صرف بیش هزار نفر ساعت فعالیت، 
بودجه سال ۱۳۹۹ در سه قالب، بودجه طبقه بندی اقتصادی، قالب ماموریتی 
و قالب برنامه راهبردی تدوین و بودجه در تاریخ ۳۰ دی ماه به همراه مستندات 

لازم به شورای اسلامی شهر قم ارسال شد.
مهم ترین  به  اشاره  با  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون 
ویژگی های بودجه سال ۹۹ خاطرنشان کرد: سیاست گذاری اصل بودجه بر 
اساس خروجی سیستم بازخورد استراتژیک که عملکرد برنامه قم ۱۴۰۰ را تا 

پایان شهریور ماه ۹۸ رصد کرده، انجام شده است.
رنجبر با تاکید بر اینکه در سال ۹۹ منابع بودجه بر اساس میانگین نرخ رشد ۵ 
ساله و عملکرد سال ۹۸ و همچنین سایر موارد تأثیر گذار به مبلغ ۳۱ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد ریال برای شهرداری قم پیشنهاد شد، گفت: در بررسی های شورای 

اسلامی شهر این بودجه به عدد ۳۰ هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال کاهش یافت.
وی با اذعان به اینکه نسبت هزینه های جاری شهر و شهرداری به کل بودجه 
۲۰ درصد و به مبلغ ۶ هزار و ۲۶۰ میلیارد ریال است، افزود: از این مبلغ بیش از 
هزار و ۸۸۰ میلیارد ریال هزینه جاری شهر شامل نگهداری شهر در بخش های 
خدمات شهری، رفت و روب، جمع آوری پسماند و تخلفات شهری بوده و مبلغ 
هزار و ۲۰ میلیارد ریال جهت کمک به سازمان های آتش نشانی، اتوبوسرانی، 

تاکسیرانی، قطار شهری، پسماند و فرهنگی در نظر گرفته شده است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه بودجه هزینه 
جاری شهرداری به غیر از کمک به سازمان ها و هزینه جاری شهر علی رغم 
مباحث تورم و موضوعات اقتصادی نسبت به سال ۹۸ کمتر از ۱۰ درصد رشد 
داشته است، خاطرنشان کرد: مجموع سهم بخش تملک دارایی سرمایه ای 
و مالی از بودجه سال ۹۹ معادل ۷۹.۷ درصد برابر با ۲۴ هزار و ۵۵۹ میلیارد 
ریال است که سهم فعالیت های تملک دارایی های سرمایه ای که شامل اجرای 
پروژه های مدیریت شهری می شود از کل بودجه ۶۵ درصد معادل ۲۰ هزار و 
۱۷۰ میلیارد ریال خواهد بود و نسبت به بودجه عمرانی سال جاری بیش از 
۵۳ درصد معادل ۷ هزار میلیارد ریال رشد داشته که صرفاً فعالیت های عمرانی 

است.
سرانه ۱8.2 میلیون ریالی برای هر شهروند قمی دربودجه سال آینده

رنجبر سرانه درآمد حاصل از عوارض و خدمات بها پرداختی توسط شهروندان 
را به ازای هر شهروند حدود ۶.۳ میلیون ریال عنوان کرد و با تاکید بر اینکه سرانه 
هزینه مدیریت شهری شامل هزینه های نگهداری شهر اعم از رفت و روب، 
ایمنی، و نگهداری فضای سبز به ازای هر شهروند حدود ۲.۲ میلیون ریال 
خواهد بود، افزود: سرانه بودجه اجرای پروژه های عمرانی در سال ۱۳۹۹ به 
ازای هر شهروند حدود ۱۶ میلیون ریال است که سر جمع سرانه هزینه نگهداری 
و توسعه شهر به ازای هر شهروند را در سال ۱۳۹۹ به عدد ۱۸.۲ میلیون ریال 

می رساند.
آغاز عملیات احداث فاز ۵ بلوار عمار یاسر در سال آینده

تملک  عنوان  با  شهرداری  بدهی های  پرداخت  سهم  اینکه  بیان  با  وی 
دارایی های مالی از بودجه سال آینده ۴۳۷۰ میلیارد ریال معادل ۱۴ درصد کل 
بودجه است، به مهم ترین پروژه های سال ۹۹ که در بودجه این سال پیش بینی 
شده است اشاره کرد و گفت: تکمیل و بهره برداری از باغ پرندگا ، تکمیل و 
بهره برداری کامل از  تقاطع سه سطحه میدان ولی عصر)عج(، تکمیل تونل 
جمهوری ، تکمیل  تقاطع )فردوسی، پیامبر اعظم(، اجرای تقاطع خیابان 
کیوانفر و خیابان امام خمینی)ره(، تکمیل رینگ ترافیکی فردوسی و اتصال 
آن به بلوار امام رضا با شروع به احداث تقاطع های خیابان صدوق و فردوسی، 
تقاطع شهدای روحانیت جهت اتصال ادامه فردوسی از میدان ارتش به بلوار 
امام رضا)ع( و عبور از رودخانه و اتصال به منطقه دو و همچنین تقاطع میدان 
نماز واقع از تقاطع فردوسی و بلوار جمهوری و اجرای تقاطع غیر همسطح 

ورودی جاده جعفریه از جمله این پروژه ها است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم ادامه داد: از دیگر پروژه های 
سال آینده می توان به مکانیزاسیون پارکینگ امام خمینی)ره( و اضافه نمودن 
پله برقی برای سهولت رفت و آمد زایرین، آغاز به احداث فاز ۵ بلوار عمار یاسر، 

بهره برداری از دو شهربازی غدیر و معارفی اشاره کرد.
اختصاص ۱700 میلیارد ریال برای توسعه حمل و نقل عمومی

رنجبر خاطرنشان کرد: پیش بینی بیش از هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال برای 
مهم ترین  از  یکی  عمومی  نقل  و  حمل  ناوگان  نگهداری  و  تجهیز  توسعه 
موضوعات سال ۹۹ خواهد بود تا در کنار تکمیل رینگ ترافیکی باعث کاهش 

ترافیک و آلودگی های ناشی از آن شود.
وی با تاکید بر اینکه یکی از مشکلات عمده شهر قم سرعت پایین در پارکینگ 
سازی است که در سال ۹۹ بالغ بر هزارو ۵۰ میلیارد ریال منابع برای تملک و 
احداث پارکینگ در نظر گرفته شده است، افزود: در سال آینده برای تکمیل و 
راه اندازی ناوگان حمل و نقل ریلی بالغ بر ۴ هزار و ۱۲۰ میلیارد ریال اعتبار در 

بودجه پیشنهادی شهرداری در نظر گرفته شده است.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  اعلام کرد

کاهش بیش از ۵۰ درصدی استفاده از 
ناوگان حمل و نقل عمومی

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: به طور میانگین تراکنش 
کارت بلیط ناوگان اتوبوسرانی بیش از ۵۰ درصد کاهش داشته است.

امیر یزدی با بیان اینکه با وجود اینکه کم شدن مسافر موجب متضرر شدن 
ناوگان حمل و نقل عمومی است اما در این شرایط کاهش مسافر ضروری است، 
اظهار کرد: یکی از مهم ترین نکات مقابله با این بیماری عدم تردد در فضای شهر 

و تماس با دیگران است.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه کاهش مسافر 
هزینه های زیادی را به شهر تحمیل می کند، بیان کرد: با وجود اینکه اتوبوس ها 
خالی در شهر تردد می کنند و هزینه دارند اما جای خوشحالی دارد که مردم در 

این شرایط در خانه مانده اند و نکات بهداشتی را رعایت می کنند.
یزدی بیان کرد: ما تاکید داریم که اتوبوس ها خالی در شهر تردد کند تا مردم 
مطمئن باشند که خدمات عمومی تعطیل نشده اما با این حال خواهشمندیم 

که حتی الامکان تردد بی مورد در شهر صورت نگرفته تا این خطر رفع شود.
وی گفت: یکم اسفندماه و پس از اعلام شیوع ویروس کرونا نسبت به هفته 
قبل از آن تا ۹ اسفند کاهش استفاده از ناوگان داشته ایم؛ یک اسفندماه ۵۰ 

درصد کاهش تراکنش کارت بلیط صورت گرفته است.
کاهش  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
تراکنش های اتوبوس همینطور تا سه شنبه هفته بعد از آن تا ۸۰ درصد ادامه 

داشته و به طور میانگین حدود ۵۰ درصد کاهش صورت گرفته است.
یزدی گفت: تقریبا ۲۰ درصد از ناوگان به دلیل کاهش مسافر تعطیل شده 
است؛ زمان بندی خدمات صورت گرفته تا بتوانیم مرخصی نیز به رانندگان 

بدهیم.
 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد

نورپردازی و پاکسازی دیواره های 
بنای آرامگاه شیخ اباصلت

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از نورپردازی و پاکسازی دیواره های 
بنای آرامگاه شیخ اباصلت خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به اقداماتی که سازمان زیباسازی شهرداری 
قم طی سال های اخیر در حوزه نورپردازی انجام داده است، اظهار کرد: با توجه 
به برنامه های ویژه ای که در حوزه نورپردازی شهری خصوصا مکان های تاریخی 
شهر اجرا شد تلاش بر این بود تا شادابی و نشاط خوبی را در شهر به نمایش 

در بیاوریم.
رجائی،  شهید  پل  نورپردازی  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
بناهای تاریخی، گنبد امامزادگان چهل اختران، مسجد جامع و… را از جمله 
پروژه های اجرای شده در این زمینه عنوان کرد و افزود: با پروژه هایی که امسال 
نیز اجرا شد تقریبا جز پل معصومیه تمامی تقاطع های غیرهمسطح شهر 

نورپردازی شده است.
گفت:  اباصلت،  شیخ  آرامگاه  بنای  نورپردازی  به  اشاره  با  منش  موسوی 
سازمان زیباسازی شهرداری قم در راستای ارتقاء مشارکت شهروندان و سایر 
دستگاه های دولتی و خصوصی در زیباسازی شهر طبق سند راهبردی عملیاتی 
۵ ساله شهرداری قم ۱۴۰۰، با هماهنگی کمیته فنی آن سازمان اقدام به 
نورپردازی بنای تاریخی آرامگاه شیخ اباصلت واقع در کوچه مسجد جامع در 

محله دروازه ری نموده است.
وی ادامه داد: با توجه به وضعیت وخیم جداره بیرونی آرامگاه به جهت وجود 
دست نوشته ها و نقاشی های غیر مرتبط و آلوده با ذغال و رنگ و آتش زدن دیواره 

بنا، تدابیر لازم برای پاک سازی جداره بیرونی اندیشیده شده است.

استاندار قم خبر داد؛

تصویب 223 مصوبه برای مقابله با کرونا در قم

علی مطهری :

قم با تشخیص و اعلام کرونا کشور را هشیار کرد
شیوع کرونا در ایران ربطی به مردم قم ندارد 

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
ارائه توضیحاتی درباره مصاحبه اخیرش در  با 
مورد شیوع کرونا در قم، گفت: شیوع کرونا در 
ایران ربطی به مردم قم ندارد بلکه استان قم با 

تشخیص کرونا، کل ایران را هشیار کرد. 
قم،  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  مطهری  علی 
توضیحاتی در مورد مصاحبه اخیرش که موجب 

گلایه برخی از مردم قم شد، ارائه کرد.
شرح  این  به  کوتاه  وگوی  گفت  این  مشروح 

است:
آقای مطهری! برخی از مردم قم از شما 
آن جا  اخیرتان گلایه دارند؛  بابت مصاحبه 
که  قم را عامل شیوع کرونا در سراسر کشور 
معرفی کردید، در حالی که مسئولان استان 
قم فقط بجای آن که مانند برخی دیگر از نقاط 
کشور، اخبار فوت افراد بر اثر کرونا را تکذیب 

کنند، آن را با شجاعت اعلام کرده و چراغ خطر را برای جامعه ایران روشن کردند.
من هیچ گاه نگفتم استان قم و مردم قم عامل شیوع کرونا در ایران بوده اند، بلکه بر اساس نظر برخی 
کارشناسان و تجربه کشور چین گفتم اگر در همان ابتدا قم قرنطینه می شد، این ویروس کمتر به سایر 
نقاط کشور سرایت پیدا می کرد اما این که در مسئله قرنطینه نشدن قم، آیا وزارت بهداشت کم کاری 
کرده و یا موانعی در خود قم وجود داشته، معتقدم باید روشن شود؛ چرا که کسانی مانع این کار شدند 
که مسئولیت دارند. بنابراین بنده، شیوع کرونا در ایران را به گردن مردم قم نیانداختم و این موضوع 
ربطی به مردم قم ندارد. بحث من موضوع دیگری است که همان قرنطینه نشدن قم و لااقل کنترل 
خروجی ها از این شهر بود که باید عاملین آن مشخص شوند. در قم تشخیص قطعی کرونا صورت گرفت 
و کار خوب مجموعه استان قم این بود که این موضوع را اعلام کردند و بعد وزارت بهداشت آن را تأیید 
کرد. مسئولان قم با وجود این که دو روز به انتخابات مانده بود، ملاحظه کاری نکردند و موضوع فوت دو 

شهروند قمی بر اثر کرونا را اعلام کردند و این اعلام، کل جامعه ایران را هشیار کرد.
آقای مطهری! شما فرزند شهید آیت الله مطهری هستید که فرزند حوزه علمیه قم بودند 
و از همین رو شما هم به نوعی همواره با قم پیوند داشته اید؛ از همین روست که شاید مردم قم 
انتظار داشتند که از مظلومیت مردم قم در این شرایط دفاع کنید ولی مصاحبه اخیرتان این 

گونه نبود.
 سخن من این نبود که مردم قم عامل شیوع کرونا در کشور بوده اند. بنده البته ساکن قم نیستم اما 
بی ارتباط با قم هم نیستم و می دانم که مردم قم هم مثل بقیه مردم ایران و استان های دیگر و مثل 
مردم تهران و اصفهان و مشهد و غیره برخی مراعات می کنند و برخی هم نمی کنند. بنابراین مردم قم 
در رعایت مسائل بهداشتی و پیشگیری از ویروس کرونا، جدا از مردم ایران نیستند. ضمن این که اخبار 
خوشایندی را این روزها می شنویم که تعداد مبتلایان به ویروس کرونا در استان قم رو به کاهش است و 
این کاهش چشمگیر نشان از آن دارد که مردم قم توصیه های بهداشتی را رعایت و به هشدارهای وزارت 
بهداشت به خوبی عمل کرده اند. مصاحبه من صرفا یک اظهار نظر بود که اگر قرنطینه اولیه در مورد قم 
اجرا می شد، سرعت شیوع کرونادر کشور کمتر بود. اصلا بحث بنده درباره قم هراسی نبود، همانطور 
که گفتم کاهش چشمگیر مبتلایان به کرونا در قم نشان از رعایت مسائل بهداشتی توسط مردم قم و 

عملکرد خوب کادر درمان و پزشکی و مسئولان این استان دارد.
 نظر شما در مورد اخبار هدف دار برخی از رسانه های معاند که هر روز با اخبار راست و 

دروغ، سعی در تخریب چهره قم و مردمش به بهانه ویروس کرونا دارند، چیست؟
این ها شیطنت هایی است که عده ای به خاطر مخالفتی که با روحانیت و انقلاب اسلامی دارند انجام 
می دهند و البته ما نباید جدی بگیریم، چرا که این فقط یک تلاش مذبوحانه در فضای مجازی است و 

مردم تحت تاثیر آن واقع نمی شوند. چیزی به نام قم هراسی در میان مردم ایران وجود ندارد.

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت :

قرنطینه قم و رشت مشکلی را برطرف نمی کرد
 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی معتقد است 
که ویروس کرونا قبل از شناسایی در سایر نقاط کشور پخش شده و قرنطیه قم و رشت نیز مشکلی را 
برطرف نمی کرد.  کیانوش جهانپور روز پنجشنبه در حساب توییتر خود نوشت: قرنطینه کامل ووهان، 
پیشرفت همه گیری را تنها ۳ تا ۵ روز در سرزمین اصلی چین به تأخیر انداخت. ویروس قبل از شناسایی 
ردپای آن، در سایر نقاط کشور هم پخش شده و با شناسایی قم و رشت، البته حساسیت و توجه سایر 
نقاط بالاتر رفته، قرنطینه کامل قم و رشت نیز مشکلی را از کشور رفع نمی کرد. وی همچنین در توییت 
دیگری نوشت: با وجود محدودیت های سفر از چین به چین، تعداد زیادی از افراد در معرض کرونا 
بدون شناسایی، مسافرت بین المللی داشتند. محدودیت های سفر به مناطق تحت تأثیر کووید ۱۹، 
البته اثرات متوسطی دارد، اما مداخلات کاهش سطح و قطع زنجیره انتقال بیشترین فایده را برای مهار 

این همه گیری فراهم می کند.
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طرح: محمدعلی رجبی

سفر حاصلی جز تهدید سلامتی ندارد

صمت،  سازمان های  روسای  با  تلفنی  تماس  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
جهادکشاورزی و اتاق اصناف قم بر لزوم  همکاری نهادها، اصناف و خیرین قم علیه کرونا 

تاکید کرد. 
علی لاریجانی در تماس تلفنی با سیجانی، رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت، پورر 
میدانی، رییس سازمان جهاد کشاورزی و احمدلو، رییس اتاق اصناف قم  ضمن دریافت 
تازه ترین تدابیر صورت گرفته برای مقابله با بیماری کرونا در  دستگاه ها و اصناف این 
استان و اقدامات انجام شده برای حمایت از کسب و کارهای آسیب دیده و  متاثر  از شیوع  
کرونا، همکاری همه نهادها و اصناف  استان  قم را برای  ریشه کنی این بیماری مورد تاکید 
قرار داد. لاریجانی با قدردانی از مسئولان استان و رییس اتاق اصناف قم برای تلاش های 
صورت گرفته و  بسیج همه امکانات در مقابله با کرونا، از ایشان خواست تا اهتمام خود را 

در مسیر  تامین سلامت مردم و رفع  نیازمندی های استان  مضاعف کنند.
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی همچنین ضمن دریافت گزارش اقدامات  اتاق 
اتحادیه های صنفی، کسبه و  از تلاش اصناف،  با ویروس کرونا  اصناف قم در مقابله 
بازاریان قم  که با وجود محدودیت های ناشی از شیوع کرونا و افت کسب و کارها همه 
امکانات خود  را به تأمین مایحتاج کنونی  استان و مبارزه با این بیماری اختصاص داده 

اند، قدردانی کرد و افزود:  استفاده از ظرفیت خیرین  در استان قم برای تجهیز مراکز 
درمانی و نقاهتگاه ها تجربه ای موثر بوده و  همچنین تعامل اصناف و فعالان اقتصادی با 

مجمع خیرین، اقدامی ارزشمند  است که جای  تشکر  دارد.  
قدردانی لاریجانی از کارکنان بخش درمانی قم 

به گزارش روابط عمومی استانداری قم هم امروز گزارش داد که  لاریجانی ضمن دریافت 
آمار، اطلاعات و گزارشات اقدامات درمانی و روند شیوع بیماری ویروس کرونا، از زحمات 
استاندار قم، مجموعه مدیریتی  استان و به ویژه کادر پزشکی و پرستاری استان قدردانی و 
ابراز امیدواری کرد با اقدامات صورت گرفته از روند شیوع بیماری جلوگیری شود و درمان 

بیماران با سرعت بیشتری صورت گیرد .
 بهرام سرمست استاندار قم هم ضمن تشکر از اقدامات و تلاش های مکرر رییس مجلس 
شورای اسلامی و نماینده  مردم قم از پیگیری ویژه ایشان در ابلاغ اعتبار یکهزار و ۶۰۰ 

میلیار ریالی به استان تقدیر کرد.
به دنبال درخواست استاندار محترم قم و پیگیری رییس مجلس شورای اسلامی ۶۰۰ 
میلیارد ریال برای راه اندازی بیمارستان امیرالمومنین)ع( ویکهزار میلیارد ریال برای تامین 

تجهیزات پزشکی و تادیه مطالبات کادر درمانی استان قم اختصاص یافت.

لاریجانی در تماس تلفنی با روسای سازمان های صمت، جهاد و اتاق اصناف قم تاکید کرد؛

لزوم  همکاری نهادها، اصناف و خیرین قم علیه کرونا 

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ادامه روند 
صعودی ابتلا به کرونا در این استان و نبود تخت در مراکز 
درمانی گفت: مردم قم هنوز ویروس کرونا را جدی نگرفته 
خرج  به  بیماری  این  به  نسبت  را  لازم  حساسیت های  و 
نمی دهند.  علی ابرازه روز پنجشنبه در گفت وگوی، بیان 
کرد: تا ساعت ۱۴ دیروز درمجموع 923بیمار کرونایی در 
سطح ۵ مراکز درمانی در نظر گرفته شده قم شامل کامکار، 
فرقانی، امام رضا)ع(، علی ابن ابیطالب)ع( و شهید بهشتی 
اعلام  مثبت  نفر  تست42  مدت  بودندودراین  بستری 
شدوتعدادمبتلایان به ویروس کرونا در استان قم به 888 

نفررسید.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: همچنین در 

از ۸ صبح روزپنجشنبه تا ۱۴ دیروز نیز 54 تن بعد از بهبودی 
کامل از بیمارستان های استان مرخص شده اند.

وی ادامه داد: ۳۵ نفر از بیماران بهبود یافته مبتلا به کرونا 
در نقاهتگاه جمکران مستقر هستند

ابرازه افزود: این 54 بیمار بهبودیافته به مدت ۱۴ روز در 
مراکز درمانی قم بستری بودند و تا شکست بیماری کرونا و 

بهبودی کامل رنج های بسیاری را تحمل کرده اند.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم عنوان کرد: درحال 
حاضر همچنان تعداد افراد جدید بستری شده و مبتلا بیش 

از افراد بهبودیافته است.
وی بیان داشت:ظرفیت تخت های بیمارستانی قم تا حد 
و دیگر تخت های خالی  بسیار زیادی تکمیل شده است 

چندانی در مراکز درمانی قم وجود ندارد. ابرازه درپایان گفت 
:از مردم  عزیزمی خواهیم رعایت مسایل بهداشتی را جدی 

گرفته و در منازل خود بمانند.
تأمین دارو برای بیماران مبتلا به کرونا در قم

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم  نیز از تأمین 
دارو برای بیماران مبتلا به ویروس کرونا در قم خبر داد.

محمد حضوری اظهار داشت: حدود ۵ هزار عدد دارو 
در مراکز درمانی برای بیماران بستری اختصاص داده شد 
تا در مراکز شاهد کمبود دارو نباشیم. وی افزود: در حدود 
۱۲ هزار عدد دارو نیز در داروخانه های شهید بهشتی، ۱۹ 
دی باجک، دکتر مریدی خیابان آذر و دکتر طلوعی جنب 

بیمارستان حضرت معصومه )س( نیز توزیع شد.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم:

قمی ها کرونا را جدی بگیرند، تخت خالی نداریم

 معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم گفت: برای احداث ۲ بیمارستان سیار از 
سوی ارتش و سپاه در مجموعه های ورزشی یادگار امام و ۱۵ خرداد رایزنی هایی انجام 

شده است.
محسن بهشتی ظهر چهارشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان قم که در استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: احداث 
دو بیمارستان سیار در محدوده خارج از بافت مسکونی و در نزدیکی واحدهای درمانی 
می تواند کمک خوبی به دیگر بیمارستان های قم داشته باشد و این دو بیمارستان در 

فضاهای ورزشی ظرفیت خوبی است. 
وی با بیان اینکه مشکل فاضلاب بیمارستان فرقانی در حال پیگیری است، گفت: در 
خصوص بیمارستان امیرالمومنین )ع( هم پیگیری ها نتیجه بخش بود و بیمارستان مادر 

پردیسان هم بحث هایی شد و قرار است ۶۰۰ میلیارد تومان وثیقه در اختیار ما قرار گیرد 
تا این بیمارستان هم زودتر تجهیز شود. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم در ادامه با اشاره به اهمیت در خانه ماندن 
مردم و جلوگیری از انتشار بیشتر ویروس و بیماری در شهر، گفت: متأسفانه به رغم 
هشدارهایی که برای در خانه ماندن مردم می شود در بازدیدهای میدانی صورت گرفته 
در سطح شهر دیده شده است که میزان تردد در میدان تره بار میدان شهید مطهری و 
خیابان آذر هم چنین ۲۰ متری شهید بهشتی و منطقه زنگارگی رو به افزایش است. به 
گفته بهشتی، باید در این مناطق بیشتر فرهنگ سازی شود تا مردم در خانه های خود 
بمانند ولی متأسفانه کار تبلیغاتی در این مناطق صورت نگرفته است و این از ضروریات 

است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم خبر داد؛

رایزنی برای احداث ۲ بیمارستان سیار در فضاهای ورزشی 

 رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: حداقل انتظارما از 
وزارت کشور این است که در این شرایط بحرانی تجهیزات 
اختیار  در  را  معابر  ضدعفونی  برای  لازم  آلات  ماشین  و 

شهرداری ها بگذارد.
و  سی  و  یکصد  در  چهارشنبه  عصر  جلالی  عبدالله 
پنجمین جلسه شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان 
این شورا برگزار شد، با اشاره به اقدامات شهرداری قم در 
کرونا،  ویروس  شیوع  با  مقابله  راستای  در  اخیر  روزهای 
اظهار داشت: در قم قرارگاهی متشکل از خیرین، مردم، 
نمایندگان  و  دانشجویان  روحانیت،  جامعه  شهرداری، 
مجلس شورای اسلامی تشکیل شده است که در تلاش 
است با جمع آوری کمک های مردمی اقدامات مؤثری برای 

پشتیبانی از اقدامات مقابله با کرونا انجام دهد.
وی با تأکید بر اینکه مدیریت شهری هم هرچه در توان 
دارد از آن برای خدمت به مردم بهره می برد، افزود: در کنار 
همه اقدامات شهرداری اعم از ضدعفونی معابر، ساماندهی 
آرامستان ها و… انجام کارهایی برای حفظ آرامش و نشاط 

شهری قابل تقدیر است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در ادامه به مکاتبات وزارت 
کشور برای ارائه گزارش شوراهای شهر از اقدامات حول 
موضوع کرونا گلایه کرد و گفت: هر زمان بحرانی در شهرها 
رخ می دهد یکی از دستگاه های محوری که همیشه پای 
کار است شهرداری ها هستند، مجموعه مدیریت شهری 
در همه بحران ها دغدغه دارند. اما آنچه مهم است اینکه ما 

گزارش می دهیم اما وزارت کشور در این بحران ها چه کاری 
برای مدیریت بحران ها انجام داده است.

وی مطالبات وزارت کشور در این برهه را باریدن از زمین 
به آسمان توصیف کرد و ادامه داد: خیلی از ابزار و امکانات 
در خدمت وزارت کشور است که باید در اختیار شهرداری ها 
و  آلات  ماشین  نیازمند  حاضر  حال  در  ما  گیرد؛  قرار 
تجهیزاتی برای ضدعفونی معابر و مساجد هستیم که امری 

هزینه بر و نیازمند نیروی انسانی است.
 رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: ما در 
این شرایط توقع داریم وزارت کشور با در اختیار گذاشتن 
تجهیزات به شهرداری ها در کنار ما باشد و این حداقل توقع 

است.

 درخواست رئیس شورای اسلامی شهر قم از وزارت کشور:

تجهیزات ضدعفونی معابر در اختیار شهرداری ها قرار دهید


